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معاون استاندار قم در همایش صنعت پوشاک:

قم باید کانون تولید 
پوشاک فاخرشود 

داستان مدارس فوتبالی که خانواده ها را سرکیسه می کنند؛

آقایان مسئول، مدارس فوتبال غیرقانونی را تعطیل کنید!

معاون استاندار با اشاره به اینکه قم باید کانون تولید محصولات فاخر در حوزه پوشاک شود، گفت: آراستگی و پوشیدگی 
دو عنصر فرهنگی ایرانی اسلامی هستند و در حوزه سیاست گذاری صنعتی و حمایت تسهیلاتی زمینه های مورد نیاز در 
قم فراهم است و در این راستا باید یک برنامه میان مدت 5 ساله تدوین شود.  محسن امیدیان ظهر روزیکشنبه در نخستین 
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معاون فنی و عمرانی شهرداری قم  اعلام کرد:

دلایل تأخیر دراجرای پروژه تقاطع 
غیرهمسطح میدان نماز
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ضرورت نظارت های مستمر برفعالیت نانوایی ها ؛

تنور داغ تخلفات نانوایی ها در قم

معاون فنی و عمرانی شهرداری قم آخرین وضعیت اجرای پروژه تقاطع غیرهمسطح میدان نماز را تشریح کرد و گفت: جابجایی 
تأسیسات، قطعی برق در سال گذشته و افزایش قیمت ها از دلایل تأخیر در این پروژه مهم شهری بوده است. عباس حلوایی 
زاده آخرین وضعیت پروژه میدان نماز را موردتوجه قرارداد و اظهار داشت: پروژه میدان نماز یک پروژه سه سطحی بوده که بلوار 
جمهوری به صورت روگذر و فردوسی به صورت زیرگذر اجرا می شود. وی مبلغ اجرای پروژه را ۶۸ میلیارد تومان اعلام کرد و افزود: 

باید برنامه میان مدت 5 ساله در این راستا تدوین شود

نماینده روسیه در مذاکرات وین:
 احتمالا توافق بر سر برجام

 تا هفته آینده حاصل می شود 
در  روســیه  دائــم  نماینــده 
در  المللــی  بیــن  ســازمان های 
وین گفــت در صورت پیشــرفت 
مطلوب اوضــاع، توافق نهایی بر 
ســر احیای برجام ممکن است تا 
هفته آینده حاصل شود. میخائیل 
اولیانوف، نماینده دائم روسیه در 
ســازمان های بین المللی در وین 
2در مصاحبه بــا ایتارتاس گفت در 

محمدرضا باهنر:
دولت فکر نکند فقط با سر زدن به 

مردم مشکلات حل می شود
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رئیس مجلس شورای اسلامی: 
تعرض به مدافعان حرم جز رسوایی 

و بی اعتباری نتیجه ای ندارد
اســلامی  جامعــه  دبیــرکل 
مهندســین گفــت: دولــت نباید 
فکر کند فقط ســر زدن بــه مردم 
مشــکلات را حــل می کنــد، یکی 
از کارهای اشــتباه وزرا این اســت 
که در هر ســفر کلی وعده و وعید 
می دهنــد. در صورتی که امکانات 
وجود نــدارد که وعــده می دهند، 
مشکلات با شــیوه دستوری حل 

رئیس مجلس شــورای اسلامی 
گفــت: تعرض بــه قهرمانان ملی 
کــه پــای جنایتکارانــی همچون 
داعــش را از ســرزمین عزیزمان 
کوتــاه کردند، خاک پاشــیدن به 
آفتاب اســت که جز رسوایی و بی 
اعتبــاری برای تعــرض کنندگان 
و حامیــان آنها نتیجــه ای ندارد.  
محمدباقر قالیباف در نطق پیش از  2

ضرورت تقویت دیپلماسی 
عمومی درباره احیای برجام

مذاکرات  روند  از  بیشتری  اطلاعات  باید  مسئولان 
آن  شاهد  احتمالا  است  انتظار  آنچه  و  برجام  احیای 

باشیم، منتشر کنند. نباید صرفا اخبار از طریق رسانه های خارجی در اختیار مردم قرار 
گیرد.  وقتی متن مذاکرات در حال مذاکره است، طبیعی است که انتظار برای منتشر 
کردن متن توافق انتظار بی جایی است. متاسفانه این انتظار و توقع در بخشی از جامعه 
و نخبگان و رسانه ها در دولت قبل هم وجود داشت اما بعضا برای فشار به دولت این 
انتظار مطرح می شد، به خاطر بی اعتمادی که از سوی برخی گروه ها و افراد به دولت 
وجود داشت اما واقعیت این است که وقتی متنی یا اقدامی در چارچوب منافع ملی و 

سیاست خارجی در حال مذاکره است، نمی توان آن را منتشر کرد.
چون در گذشته مرتب این کار از سوی برخی ها می شد، الان همین مساله مطرح 
است و انتقادهایی وارد می شود که از نظر من البته الان هم این انتقادات بی جاست. 
وقتی یک متن را قبل از توافق نهایی به رسانه می آورید، آن را تحت تاثیر قرار می دهید 
و فشار زیادی به مذاکره کنندگان وارد می شود در حالی که باید از مذاکره کنندگان همه 
جانبه حمایت و به آن ها اعتماد کرد. این به معنای انتقاد نکردن نیست، اگر از جزییاتی 
مطمئن شدیم و بخشی از متن منتشر شد، اشکال را مطرح کنیم یا بر اساس اهدافی 

که کشور ترسیم کرده مطالبات را مطرح کنیم.
ضعف دولت ها و دستگاه سیاست خارجی در دیپلماسی عمومی به ویژه در رابطه با 
مذاکرات هسته ای مشهود است. دیپلماسی عمومی همیشه برای هر اقدام سیاست 
ترسیم  را  اقدام  آن  و  مذاکرات  اهداف  که  می کند  تهیه  رسانه ای  پیوست  خارجی 
می کند. دیپلماسی عمومی در بخش هایی متمرکز بر نخبگان و کارشناسان است و در 
بخش هایی از طریق رادیو تلویزیون و رسانه های عمومی مختلف دنبال می شود تا به این 

وسیله برای افکار عمومی اهداف آن اقدام را تببین کنند.
الان این نقص وجود دارد که افکار عمومی می بیند سرنوشتش در حال مذاکره 
است، اما از هیچ چیز اطلاع ندارد. البته از رسانه های بیگانه می شنود اما با روایت آنها 
نه آنچه از طرف مذاکره کننده ایرانی در جریان است و دنبال می شود. در هر حال آنها 
در دیپلماسی عمومی بر خلاف ما بسیار فعال هستند. نه اینکه ما انتظار داشته باشیم 
مسئولان متن مذاکرات را توضیح دهند اما نقطه نظرات ایران را باید به طور مستمر 
را در مذاکرات  برنامه های خود  و  اینکه چه اهدافی دنبال می شود  توضیح دهند، 
مطرح کنند. فکت شیتی که آمریکا بعد از مذاکرات لوزان و وین منتشر کرد و موجب 
بی اعتمادی بخشی از جامعه به مذاکرات و توافق شد آنها این متون را از قبل آماده 
و منتشر می کنند چون می خواهند فضا را در اختیار بگیرند. آمریکا در آن مقطع نیاز 
داشت مخالفان داخلی اش را راضی کند از این رو هر چه به نفع خودش بود را منتشر 
کرد. ما در این زمینه ضعیف هستیم و متاسفانه نمی بینیم که از این تجربیات درس 
گرفته باشیم. اما معتقدم باید بر روی توجیه و توضیح به افکار عمومی متمرکز شویم. 
باید مساله را به نحوی تبیین کنیم که به ضد خودش و علیه کشور تبدیل نشود. در این 
مرحله معتقدم ایران باید اطلاعات بیشتری از روند و آنچه انتظار است احتمالا شاهد آن 
باشیم، منتشر کند. نباید صرفا اخبار از طریق رسانه های خارجی در اختیار مردم قرار 
گیرد. این درحالی است که رسانه های غربی اخبار و جزییات مذاکرات را به نفع خود 
منتشر می کنند مثلا در رابطه با گزارش اخیر وال استریت ژورنال درباره سوالات میان 
ایران و آژانس مشخص نیست که قرار است پرونده ایران مختومه شود یا وعده دادند که 

کمک کنند که بسته بشود. ایجاد این ابهامات به نفع طرف ایرانی نیست.
در شرایط فعلی کاری که اولویت دارد این است که دیپلماسی عمومی در رابطه با 
مذاکرات احیای برجام در وزارت خارجه تقویت شود و به زبان های مختلف هم این کار 
را انجام دهیم. از سویی نیاز مبرم داریم که افکار عمومی داخلی توجیه شوند. پنجاه 
درصد سیاست خارجی کشورها تحت تاثیر افکار عمومی داخلی شان پیش می رود 
افکار عمومی درست توجیه  اقدام تضمین می شود.  این است که موفقیت یک  و 
شود پشتیبان قوی سیاست ها و اقدامات در داخل و خارج است. متاسفانه در این 
زمینه خوب نیستم و اسیر جریان سازی های غرب هستیم و در داخل هم بر اساس 
جناح گرایی اختلافاتی داریم که در سیاست ها تاثیرگذار است. ما یک اصل اساسی در 
این مذاکرات که از سال ۹۲ شروع شد داریم مبنی بر این که درباره همه چیز باید توافق 
شود در غیر این صورت درباره هیچ چیز توافق نشده است. با این اصل باید بگویم هنوز 
توافقی در کار نیست. آن طور که در فضای رسانه ای مطرح است بر سر چند کلمه دارند 
صحبت می کنند. علاوه بر این ممکن است کسانی که مخالف برجام هستند در این 
فاصله اقدامی را انجام دهند و روند را تغییر دهند. هر لحظه ممکن است نقشه مخالفان 

به نتیجه برسد و جلوی این کار را بگیرند اما در کل امیدوارم روند به نتیجه برسد.
کارشناس مسایل بین الملل

حسین بهشتی پور*
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دائمی  طرح  که  زمانی  تا  گفت:  قم  شهرداری  ترافیک  و  حمل ونقل  معاون 
با  تا  است  تلاش  در  قم  شهرداری  شود؛  نهایی  کاظمی  شهید  پارکینگ 
بلوار شهید منتظری و خیابان  اولیه بین  ارتباط  ابتدایی بستر  تسطیح های 
اهمیت  به  اشاره  با  گفت وگویی  در  طبیبی  مسعود  کند.  فراهم  را  صفاییه 
در  داشت:  اظهار  قم  شهر  سطح  در  عمومی  پارکینگ های  تعداد  افزایش 
محدوده بازار بنفشه خیابان آیت الله طالقانی یک قطعه زمین جهت احداث 

دریافت وام این روز ها با اما ها و اگرهای بسیاری از طرف بانک ها مواجه است و 
مردم همچنان برای دریافت وام و تسهیلات خرد با مشکلات عدیده ای روبرو 
هستند. با توجه به اینکه طبق دستور رئیس جمهور در سال گذشته باید ضامن 
در پرداخت وام های خُرد حذف شود و در وام های ۱۰۰ میلیون تومان تعداد ضامن 

به یک نفر کاهش پیدا کند، اما همچنان این دستور در بانک ها اجرایی نمی شود.
برخی متقاضیان دریافت وام می گویند با توجه به تراکنش های مالی و کارکرد 

معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم: 
بلوارشهید منتظری به خیابان صفاییه متصل می شود

چرا فرآیند دریافت وام طولانی است ؛
سرگردانی مردم برای دریافت تسهیلات بانکی خرد
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گزارش / مهدی بخشی سورکی:  پس از اجرای طرح 
شده،  شروع  قبل  ماه های  از  که  یارانه ها  سازی  مردمی 
دغدغه هایی در خصوص افزایش قیمت نان وجود داشت که 

البته دولت برای کمک به مردم قیمت نان را تغییر نداد.
یکی از کالاهای اساسی که به موجب این طرح افزایش 
قیمت داشته، آرد بود که نانوایی ها با توجه به خرید نان توسط 

مردم و تراکنش انجام شده از یارانه دولتی بهره مند می شوند.
با اجرای این طرح برخی از شهروندان قمی برای تأمین نان 
با مشکلاتی مواجه هستند که در گذشته کمتر با آن روبه رو 
بودند؛ به نحوی که در برخی ساعت ها به خصوص عصرها، 
ساعات  و  بایستند  صف  در  می بایست  توجهی  قابل  زمان 
ابتدایی صبح نیز بر خلاف گذشته نانوایی های کمتری اقدام 
به پخت می کنند و در واقع ساعت کاری آنان دچار تغییراتی 

شده که اغلب کاهشی است.
مهمترین تخلفات خبازی ها در قم

جدا از عدم کیفیت مناسب نان و عدم رعایت بهداشت از 
سوی برخی نانوایی ها؛ اما مهمترین تخلفات خبازی ها در 
قم کاهش ساعت کاری، کم شدن وزن چانه ها، کم فروشی 
و گران فروشی نان و توزیع خارج از شبکه آرد توسط برخی 

واحدهای نانوایی است.
آرد  تأمین  زمینه  در  که  می گویند  امر  مسئولین  اینکه  با 
نانوایی ها مشکلی در قم وجود ندارد و توزیع آرد بیش از نیاز 
استان است؛ اما شهروندان بیان می کنند تا قبل از اجرای 
طرح جدید دسترسی و خرید نان آسان تر بود؛ اما بعد از اجرای 

طرح تشکیل صف در برخی نانوایی ها نشان از کمبود است.
اختلاف قیمت آرد دولتی و آزاد چقدر است؟

به این آمار توجه کنید؛ هر کیسه آرد دولتی به مبلغ کمتر از 
۵۰ هزار تومان در اختیار واحدهای نانوایی قرار می گیرد که 
این کیسه آرد در بازار آزاد بیش از ۵۰۰ هزار تومان قیمت دارد 
که در صورت انجام تخلف احتمالی از سوی نانوایی ها و فروش 
و عرضه خارج از شبکه، ماهانه به تعداد ۲۰ کیسه رقم قابل 

توجهی می شود که وسوسه برانگیز است.
برخی نانوایی ها متأسفانه مبادرت به فروش آرد به قنادی ها 
و دیگر بازارهای آزاد می کنند و به همین دلیل است که هم 
شاهد کاهش ساعت کاری این واحدها هستیم و هم اینکه نان 
در مدت زمان کوتاه تری به فروش می رسد، این در حالی است 
که نانوایی ها در پاسخ به اعتراض های صورت گرفته شهروندان 

بیان می کنند سهمیه آرد آنان کم است.
در ریشه یابی تخلفات نانوایی ها و روی آوردن آنان به فروش 
آرد سهمیه ای در بازار آزاد نیز اینگونه بیان می شود که طی 
دو سال اخیر هزینه های جانبی نانوایی ها از جمله دستمزد 
کارگران، اجاره بها، آب و برق و گاز افزایش چشمگیری داشته؛ 
اما قیمت نان متناسب با این هزینه ها افزایش نداشته است تا 
بتواند بخشی از هزینه های تولید جبران شود به همین دلیل 
است که به فروش آرد در خارج از شبکه توزیع اقدام می شود 
که نظارت ها در این بخش نیز آنگونه باید و شاید نیست و گویی 
دستگاه های نظارتی و صنفی با این داستان کنار آمده اند و 
نظارت های مقطعی و عدم بازدارنده بازرسان هم راه به جایی 

نمی برد.
گلایه مردم از فروش نان به مغازه ها و دامداری ها

 توسط نانوایی ها
شهروندان قمی از موضوع دیگری نیز گلایه دارند و آن فروش 
به تعداد بالای نان از سوی نانوایی ها به مغازه ها و سوپری های 
اطراف نانوایی است که شهروندان مجبور می شوند این نان 
که با آرد دولتی پخت شده است را چند برابر قیمت در مغازه 

خریداری کنند.
به گزارش مهر ،موضوع دیگری نیز که برخی از شهروندان به 
آن اشاره می کنند، بحث فروش نان توسط برخی نانوایی ها به 
واحدهای دامپروری است هر چند که این تخلف چشمگیری 
نبوده اما به دلیل آنکه قیمت نهاده های دامی به مراتب بیش از 
تهیه نان است و از آنجا که منطقه دامشهر که قطب دامپروری 
اقدام  این  این استان واقع است  به شمار می رود در  کشور 

صورت می گیرد.
مشکل دیگری که برخی از شهروندان قمی در برخی از 
مناطق برای تأمین نان با آن مواجه هستند، کمبود نانوایی 
است که این مشکل در پردیسان بیش از سایر مناطق به چشم 
می خورد و در هفته های گذشته نیز امام جمعه پردیسان به این 
موضوع در خطبه های نماز جمعه اشاره کرده است که در این 
زمینه می بایست دستگاه ها و نهادهای مختلف هماهنگی 
لازم را با یکدیگر بعمل آورده و نقاطی را برای استقرار واحدهای 
نانوایی در اختیار متقاضیان راه اندازی نانوایی قرار دهند چرا 
که حذف هزینه زمین و ایجاد زیر ساخت می تواند مشوق 
مناسبی برای دایر شدن واحدهای مورد نیاز نانوایی در این 

منطقه باشد.
افزایش حجم شکایات مردمی از نانوایی ها در قم

این روزها تخلفات نانوایی ها در قم به قدری زیاد شده است 
که فرماندار نیز در این زمینه لب به گلایه باز کرده است.

در  بسیج  نیروهای  اینکه  به  اشاره  با  ذاکریان،  عباس 
کارخانه های آرد استان مستقر شده اند، اظهار کرد: همچنین 
مقرر گردید تمامی مقادیر خروج آرد از استان با مجوز انجام 

شود.
وی با بیان اینکه خودروهای حامل آرد که بارنامه نداشته 
باشند توقیف خواهند شد، عنوان کرد: خوشبختانه هیچ گونه 

خروجی آردی از شبکه تا نانوایی را نداریم.
فرماندار قم افزود: پس از رسیدن آرد به نانوایی ها، توسط 
اتاق  و  معدن  و  صنعت  کشاورزی،  جهاد  بازرسی،  سازمان 
اصناف پیگیری های لازم و فرآیند قانونی برخورد با تخلفات 

انجام می شود.

وی با اشاره به اینکه تعطیلی و پلمب نانوایی ها بزرگ ترین 
ابزار نظارتی است، مطرح کرد: متأسفانه تخلفات در برخی 
از نانوایی ها افزایش یافته و درپی آن شاهد افزایش شکایات 

مردمی نیز بوده ایم.
ذاکریان با تاکید بر اینکه رسیدگی به شکایات مردمی منجر 
به پلمب و جریمه واحد متخلف می شود، خاطرنشان کرد: 
یکی از دلایل افزایش این تخلفات اختلاف قیمت آرد یارانه ای 

و آرد آزاد است.
با  گفتگو  در  قم  استان  بازرگانی  خدمات  و  غله  مدیرکل 
خبرنگار مهر، گفت: بعد از آزادسازی ارز ترجیحی، شایعاتی 
مبنی بر کمبود آرد و گندم در بین مردم بوجود آمد که این 

موضوع صحت ندارد.
تعداد ۳۰ واحد نانوایی تا ۱۲ شب پخت می کنند

سعید محمدی گفت: برای اینکه آرامشی بین مردم حاکم 
شود تعداد ۳۰ واحد نانوایی را که با نظر اتحادیه مشخص 
شدند؛ ساعت کاری آنان تا ۱۲ شب تمدید و بحث آرد آنان 

نیز تأمین شد.
وی افزود: از سویی دیگر دو روز تعطیلات هر واحد نانوایی به 

طور کامل قطع شد که برای آنان نیز آرد مورد نیاز تأمین شد.
محمدی اظهار داشت: ۷۰۰ تن آرد مازاد بر نیاز استان در 
اختیار نانوایی های قم قرار گرفت تا آرامشی در بازار حاکم 

شود.
داشت:  بیان  قم  استان  بازرگانی  خدمات  و  غله  مدیرکل 
قدس  شهرک  و  پردیسان  در  آرد  خصوص  در  کمبودهایی 
گزارش شد که بعد از اینکه کار کارشناسی انجام پذیرفت آرد 

واحدهای نانوایی این مناطق نیز تأمین شد.
وی افزود: با بررسی های صورت گرفته بر اساس جمعیت؛ 
امام جمعه  نانوایی در منطقه پردیسان کم است که  تعداد 
و  نماز جمعه مطرح کردند  را در  این موضوع  نیز  پردیسان 
جلسه ای نیز با حجت الاسلام حامدی در این زمینه داشتیم 

و گزارش اقدامات صورت گرفته ارائه شد.
تعداد نانوایی در پردیسان کم است

محمدی عنوان داشت: در تأمین آرد در استان قم مشکلی 

وجود ندارد اما با توجه به تعداد زیاد جمعیت، تعداد نانوایی در 
پردیسان کم است.

مدیرکل غله و خدمات بازرگانی استان قم با بیان اینکه آرد 
مورد نیاز ۴۴ واحد نانوایی پردیسان تأمین شده و بیش از این 
میزان قادر به پخت نخواهند بود افزود: اگر سهمیه مازاد به 
نانوایی های این منطقه اختصاص یابد، ممکن است موجب 

سو استفاده قرار گیرد و عرضه خارج از شبکه صورت گیرد.
وی تاکید کرد: لازمه حل مشکل نان در منطقه پردیسان 
این است که تعداد نانوایی ها افزایش یابد و این امر نیاز به 
دستگاه های  که  دارد  زیرساخت هایی  تأمین  و  هماهنگی 

مسئول باید این شرایط را فراهم کنند.
محمدی ادامه داد: شهرداری باید مکان های ارزان قیمتی 
در اختیار نانوایی ها قرار دهد تا واحدهای نانوایی جدید ایجاد 

شود.
مدیرکل غله و خدمات بازرگانی استان قم همچنین بیان 
داشت: برای تعداد نانوایی هایی که بر اساس نظر کارشناسی 
نیازمند سهمیه بیشتر بودند، افزایش سهمیه در نظر گرفته 

شده است و مشکل کمبود در این بخش نداریم.
سهم آرد برای مردم همان منطقه است نه برای نانوایی

آرد  به اختلاف قیمتی که بین  با توجه  بیان داشت:  وی 
دولتی و آزاد وجود دارد این امر باعث شده تا برخی واحدها 
سو استفاده کنند و این آرد را پخت نکنند و در خارج از شبکه 
عرضه شود که از دستگاه های نظارتی درخواست می شود این 
موضوع را به صورت جدی پیگیری کنند تا اینکه حق مردم 

ضایع نشود.
محمدی گفت: شهروندان و نانوایی ها باید به این موضوع 
توجه داشته باشند آردی که برای هر واحد نانوایی در نظر گرفته 
می شود؛ این آرد برای مردم آن منطقه است و برای واحدهای 
نانوایی نیست که متأسفانه این ذهنیت پیش می آید که آرد 
برای آن نانوایی است و مردم برای صیانت از این آرد، خودشان 
هم می بایست نظارت کنند و اگر تعطیلی خودسرانه، کاهش 
به ۱۲۴  می بینند  فروشی  کم  و  فروشی  گران  کار،  ساعت 

گزارش دهند تا به تخلفات رسیدگی شود.
داشت:  ابراز  قم  استان  بازرگانی  خدمات  و  غله  مدیرکل 
جلسه ای که در کارگروه گندم و آرد استان داشتیم تصمیم بر 
آن شد تا دستگاه های نظارتی به صورت جدی تر موضوع را 

پیگیری کنند.
برخی از نانوایی ها نان را به دامداری ها می فروشند

وی عنوان داشت: چند مورد متأسفانه مشاهده شده که 
برخی از واحدها نانوایی نان را به دامداری ها می فروشند که به 
صورت جدی با این موضوع برخورد می شود و تصمیم گرفته 
شده اگر واحدهای نانوایی آردی که حق مردم است را نپزند و 
یا تخلفات اینگونه داشته باشند خلع ید شوند و مالکیت و پروانه 

نانوایی به شخص دیگری واگذار شود.
محمدی ادامه داد: برخی نانوایی ها تعطیلی خودسرانه ای 
داشتند و یا کاهش ساعت کاری داشتند که پس از بررسی های 
کارشناسی، اگر تکرار شود آن واحد توسط تعزیرات حکومتی 

پلمپ شد.
آنچه که این روزها بیش از پیش ضروری به نظر می رسد 
و  است  نانوایی ها  فعالیت های  روی  بر  نظارت های مستمر 
گرفته  صورت  احتمالی  تخلفات  با  برخورد  دیگر  سویی  از 
نیز می بایست به صورتی باشد که بازدارندگی داشته باشد تا 
کمترین تخلف در این بخش صورت نگیرد چرا که نان از جمله 
مهمترین نیازهای غذایی شهروندان بشمار می رود که هر روز 

برای تأمین آن با نانوایی ها در ارتباط هستند.

ضرورت نظارت های مستمر برفعالیت نانوایی ها ؛

تنور داغ تخلفات نانوایی ها در قم

شهردار قم: درهفته دولت
4۰ پروژه شهری افتتاح می شود
 برای این پروژه ها۵۰۰ میلیارد تومان هزینه شده است
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توجه به سلامت نوجوانان 
سرمایه گذاری آینده نگر

سلامتی، یکی از مهمترین عوامل توسعه، بالندگی و 
شکوفایی جوامع تلقی می شود. به همین دلیل تدوین و 

اجرای طرح های توسعه ای در حوزه سلامت، یک پیش نیاز زیربنایی بوده و در این راستا 
ضروریست تا تمامی اقشار و گروه های جامعه، مورد توجه سیاست گذاران و مسئولین 

امر واقع شوند.
این در حالیست که در واقعیت، به برخی از گروه ها توجه کمتری شده و این می تواند 
به پیامدهای خسارت باری در جامعه منتهی گردد. یکی از این گروه های در حاشیه، 
نوجوانان هستند که با توجه به شرایط خاصی که در آن به سر می برند در معرض 
مخاطرات متعددی قرار گرفته و در عین حال، یک نگاه آینده نگرانه به خوبی می تواند 
نقش مؤثر و اهمیت برجسته آنها را به عنوان نیروی مولد در سرنوشت یک جامعه نشان 

دهد.
نوجوانان بخش بزرگی ازجمعیت پویا و آینده ساز جوامع هستند که جهان آینده، 
متکی بر وجود شایسته و باکفایت آنها بنا خواهد شد. چنانچه سلامت نوجوانان آنگونه 
که باید محقق نشود هرگز آن جامعه در مسیر توفیق و پیشرفت واقعی قرار نخواهد 
گرفت و چشم اندازهای توسعه تحقق نخواهد یافت. لذا سرمایه گذاری در حوزه سلامت 
نوجوانان یکی از مهمترین گام های زیربنایی و محوری محسوب می شود که آینده 

جوامع بدان استوار خواهد بود.
در باب اهمیت نوجوانی ذکر این نکته بس است که دیری نخواهد پایید و نوجوانانی 
که در حال حاضر در دنیای خود سیر می کنند در زمره بزرگسالان جوان قرار گرفته و  
تمامی ابعاد جامعه را عمیقاٌ تحت تأثیر خود قرار خواهند داد. این در حالی است که 
متاسفانه در جامعه ما این قشر، بیش از سایرین از نگاه برنامه ریزان و سیاست گذاران 

امر، دور مانده و به حاشیه رانده شده اند.
مطالعات متعدد نشان می دهد که نوجوانان به میزان بالایی خشونت، اختلالات 
خلقی، تمایل به خودکشی، تعارض با والدین، فرار از خانه، مصرف دخانیات و مواد 
مخدر، نوشیدن مشروبات الکلی و رفتارهای پرخطر جنسی را تجربه می کنند که با 
توجه به ضعف مهارت های کافی در کنار هیجانات مختص این مقطع سنی، می تواند 

خسارات جبران ناپذیری به فرد نوجوان، خانواده و جامعه وارد سازد.
دوران بلوغ و به ویژه بهداشت مربوط به آن به عنوان یکی از کلیدی ترین موضوعات 
خاص این دوران، بسیار نادیده انگاشته شده تا جایی که می تواند به بارداری های 
ناخواسته، سقط جنین، زایمان زودرس، بیماری های مقاربتی، ایدز و ...  منتهی گردد.
پژوهش ها نشان می دهد که اغلب بارداری های نوجوانان در کشورهای در حال 
توسعه رخ داده و خطر مرگ و میر در این گونه بارداری ها نیز بسیار قابل توجه است. 
این در حالی است که مطالعات متعدد بیانگر آگاهی پایین و نگرش نادرست نسبت به 
دوران بلوغ و بهداشت مربوط به آن بوده و ضمن توجه به این نکته که نوجوانان امروز، 

والدین آینده هستند توجه به سلامت جنسی آنها بسیار مهم و غیر قابل انکار است.
از مؤلفه های مربوط به سلامتی، انجام غربالگری و معاینات دوره ای  یکی دیگر 
است که نگرش رایج، آن را مختص رده های سنی بالاتر دانسته غافل از اینکه انجام 
غربالگری ها و معاینات مورد نیاز در هر سنی اهمیت فراوان داشته، در نوجوانان نیز 
توجه به این امر ضروریست و می تواند از بیماری ها و اختلالاتی که ممکن است در  

مقاطع بعدی زندگی رخ دهد پیشگیری کند.
در کنار چالشهای مربوط به نوجوانی می توان به مزیت هایی از این دوران اشاره کرد 
که ضرورت سرمایه گذاری در حوزه بهداشت و نگاه ویژه به سلامت نوجوانان را آشکارتر 
می سازد. از جمله مزایای نوجوانی این که اصلاح سبک زندگی و ارتقاء رفتارهای مبتنی 
بر سلامت در جهت بهبود کیفیت زندگی در مقایسه با مقاطع بالاتر سنی، آسانتر بوده 
چرا که همین رفتارها چنانچه تدوام یابد به سبک زندگی محکم و استواری در جوانی، 
بزرگسالی و حتی سالمندی بدل شده و به طور قطع در آن دوران تغییر و ارتقاء سبک 

زندگی بسیار دشوارتر خواهد بود.
داشته  بالاتری  اثربخشی  می تواند  دوران  این  در  نیاز  مورد  مداخلات  نتیجه  در 
باشد. به تعبیری می توان گفت که دوران نوجوانی یک فرصت طلایی جهت حفظ 
و نگهداشت سلامتی، پیشگیری از بیماریها و در نهایت ارتقاء کیفیت زندگی است. 
برخورداری از سلامت همه جانبه حق طبیعی نوجوانان است و با توجه به شکل گیری 
بسیاری از عادات و رفتارهای اجتماعی در سنین نوجوانی، مدیریت سلامت نوجوانان 
و پاسخگویی مطلوب به نیازهای خاص این دوران، می تواند درآینده بیشترین ارزش 

اقتصادی و اجتماعی را برای جامعه به دنبال داشته باشد.
همچنین با سرمایه گذاری در این حیطه می توان هزینه های مستقیم و غیر مستقیم 
برآمده از بیماری، ناتوانی و مرگ را کاهش داد. از همین رو اهتمام بیش از پیش به 
سلامت نوجوانان در نظام سلامت و از سوی مسئولین، برنامه ریزان و سیاست گذاران 

این حوزه بسیار برجسته و لازم است."
دکترای جامعه شناسی

معاون امور فرهنگی کمیته امداد استان قم:

مردم و خیران، کمک کنند تا نیازمندان به 
زیارت اربعین مشرف شوند

کمیته امداد استان قم خواستار کمک های مردمی و خیران برای تسهیل زیارت 
اربعین ۲۵۰ نفر از افراد نیازمند شد.

معاون امور فرهنگی کمیته امداد استان قم ، با اشاره به طرح شوق زیارت کمیته 
امداد گفت: این طرح برای بهره مندی مددجویان این نهاد از فیوضات این سفر معنوی 

است.
سید محسن صالحی با بیان اینکه امیدواریم با کمکهای خیرین بتوانیم زیارت اربعین 
سید الشهدا )ع( را برای ۲۵۰ نفر از مددجویان تسهیل کنیم افزود: امسال اولویت 
آموزان تحت حمایت  و دانش  اربعین، نخبگان  زیارتی  پرداخت کمک هزینه سفر 

هستند.
به صورت  به مددجویان  اربعین  زیارتی  اینکه کمک هزینه سفر  بیان  با  صالحی 
بلاعوض و وام قرض الحسنه پرداخت می شود گفت: اگر در خانواده ای یک نفر، عازم 
این سفر معنوی باشد دو میلیون تومان بلاعوض و پنج میلیون تومان وام قرض الحسنه 
دریافت خواهد کرد و اگر دو نفر مشرف شوند سه میلیون تومان بلاعوض و پنج میلیون 

تومان وام ویژه اربعین به آنها تعلق می گیرد.
معاون امور فرهنگی کمیته امداد استان قم با اشاره به آموزه های دینی برای کمک 
به نیازمندان برای تسهیل زیارت امام حسین )ع( گفت: مردم و خیران برای اینکه 
در زیارت اربعین این افراد بی بضاعت سهیم باشند می توانند وجوهات خود را با کد 
دستوری #۱۱*۰۲۵*88۷۷* و یا شماره کارت 6۰۳۷۹۹۷۹۵۰۱66۷۱۱ با عنوان 

شوق زیارت پرداخت کنند.

مدیر کل امور اقتصادی و دارایی استان قم تشریح کرد:

موانع مولد سازی اموال دولتی
 دراستان قم 

در پی تکلیف قانون بودجه سال ۱۴۰۱ بر وزارت اقتصاد مبنی بر تحقق مولد سازی 
اموال و دارایی های راکد دولتی در سراسر کشور، مدیر کل امور اقتصادی و  دارایی 
استان قم در نشستی با مدیر کل بازرسی موانع مولد سازی اموال دولتی در استان را 

تشریح کرد.
مهدی فراهانی افزود: هدف قانون گذار از مولد سازی اموال دولتی، مدیریت بهینه و 
پایان دادن به سوء مدیریت در این خصوص است و تحقق آن، همکاری و همدلی همه 

دستگاههای اجرایی و نظارتی را می طلبد. 
نماینده وزیر اقتصاد در استان یکی از مهمترین دلایل عدم توفیق در مولد سازی 
را قیمت گذاری و ارزش گذاری غیر منطقی و غیر متعارف اموال دولتی از سوی 
دستگاههای بهره بردار عنوان کرد و گفت: مولد سازی و فروش اموال مازاد، به معنی 
چوب حراج زدن به دارایی های دولت نیست اما قیمت گذاری بالا و عدم رعایت شرایط 

ارزش گذاری برای ملک، مانع جذب خریداران میشود.
 فراهانی پیشنهاد کرد با همکاری کانون کارشناسان رسمی دادگستری برای قیمت 
گذاری املاکی که کاندیدای مولد سازی هستند، بتوانیم املاک دولتی را با قیمت 

واقعی و اصولی  به بازار فروش، معرفی کنیم.
حجت الاسلام طالبی؛ مدیر کل بازرسی استان نیز در این نشست، وظیفه سازمان 
بازرسی را نظارت بر حسن اجرای قوانین و جریان امور در دستگاههای دولتی عنوان 
کرد و افزود: هر مسئله ای که در زمینه مولد سازی با همکاری بازرسی قابل حل باشد، 

بدون تردید بازرسی ورود خواهد کرد.

اخبار

 در دیدار با سرپرست اداره کل کتابخانه های عمومی استان قم مطرح شد

تأکید آیت الله سبحانی بر توسعه و ترویج 
فرهنگ کتابخوانی

آیت الله سبحانی بر اهمیّت توجه به مسائل دینی از سوی اعضای کتابخانه های 
عمومی تاکید و نقش کتابخانه های عمومی در این رابطه را مهم توصیف کردند. 

اداره کل کتابخانه  حضرت آیت الله سبحانی در دیدار مهدی توکلیان سرپرست 
های عمومی استان قم، ضمن ارزشمند دانستن توسعه و ترویج فرهنگ کتابخوانی، 

از فعالیت های اداره کل کتابخانه های عمومی استان در این زمینه قدردانی کردند.
این مرجع تقلید در این دیدار همچنین بر استفاده از کتابداران فعال و دلسوز و تلاش 

در جهت افزایش رضایت اعضای کتابخانه های عمومی تأکید کردند.
ایشان از همکاری موسسه امام صادق )ع( با نهاد کتابخانه های عمومی به عنوان 
نمونه ای از تجربه موفق نقش حوزه علمیه و روحانیت در کمک به توسعه کتابخوانی و 

تحصیل جوانان یادکردند.
حجت الاسلام علیرضا سبحانی مدیر موسسه امام صادق )ع( نیز در این دیدار گفت: 
کتابدارانی که در کتابخانه موسسه امام صادق )ع( مشغول کار بوده اند، کتابدارانی فعال 
و دلسوز بوده اند و امیدواریم تجربه موفق همکاری ما با نهاد کتابخانه های عمومی در 
اداره کتابخانه عمومی در بخش خواهران، در راه اندازی بخش برادران نیز تکرار شود و 

رضایت کاربران را در پی داشته باشد.
وی با بیان این مطلب که حل معضلات کتابخانه، زمینه ساز استقبال بیشتر کاربران 
خواهد شد، گفت: در مدت همکاری بیش از ۱۰ سال با نهاد کتابخانه ها، موسسه امام 
صادق )ع( نیز خدمات گوناگونی از جمله خرید کتاب، تامین امکانات و تجهیزات و 

ایجاد شرایط مناسب جهت ترویج فرهنگ کتابخوانی را ارائه کرده است.
از نظر موسسه امام صادق)ع(،  حجت الاسلام سبحانی در ادامه اظهار داشت: 
کتابخانه عمومی، تنها به عنوان فضایی برای رشد علمی افراد نبوده و توجه به ابعاد 
مذهبی، اخلاقی و ارتقای فرهنگی اعضای کتابخانه از اولویت های ما در کتابخانه 
است. مدیر موسسه امام صادق )ع( تصریح کرد: در همین راستا، یکی از خدمات ویژه 
موسسه امام صادق )ع( به کاربران، سیستم اختیاری اعلام حضور اعضای کتابخانه به 

والدین آنهاست که در پی درخواست والدین راه اندازی شده است.
در ادامه این دیدار، مهدی توکلیان، سرپرست اداره کل کتابخانه های عمومی استان 
قم ضمن ارائه گزارشی از وضعیت کتابخانه های عمومی استان گفت: کتابخانه های 
عمومی با رویکرد جدید و در قالب باشگاه های فرهنگی، خدمات متنوعی را در مناطق 

مختلف استان و به همه گروه های سنی جامعه ارائه می دهد.
وی با تاکید بر استفاده از ظرفیت های موسسات دینی و هم افزایی با آنها گفت: 
معتقدیم که قم پتانسیل های فرهنگی زیادی دارد که بسیاری از آنها استفاده نمی 
شود؛ در چنین شرایطی، این هم افزایی ها در جهت ارائه خدمات فرهنگی به عموم 

مردم بسیار ارزشمند است.
گفتنی است: بخش خواهران کتابخانه عمومی موسسه امام صادق )ع( در سال 
۱۳8۰ و با همکاری اداره کل کتابخانه های عمومی استان قم و موسسه امام صادق 

)ع( در محلی با مساحت ۱۰۰۰ متر افتتاح شد.
این کتابخانه دارای سالن مطالعه، بخش کودک و نوجوان، کتابهای کمک درسی، 
مخزن و... است. کتابخانه موسسه امام صادق )ع( همچنین از نظر منابع دارای ۳8۴6 
نسخه کتاب کودک، ۱۴۷۲۵ نسخه کتاب بزرگسال و ۲۰۴۲ نسخه کتاب کمک درسی 

می باشد.
 

وزیر علوم: 

کنکور حذف شدنی نیست 
وزیر علوم گفت:کنکور حذف شدنی نیست به این دلیل که در حال حاضر چند هزار 
دانش آموز داریم که معدل آن ها ۲۰ است، ولی نمی توان تمام شان را در آن ۱۵ درصد 

رشته های پرطرفدار جذب کنیم.
زلفی گل صبح روزیکشنبه در نشست خبری به تشریح اقدامات وزارت علوم در 
یک سال گذشته پرداخت و گفت: سامانه نظام ایده ها و نیازها )نان( را بدون ایجاد 
ساختار جدید در پایگاه استنادی علوم و فناوری راه اندازی شد که از زمان راه اندازی در 
اردیبهشت تاکنون پنج هزار نیاز در آن ثبت شده است و همه دستگاه ها و وزارتخانه ها 

باید نیازهای فناورانه خود را در این سامانه ثبت کنند.
وی درباره آخرین وضعیت بورسیه ها گفت: بخش اعظم مسائل مربوط به بورسیه ها 
حل شده است، دفتر نظارت وزارت علوم و سازمان امور دانشجویان در حال پیگیری 
موضوع هستند، برای جذب بورسیه ها به دانشگاه های در حال توسعه این امتیاز را 
داده ایم که هر تعداد از این دانش آموختگان بورسیه را جذب کنند جزو ظرفیت آن ها 
محسوب نمی شود. همچنین از سازمان استخدامی برای این افراد شناسه استخدامی 

دریافت کردیم تا برای جذب آن ها مشکلی وجود نداشته باشد.
وزیر علوم درباره خوابگاه ها افزود: سال گذشته ۹۲۰ بلوک خوابگاهی برای ۱۹6 
هزار دانشجو داشتیم که امسال این بلوک ها به هزار و ۲۱ بلوک خوابگاهی و ظرفیت 
دانشجویان به ۲۱۴ نفر رسیده است. یعنی ۱۰۱ بلوک خوابگاهی و ۱8 هزار ظرفیت 

پذیرش در خوابگاه ها اضافه شده است.
زلفی گل با اشاره به خوابگاهی متأهلی گفت: ۲۹6 واحد خوابگاه متاهلی برای یک 
هزار و ۵۰۴ نفر است که در حال توسعه خوابگاه های متاهلی هستیم همچنین صندوق 

رفاه دانشجویان به دانشگاه ها وام ودیعه مسکن می دهد.
وی درباره ساماندهی سهمیه های کنکور نیز اظهار داشت: بخشی از سیاست گذاری 
سهمیه های کنکور با شورای عالی انقلاب فرهنگی و بخشی نیز با مجلس شورای 

اسلامی است و وزارت علوم مسئولیتی در ایجاد و یا حذف سهمیه ها ندارد.
زلفی گل در خصوص اینکه آیا با سهمیه ها موافق است یا خیر گفت: با همه سهمیه ها 
موافق نیستم، ولی با برخی از آن ها کاملًا موافقم. وی درباره پرداخت حقوق اساتید 
حق التدریس نیز اظهار داشت: از دانشگاه ها می خواهم پرداخت حقوق اعضای 

هیئت علمی حق تدریس را در اولویت برنامه های خود قرار دهند.

دبیرکل خانه کارگر :

بیانیه مغرضانه، مغایر با منافع ملی بود 
دبیرکل خانه کارگر با اشاره به بیانیه مغرضانه میرحسین موسوی علیه مدافعان حرم و 
حافظان امنیت، گفت: گاهی بعضی از افراد در داخل موضوعاتی را مطرح می کنند که 

مغایر مصالح ملی و منطقه ای است. 
علیرضا محجوب در گفت وگو با ایرنا، با اشاره به بیانیه مغرضانه میرحسین موسوی 
علیه مدافعان حرم و حافظان امنیت، گفت: گاهی بعضی از افراد در داخل موضوعاتی 
را مطرح می کنند که مغایر مصالح ملی و منطقه ای است. کشورما جزئی از منطقه 

است؛ اگر منطقه ناامن باشد، کشورها هم ناامن می شوند.
نماینده سابق مجلس افزود: ما از گذشته با بسیاری از کشورهای منطقه، گره خوردگی 
استراتژیک داشتیم و به واسطه وجود مسلمانان و به خصوص شیعیان در این کشورها، 
همواره در پی کمک به آنها بودیم تا به واسطه تامین امنیت این کشورها، امنیت خود را 
نیز تامین کنیم. دبیرکل خانه کارگر اضافه کرد: هرچه حوزه منطقه ای یک دولت فراخ تر 

و وسیع تر باشد، عملکرد آن دولت بهتر خواهد بود.
مدافعان حرم برای امنیت ایران جنگیدند 

وی گفت: مدافعان حرم و به خصوص سردار مظلوم، شهید سلیمانی که ناجوانمردانه 
از وجود بلاهایی که  را  ارتباطات وسیعی شدند و منطقه  باعث  به شهادت رسید، 
می توانست ما را سالها درگیر کند، آزاد و رها کردند. محجوب تصریح کرد: زمانی که 
داعش، آمریکایی ها را از بغداد بیرون کرد، آمریکایی ها مرتب در رادیوهای خود اعلام 
می کردند تنها کسی که می تواند گره کور این جنگ را باز کند، سردار سلیمانی است. 
نماینده سابق مجلس تاکید کرد: مدافعان حرم نقش برجسته و بی بدیلی را برای ملت 

ایران ایفا کردند و از حریم حرم های مقدس دفاع کرده و به شهادت رسیدند.
 

نماینده تهران در تذکر شفاهی:

وزارت اطلاعات به پرونده معاملات 
صوری بازار مسکن ورود کند

نماینده مردم تهران در مجلس شورای اسلامی گفت: گروهی ۱۰ الی ۲۰ نفره در 
۲۴ ساعت با معاملات صوری و جهت دار بازار مسکن را ملتهب کرده اند لذا از وزارت 

اطلاعات می خواهیم ریشه این توطئه را کشف کند. 
سیدرضا تقوی در نشست  علنی روز یکشنبه، ۲۳ مردادماه مجلس شورای اسلامی 
در تذکری شفاهی، گفت: عزاداری های مردم شریف ایران را که در عاشورای حسینی 
کشور را به صورت یک حسینیه درآوردند تسلیت می گویم، همچنین از درگاه ایزد منان 

می خواهم همه این عشق مورد قبول حسین ابن علی قرار گیرد.

پای  که  ملی  قهرمانان  به  تعرض  گفت:  اسلامی  شورای  مجلس  رئیس 
جنایتکارانی همچون داعش را از سرزمین عزیزمان کوتاه کردند، خاک پاشیدن 
به آفتاب است که جز رسوایی و بی اعتباری برای تعرض کنندگان و حامیان آنها 

نتیجه ای ندارد. 
محمدباقر قالیباف در نطق پیش از دستور خود در جلسه علنی روز یکشنبه 
مجلس شورای اسلامی بیان کرد: فرا رسیدن روز مقاومت اسلامی که یادآور 
مقاومت جانانه حزب الله لبنان در جنگ ۳۳ روزه و آغاز فصل جدیدی از مبارزه با 

رژیم جنایتکار صهیونیستی بود را گرامی می دارم.
وی افزود: جنبش جهاد اسلامی فلسطین در آخرین حلقه از مقاومت اسلامی 
علیه جنایتکاران صهیونیست، نویدبخش و در هم کوبنده ظاهر شد. حرکت جهاد 
اسلامی ثابت کرد که امروز هر بخش از مقاومت اسلامی به تنهایی توانایی در هم 
کوبیدن عمیق ترین لایه های دفاعی رژیم صهیونیستی و خرد کردن اراده آنها را 
دارا است و امروز در سایه اتحاد و همدلی همه جریان های مقاومت با قاطعیت می 

گوییم که زوال دشمن غاصب نزدیک تر از هر روزی است.
رئیس مجلس شورای اسلامی در ادامه بیان کرد: قریب به 8 دهه تبهکاری و 

جنایتب رژیم صهونیستی بر هر بیننده منصفی آشکار ساخته است که موجودیت 
این رژیم در گرو ایجاد ناامنی، اختلاف، ترور، اشغال و جنایت سازمان یافته در 
سراسر منطقه است. هر روزی که جهان شاهد جنایت های بیشتری از سوی 
صهیونیست ها است و نقشه های شوم آنها با همدستی رژیم های استکباری و 
ارتجاعی بیشتر برملا می شود، نقش مدافعان سرافراز و پر افتخار حرم در دفاع از 

امنیت ایران عزیزمان و ثبات منطقه آشکارتر می گردد.
قالیباف یادآور شد: در روزهای ابتدایی جنگ در سوریه و عراق، عده ای دچار 
خطای محاسباتی شدند، اما هنگامی که واقعیت صحنه با جنایت های دهشناک 
داعش عیان شد، حتی کشورهای اروپایی را نیز نگران کرد. هر ایرانی منصفی 
با سلیقه های سیاسی مختلف به این باور رسید که مدافعان حرم فقط پاسداران 
حریم اهل بیت عصمت و طهارت نیستند، بلکه نگهبان امنیت و ناموس کشور 

عزیزمان نیز هستند.
وی افزود: به همین جهت تعرض به این قهرمانان ملی که پای جنایتکارانی 
همچون داعش را از سرزمین عزیزمان کوتاه کردند، خاک پاشیدن به آفتاب است 
که جز رسوایی و بی اعتباری برای تعرض کنندگان و حامیان آنها نتیجه ای ندارد. 
ما به این شهدای مظلوم که خود را فدای مردم ایران و حفظ حریم اهل بیت کردند 

افتخار می کنیم و زندگی در امنیت خود را مدیون آنها می دانیم.
رئیس مجلس شورای اسلامی همچنین از برپایی پرشکوه مجالس عزا و ذکر 
مصیبت سیدالشهدا )ع( در سراسر کشور تقدیر و تشکر کرد و گفت: ظهور جلوه 
های اسلامی سیاسی از قبیل ظلم ستیزی، مقاومت در برابر دشمنان اسلام، 
مبارزه علیه رژیم صهیونیستی و افشای خط نفاق در عزاداری های محرم امسال به 
طور ویژه دشمنان اسلام و حامیان اسلامی آمریکایی را خشمگین ساخت. خشم 
دشمنان از آموزه های اسلام ناب محمدی ثابت کرد که هیات بصیرت افزا و ظلم 

ستیز مایه عزت مسلمین و خار چشم منافقین است.
قالیباف در پایان خاطرنشان کرد: با توجه به پیش بینی استقبال گسترده مردم 
برای حضور در مراسم اربعین امسال در کشور عراق، تاکید می کنیم که ضروری 
است مسئولان مربوطه در تمامی مراحل حضور مردم در این راهپیمایی باشکوه 

همه امکانات را برای رفع دغدغه های مردم و تسهیل روندها، به کار گیرند.

رئیس مجلس شورای اسلامی: 

تعرض به مدافعان حرم جز رسوایی و بی اعتباری نتیجه ای ندارد

گفت:  رئیس جمهور  فناوری  و  علمی  معاون   
ایجاد یک اکوسیستم برای جذب مشارکت بخش 
خصوصی و توسعه نوآوری در حوزه دفاعی یک نیاز 

ضروری است.
سورنا ستاری معاون علمی و فناوری رئیس جمهور 
در سومین همایش دانش و پژوهش ارتش که صبح 
روز یکشنبه در مرکز همایش های کوثر برگزار شد طی 
سخنانی با بیان اینکه در شرایطی هستیم که بیش 
از گذشته به تأثیر علم بر حوزه دفاعی واقف هستیم، 
گفت: نوآوری در بخش دفاعی مسأله مهمی است. 
و  اقدام کردیم  در دفاع مقدس هرجا مثل دشمن 
خواستیم در برابر تجهیزات پیشرفته او از تجهیزات 
استفاده کنیم، دچار مشکل شدیم اما هروقت نوآوری 

داشتیم، موفق شدیم.
وی ادامه داد: موفقیت های ما به خصوص در حوزه 
ما  در کشور  است.  ما  نوآوری های  دلیل  به  دفاعی 
در حوزه آموزش و پژوهش کم هزینه نمی کنیم اما 
محصول آن را نمی بینیم چون امروز در دنیا تولید 
خصوصی  بخش  گذاری  سرمایه  نتیجه  محصول 

است ولی ما از این بخش غافل هستیم.

معاون علمی و فناوری رئیس جمهور با اشاره به 
اینکه دولت ها نباید انتظار داشته باشند از پول خود 
هر روز محصول جدید تولید کنند، گفت: نوآوری و 
تولید محصول در بخش خصوصی سریع تر به نتیجه 
شرکت های  همکاری  به  اشاره  با  ستاری  می رسد. 
دانش بنیان با صنایع دفاعی کشور گفت: در حال 
حاضر بیش از هفتصد شرکت دانش بنیان در حوزه 
شرکت های  از  بسیاری  اما  دارند،  فعالیت  دفاعی 
خصوصی آماده هستند تا برای بخش دفاع، محصول 
تولید کنند. باید از بخش خصوصی و شرکت های 

دانش بنیان در این زمینه استفاده کرد.
باید راه های بومی خود برای استفاده  وی افزود: 
از شرکت های خصوصی در حوزه نظامی را داشته 
نهایی  مقاومت  این بخش  در  اگرچه هنوز  باشیم، 

وجود دارد.
معاون علمی و فناوری رئیس جمهور با اشاره به 
تولید، گفت:  در  نوآوری  برای  افراد  اهمیت عنصر 
بسیار  بنیان  دانش  اقتصاد  حوزه  در  دفاع  بخش 
اهمیت دارد. بخش دفاع می تواند با تدوین برنامه 
محصول،  تولید  خصوصی،  بخش  از  مشخصی 

بخواهد و تضمین بدهد که از این شرکت ها خرید 
کند. بخش دفاع هرچقدر پول بخش خصوصی را 
بیشتر جذب کند، می تواند نوآوری را بیشتر توسعه 
را  خود  فاصله  می توان  همچنین  راه  این  از  دهد. 
با تکنولوژی روز دنیا کم کرد. در کنار دانشگاه ها و 
پژوهشکده های حوزه دفاعی، باید چنین ساختاری 

را ایجاد کرد.
به بخش خصوصی  دفاعی  ستاری گفت: حوزه 
بگوید چه محصولی می خواهد تا شرکت های دانش 
بنیان با سرمایه گذاری خود، آن محصولات را تولید 
باید  البته  یابیم.  از این راه به نوآوری دست  تا  کند 
این  تا  آورد  پایین  هم  را  خصوصی  بخش  ریسک 

شرکت ها به میدان بیایند.
وی در پایان تاکید کرد: ایجاد پارک و علم فناوری 
و شتاب دهنده های بخش دفاع، ما را به این هدف 
می رساند. ایجاد یک اکوسیستم برای جذب مشارکت 
بخش خصوصی و توسعه نوآوری در حوزه دفاعی یک 
نیاز ضروری است. ما باید دنبال نوآوری ذاتی کشور 
خود باشیم اما اگر در زمین سایر کشورها بازی کنیم، 

حتماً از آنها عقب هستیم.

یک تحلیلگر مسائل سیاسی کشور با اشاره به نیاز به ایجاد اجماع ملی درباره توافق هسته 
ای، گفت: همه جناح های سیاسی باید پشت توافق هسته ای احتمالی باشند. 

ناصر ایمانی در گفت وگو با ایسنا، درباره لزوم ایجاد اجماع داخلی در مورد توافق احتمالی 
هسته ای اظهار کرد: جناح های سیاسی به هر حال یک موضوعی را برای تهاجم به هم لازم 
دارند که توافق برجام می تواند یکی از آن موضوعات باشد. در مورد این توافق هم اختلاف 
ابراز شادمانی نخواهند کرد و اعلام  از این توافق  نظر خواهیم داشت. اصلاح طلبان 
می کنند، توافقی که در گذشته انجام شده بود، بهتر است. برخی جریان های اصولگرا هم 

که با اساس برجام مخالف هستند، به این توافق روی خوش نشان نمی دهند.
وی ادامه داد: من به ایجاد اجماع ملی که مورد انتظار است، ناامید هستم در حالیکه 

واقعیت این است که درباره این توافق بزرگ کشور با سایر قدرت های دنیا باید اجماع 
داخلی شکل بگیرد، ولو از نظر برخی جناح های سیاسی این توافق ایراد داشته باشد. 
من با شناختی که از جناح های سیاسی دارم، امکان ایجاد اجماع ملی را ضعیف می دانم 
درحالیکه همه جناح های سیاسی باید پشت توافق باشند. این تحلیلگر مسائل سیاسی 
خاطر نشان کرد:من معتقدم خیلی نباید درباره توافق هسته ای مانور تبلیغاتی داد چون 
قرار نیست اتفاقات خیلی جدی در حوزه اقتصادی رخ دهد، بله ممکن است تحت تاثیر 
عوامل روانی، تغییراتی ایجاد شود، ولی نباید از توافق هسته ای توقع زیاد ایجاد کرد و 
منتظر بود تا تورم به نصف کاهش یابد. البته نمی گویم توافق تاثیری بر کاهش مشکلات 

اقتصادی ندارد، ولی معتقدم که ریشه مشکلات اقتصادی در داخل کشور است.

معاون علمی و فناوری ریاست جمهوری:

شرکت های خصوصی آماده تولید محصولات دفاعی هستند 

ناصر ایمانی تحلیلگر مسائل سیاسی :

همه جناح های سیاسی باید پشت توافق هسته ای احتمالی باشند

رئیس کل دیوان محاسبات کشور گفت: قوانین مغفول مانده ای که فعال سازی آنها 
منجر به آزادشدن ظرفیت های نظارتی در برخورد با ترک فعل مدیران می شود، باید 

جمع آوری و اعلام شود. 
به گزارش ایسنا، به نقل از دیوان محاسبات کشور، مهرداد بذرپاش در جمع 
منتخبی از تشکل های جوانان که به مناسبت روز ملی تشکل ها و مشارکت های 
اجتماعی در همایش "نقش جوانان در حکمرانی نو"، گردهم آمده بودند، جوانان را 

کارگردانان اصلی حکمرانی جدید دانست.
وی تاکید کرد: در نگاه جامع برای حل مشکلات، باید مدل قرارگاهی کار کنیم 
و صرفا نباید تهدیدپایه و مشکل محور رفتار نماییم که این موضوع، آرام آرام ایجاد 

ناامیدی خواهد کرد.
در  جوانانه  حرکت  مهم  پایه های  از  یکی  عنوان  به  فرصت محوری  از  بذرپاش 
حکمرانی جدید نام برد و در تشریح رویکرد عملگرایانه، مساله شناسی و راهکارهای 

عالمانه در رفع مسائل را مورد توجه قرار داد.
و صنعت،  فناوری  و  روز کشور همچون علم  برخی موضوعات  به  اشاره  با  وی 
جریان سازی جهت ایجاد مطالبه در حل مشکلات را از مهمترین تصمیماتی دانست 

که سازمان های مردم نهاد و تشکل های جوانانه باید میدان دار آن باشند.
با یادآوری بیانیه گام دوم انقلاب و حضور تعداد  عضو هیات علمی دانشگاه، 
قابل توجهی از جوانان نخبه در مجلس و لایه های مختلف مدیریتی دولت، اظهار 
داشت: این اتفاقات از فرصت های کم سابقه ای است که فرصت کارگردانی جوانان 

در حکمرانی جدید را فراهم آورده است.
رئیس کل دیوان محاسبات کشور به تشریح رویکرد اجتماعی سازی نظارت در این 
نهاد پرداخت و از حاضرین دعوت کرد قوانین مغفول مانده ای که فعال سازی آنها 
منجر به آزادشدن ظرفیت های نظارتی در برخورد با ترک فعل مدیران می شود، را 

جمع آوری و اعلام نمایند.
دیگر  از  توسعه،  هفتم  برنامه  تدوین  حول  جوانان  مشورتی  کمیته ی  تشکیل 

موضوعاتی بود که توسط مهرداد بذرپاش مطرح شد.
وی گفت: در گذشته بسیاری از این فضاها مهیا نبود و امروز به برکت انقلاب و 
رهنمودهای امامین انقلاب و همت خود جوانان، شرایط مساعدی برای حکمرانی 
نو به وجود آمده است که مطالبه ی دقیق و هدفمند و مشخص می تواند نقطه ی آغاز 

این حرکت تلقی شود.

نماینده اردبیل در مجلس شورای اسلامی گفت: 
نمایندگان  به  و کم کم دیگر  مردم در فشار هستند 
در  مجلس  انگار  که  می گویند  و  نمی کنند  اعتماد 
مقابل دولت کوتاه می آید و از حق و حقوق مردم دفاع 
نمی کند.   صدیف بدری نماینده اردبیل در مجلس 

در جلسه علنی روز یکشنبه مجلس در تذکری گفت: 
گلایه های مردم از وضعیت معیشتی، گرانی کالا ها و 
نبود برخی دارو ها به خصوص برای بیماری های خاص 
و شربت های آنتی بیوتیک کودکان زیاد شده است که 
لازم است این موارد در جلسه امروز مجلس با دولت 

مطرح شود. وی با بیان اینکه مردم در فشار هستند، 
گفت: کم کم اعتماد مردم به نمایندگان در حال کم 
شدن است. به ما می گویند که شما به عنوان نماینده 
مردم باید مدافع حق و حقوق ما باشید، اما احساس 

می کنیم مجلس در مقابل دولت کوتاه می آید.

رئیس کل دیوان محاسبات کشور: 

قوانین مغفول مانده مرتبط با ترک فعل مدیران احصا و اعلام شود

نماینده اردبیل:
 مردم در فشار هستند و به نمایندگان اعتماد نمی کنند 

نماینده روسیه در مذاکرات وین:

 احتمالا توافق بر سر برجام تا هفته آینده حاصل می شود 
نماینده دائم روسیه در سازمان های بین المللی در وین 
گفت در صورت پیشرفت مطلوب اوضاع، توافق نهایی 
بر سر احیای برجام ممکن است تا هفته آینده حاصل 

شود.
میخائیل اولیانوف، نماینده دائم روسیه در سازمان های 
ایتارتاس گفت در  با  المللی در وین در مصاحبه  بین 
سر  بر  نهایی  توافق  اوضاع،  مطلوب  پیشرفت  صورت 
احیای برنامه جامع اقدم مشترک )برجام( درباره برنامه 

هسته ای ایران ممکن است تا هفته آینده حاصل شود.
اولیانوف گفت: »در صورت پیشرفت مطلوب شرایط، 
شاید تا هفته آینده توافق حاصل شود. اگرچه، این در 
صورتی ممکن است که همه کشور های شرکت کننده 

در گفتگو های وین با نسخه متنی که هماهنگ کنندگان 
اروپایی هشتم اوت ارائه کردند موافقت کنند. )درباره 
اینکه( آیا اصلاحیه ها و مخالفت هایی ظاهر می شود، 
در حال حاضر پیش بینی درباره تحولات بیشتر دشوار 

است. باید تا آغاز هفته آینده منتظر بمانیم.«
اروپا  اتحادیه  کنندگان  هماهنگ  افزود  اولیانوف 
اصلاحیه هایی در متن ایجاد کرده اند که در حال حاضر 

روی میز است.
نیست،  اروپا  اتحادیه  متن  »این  کرد:  تصریح  وی 
کنندگان  شرکت  همه  توسط  شده  تدوین  متن  بلکه 
در گفتگو هایی است که از آوریل گذشته ادامه داشته 
است. نمایندگان اتحادیه اروپا به عنوان هماهنگ کننده 

می توانند گزینه هایی برای توافق پیشنهاد کنند، که این 
کار را کردند. در واقع ظاهراً آمریکا موافقت کرده است، 
و در عین حال ایران هنوز موضع خود را درباره این متن 
اعلام نکرده است و به همین دلیل درباره مسائلی که 
ایران هنوز ممکن است داشته باشد گمانه زنی نخواهم 

کرد.«
پنج عضو دائم شورای امنیت سازمان ملل و آلمان سال 
۲۰۱۵ برای رسیدگی به بحران مربوط به برنامه هسته ای 
ایران با این کشور به توافق هسته ای دست یافتند. دونالد 
ترامپ، رئیس جمهور وقت آمریکا سال ۲۰۱8 تصمیم به 
خروج از توافق گرفت و واشنگتن جامع ترین تحریم های 

خود تا آن زمان را بر ایران اعمال کرد. 

صدیقه البرزی*
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عوامل غیرتغذیه ای موثر روی رشد قدی کودکان

هرچند نمی توانیم تضمین کنیم که درمانی برای سندرم روده تحریک پذیر )IBS( ارائه 
می دهیم؛ اما قطعا راهکارهای متعدد و علمی وجود دارند که می توانند درد و ناراحتی 

ناشی از این بیماری را کاهش داده و احساس بهتری به شما بدهند.
تعیین اینکه کدام راهکارمناسب شماست می تواند با آزمون و خطا همراه باشد. درمان ها 
ایجاد  افسردگی،  درمان  برای  ضدافسردگی  داروهای  نسخه،  بدون  داروهای  شامل 

تغییرات در رژیم غذایی و طیفی از مداخلات جسمی و روحی می شود.
IBS درمان های بدون نیاز به نسخه برای

درمان های بدون نسخه نیازی به تجویز پزشک ندارند و در دسترس اند. این درمان ها 
پشتوانه علمی دارند و می توانند نقش مهمی در برنامه درمانی تان ایفا کنند.

فیبر: پودر پوسته پسیلیوم یک راه موثر برای کسانی است که سعی دارند یبوست خود را 
رفع کنند. ثابت شده که این داروی گیاهی به رفع یبوست کمک کرده و فواید دیگری نیز 

برای سلامت دارد، مثلا کاهش خطرات بیماری های قلبی و عروقی و کاهش کلسترول.
پروبیوتیک ها: این میکروارگانیسم های زنده می توانند با تغییر در میکروبیوم روده، علائم 
را تسکین داده و به تنظیم عملکرد گوارش کمک کرده و سرعت حرکت محتوای روده را 
نیز کنترل کنند. تحقیقات نشان می دهد پروبیوتیک ها می توانند با جلوگیری از ارسال 
پیام های التهابی در بدن، افسردگی و اضطراب را کاهش دهند. می توانید از کپسول های 
پروبیوتیک استفاده کنید یا ماست پروبیوتیک بخورید؛ اما همه ی پروبیوتیک ها اثر یکسان 

ندارند، بنابراین بهتر است در این مورد از پزشکتان سوال کنید.
ملین ها: اگر دچار یبوست ناشی از IBS هستید می توانید از ملین ها استفاده کنید. 
فیبر موجود در ملین هایی که به مدفوع حجم می دهند کمک می کند آب جذب روده ها 
شده و مدفوع راحت تر حرکت کند؛ اما دانشمندان می گویند نباید زیاد از ملین ها استفاده 
کنید. اگر یبوست مزمن دارید حتما به پزشک مراجعه کنید و از ملین ها برای طولانی مدت 

استفاده نکنید؛ زیرا عوارض جانبی خطرناک خواهند داشت.
داروهای ضداسهال: تقریبا ۴ درصد از افراد دچار سندرم روده تحریک پذیر با اسهال 

هستند. تحقیقات نشان داده آن هایی که IBS شان با اسهال همراه است ممکن است 
سطح بالاتری از التهاب داشته باشند که در نحوه ی جذب آب موجود در مدفوع توسط 
روده ها اختلال ایجاد می کند. داروهایی مانند لوپرامید به کاهش سرعت حرکت محتوای 
روده کمک می کنند. اما یادتان باشد این داروها کمکی به شکم درد نکرده و برای همه ی 

افراد مناسب نیستند.
درمان IBS با داروهای ضدافسردگی

افرادی که IBS دارند سه برابر دیگران در معرض افسردگی مادام العمر هستند و از طرفی 
کسانی که دچار اختلال افسردگی عمده  اند، احتمال سندروم روده تحریک پذیر در آن ها 
۲۷ درصد است که تقریبا دو برابر میزان معمول بوده و این نشان می دهد اختلالات خلقی 

و سیستم گوارش چه ارتباط عمیقی با هم دارند.
پزشک  با  نه  یا  کنید  مصرف  ضدافسردگی  داروی  باید  آیا  که  مورد  این  در 
می شوند،  تجویز  معمولا  که  ضدافسردگی  داروهای  از  نوع  دو  کنید.  مشورت 
ضدافسردگی های تری سیکلیک )سه حلقه ای( و مهارکننده های بازجذب انتخابی 

سروتونین هستند.
داروهای ضدافسردگی تری سیکلیک: اگر اسهال و شکم درد مشکلاتی هستند که 
اغلب دارید، تری سیکلیک هایی مانند دسیپرامن یا نورتریپتلین می توانند برای درمان 
علائم IBS تان به کار بروند؛ اما حواستان به عوارض جانبی این داروها باشد: مشکل در 

خواب و ادرار کردن، خشکی دهان، سرگیجه و مشکلات جنسی.
داروهای ضدافسردگی مهارکننده بازجذب انتخابی سروتونین: اگر یبوست، مشکل 
غالب IBS تان است در مورد مصرف این نوع داروهای ضدافسردگی با پزشک مشورت 
جانبی  عوارض  دارای  ضدافسردگی  داروهای  دیگر  با  مقایسه  در  داروها  این  کنید. 

کمتری اند.
با تغییراتی در رژیم غذایی، IBS تان را کنترل کنید

تحقیقات نشان می دهد رژیم غذایی »فودمپ« یک رژیم غذایی مناسب برای کنترل 

علائم سندرم روده تحریک پذیر است. الیگوساکاریدها، دی ساکاریدها، مونوساکاریدها و 
پلی ال ها، کربوهیدرات های قابل تخمیر با زنجیره ی کوتاه هستند که به  درستی در روده 
جذب نمی شوند و می توانند علائمی را در افراد مبتلا به IBS ایجاد کنند. خوردن غذاهایی 
که فودمپ بالایی دارند می توانند گاز و نفخ روده ها را افزایش دهند، زیرا این غذاها در 
روده ها سریع تر تخمیر می شوند. وقتی این مواد غذایی با عصب های بسیار حساس روده  

ترکیب می شوند، علائمی مانند شکم درد و نفخ ایجاد می کنند.
فودمپ ها در خیلی از غذاها وجود دارند و احتمالا همین الان در آشپزخانه ی شما نیز 

هستند: پیاز، سیر، شیر، ماست، انبه، عدس، قارچ، عسل، سیب و نخود آبگوشتی.
این رژیم غذایی با حذف غذاهای فودمپ شروع شده و سپس می توانید آرام آرام و 
تدریجا آن ها را به رژیم غذایی تان برگردانید )تقریبا سه تا هشت هفته بعد(. این کار کمک 

می کند مشخص کنید چه غذاهایی عامل مشکلات گوارشی تان هستند.
پژوهش ها نشان می دهند رژیم غذایی با فودمپ پایین، علائم سندرم روده تحریک پذیر 
را در ۷۰ درصد افراد کاهش می دهد؛ اما یادتان باشد که رژیم غذایی با فودمپ پایین، 
بسیار محدودکننده است. در مورد استفاده از این رژیم غذایی با پزشک مشورت کنید تا 

متناسب با نیازهای بدنتان تغذیه کنید.
مداخلات جسمی و روانی

سال هاست می دانیم که مغز و گوارش ارتباط تنگاتنگی با هم دارند. معمولا چیزهایی 
مانند اشتها یا هیجانات مدام با هم ارتباط دو طرفه دارند و مغز و روده ها به واسطه هورمون ها 
و سیگنال های عصبی مدام با هم مرتبط اند؛ اما وقتی ارتباط بین این سیگنال ها به هم 
)با پشتوانه ی علمی(  بروز کند. مداخلات درمانی زیر  می ریزد، علائم IBS می تواند 

می توانند کمک زیادی به درمان این بیماری بکنند:
)CBT( رفتاردرمانی شناختی

رفتاردرمانی شناختی به شما یاد می دهد چگونه افکار منفی خود درباره ی IBS را به 
چالش بکشید. تحقیقات نشان می دهد وقتی اجازه می دهید افکار منفی تان در چرخه ای 

بی پایان در ذهنتان جولان بدهند، علائم بیماری تان بدتر می شوند.
فاجعه سازی های  و  افکار  این  نماید  کمک  شما  به  می تواند  شناختی  رفتاردرمانی 
ذهنی تان کاهش یافته و تمرکزتان را روی راه هایی بگذارید که به شما ابزارهایی برای 
کنترل علائمتان می دهند. طبق مطالعات، یک سوم افرادی که IBS دارند از رفتاردرمانی 

شناختی سود می برند.
هیپنوتراپی یا هیپنوتیزم درمانی

هیپنوتراپی با هدف تسکین علائم گوارشی مدتی است که رواج پیدا کرده و هر روزه افراد 
بیشتری به این شیوه درمانی رو می آورند. هیپنوتراپی برای IBS با هدایت شما به سمت 
وضعیتی از ریلکسیشن عمیق اما با تمرکز زیاد، کنترل زیادی از طریق تجسم سازی به شما 

می دهد که به درمان و التیام روده هایتان کمک می کند.
دانشمندان دریافته اند هیپنوتراپی با هدف درمان IBS برای ۷۰ تا 8۰ درصد از افراد موثر 
 IBS است. یافته ها نشان داده اند یک دوره ی شش هفته ای هیپنوتراپی توانسته بود علائم

را در ۷۰ درصد بیماران تخفیف دهد.
)MIBRS( ذهن آگاهی مبتنی بر کاهش استرس

ذهن آگاهی مبتنی بر کاهش استرس می تواند ابزار خوب و ارزشمندی در برنامه ی 
درمانی تان باشد که علائم اضطرابی بیماریتان را کاهش می دهد.

این درمان کمکتان می کند با یاد گرفتن مهارت های ذهن آگاهی، علائم IBS را تسکین 
دهید، مثلا نسبت به فرایند تنفس خود آگاه می شوید و تغذیه ی آگاهانه تری خواهید 
داشت. ایده ی ذهن آگاهی مبتنی بر کاهش استرس این است که یاد بگیرید خودتان 
را بر مبنای دردها، افکار و احساساتی که تجربه می کنید قضاوت نکنید. دانشمندان 
می گویند این شیوه با تنظیم ناخودآگاه شما و تقویت سیتم پاراسمپاتیک، ارتباط بین 

ذهن و جسمتان را تقویت می کند.
خلاصه

راهکارهای  اما  ندارد؛  وجود  تحریک پذیر  روده  سندرم  برای  درمانی  هیچ  هرچند 
علمی زیادی وجود دارند که به شما کمک می کنند علائم خود را کاهش داده و کیفیت 
زندگی تان را بهتر کنید. روش های توصیه شده همگی در دسترس و قابل انجامند و تمام 
آن ها نتیجه می دهند. اضطراب و IBS اغلب با هم همراهند و به همین دلیل داروهای 

تجویزی ضدافسردگی می توانند به درمان IBS کمک کنند.

محققان انگلیسی می گویند؛بهترین درمان ها برای سندرم روده تحریک پذیر

احتمال شکستگی استخوان در زنان 
گیاهخوار بیشتر است

یک مطالعه جدید نشان می دهد که تعداد بی سابقه ای از مردم به رژیم های 
غذایی گیاهی روی می آورند تا از فواید سلامتی آن بهره ببرند، اما این روند ممکن 

است به ضرر استخوان هایشان تمام شود.
به گزارش خبرنگار مهر به نقل از هلث دی نیوز، محققان پی بردند زنان میانسالی 
که هرگز گوشت نمی خورند ممکن است بیشتر از زنانی که به طور منظم گوشت یا 

ماهی مصرف می کنند دچار شکستگی لگن شوند.
مطالعات بیشتری برای درک اینکه چرا گیاهخواران به نظر بیشتر در معرض خطر 
شکستگی لگن هستند، مورد نیاز است، اما محققان گمان می کنند که شاخص 

توده بدنی پایین )BMI( و کمبود مواد مغذی در این امر نقش دارند.
»جیمز وبستر«، نویسنده این مطالعه از دانشگاه لیدز انگلستان، گفت: »در 
حالی که شاخص توده بدنی پایین تر برای بسیاری از بیماری ها مفید است، اما 
کمبود وزن می تواند منجر به توده ی چربی ناکافی، و سلامت ضعیف استخوان و 

عضلات شود که هر کدام می توانند خطر شکستگی لگن را افزایش دهند.«
 BMI میانگین  است.  قد  و  وزن  اساس  بر  بدن  چربی  از  تخمینی   BMI

گیاهخواران در این مطالعه کمی کمتر از گوشت خواران بود.
وبستر توضیح داد: »افرادی که توده چربی کمتری دارند در هنگام زمین خوردن، 
حالت بالشتکی کمتری دارند و زمین خوردن عامل ۹۰ درصد شکستگی های 

لگن است.«
گوشت و ماهی نیز منابع بسیار خوبی از چندین ماده مغذی برای سلامت 

استخوان ها از جمله پروتئین، ویتامین B۱۲ و ویتامین D هستند.
وبستر می گوید: »این امکان وجود دارد که بیشتر این مواد مغذی را از منابع 
گیاهی، تخم مرغ و محصولات لبنی دریافت کنید، اما مطالعات قبلی دریافت 
کمتری از این مواد مغذی را در گیاهخواران نشان داده است. در این مطالعه، 
گیاهخواران نسبت به افرادی که پنج بار یا بیشتر در هفته گوشت می خوردند، 

پروتئین و ویتامین B۱۲ کمتری دریافت می کردند.«
در این مطالعه، محققان میزان شکستگی لگن را در بیش از ۲6 هزار زن ۳۵ تا 
6۹ ساله که بیش از ۴ بار در هفته گوشت نمی خوردند )گوشت خواران گهگاهی(؛ 
و  گیاهخواران؛  نمی خوردند؛  گوشت  اما  می خوردند  ماهی  که  گوشتخوارانی 
گوشتخواران معمولی که حداقل پنج بار در هفته گوشت مصرف می کردند، 

بررسی کردند.
زنان پرسشنامه های در مورد فراوانی غذا پر کردند و با سوابق بیمارستانی مقایسه 
کردند تا ببینند چه کسی دچار شکستگی لگن شده است. در طی حدود ۲۰ سال 

پیگیری، 8۲۲ شکستگی لگن وجود داشت.
گیاهخواران تنها گروهی بودند که با افزایش خطر شکستگی لگن روبرو بودند.

وبستر گفت: »اقداماتی وجود دارد که گیاهخواران می توانند برای محافظت بهتر 
از استخوان های خود و در عین حال بهره بردن از فواید سلامتی یک رژیم غذایی 

مبتنی بر گیاه انجام دهند.«
وی افزود: »خوردن مقدار زیادی میوه و سبزیجات، آجیل، حبوبات، لوبیا و 
غلات کامل، بیشتر مواد مغذی مورد نیاز برای سلامت استخوان و پیشگیری از 

شکستگی را تأمین می کند.«
ورزش منظم،  در عین حال  الکل،  و مصرف  استعمال دخانیات  از  اجتناب 

می تواند به استحکام استخوان ها نیز کمک کند.

فوق تخصص گوارش مطرح کرد:

میوه هایی برای درمان یبوست
فوق تخصص گوارش گفت :مصرف داروهای اعصاب و داروهای ضد افسردگی 
و داروهایی که برای بیماران پارکینسونی استفاده می شود یبوست را به همراه دارد. 
ما نمی توانیم داروهای این افراد را قطع کنیم. اگر با روش های معمول یبوست آنها 

برطرف نشود باید دارو استفاده کنند.
محمود اسحاق حسینی فوق تخصص گوارش و کبد ، با اشاره به اینکه یبوست 
معضلی است که می تواند انسان را از آغازین روزهای زندگی تا واپسین لحظات 
درگیر کند گفت: اگر فردی تا دوبار دفع در هفته  دفع داشته باشد یبوست ندارد 
اما اگر این تعداد دفع کمتر شود فرد یبوست دارد. تا دوبار دفع در هفته قابل قبول 

است.
وی افزود: یبوست باید علت یابی شود ولی معمولا نیاز به درمان جدی به ویژه در 
کودکان ندارد. در سنین بالاتر یبوست حتما باید بررسی شود. نوشیدن 8 لیوان 
آب در شبانه روز می تواند به رفع یبوست کمک شایانی کند و دیگر تغذیه است که 
با خوردن میوه هایی همچون آلو، انگور، گلابی، انجیر و سبزیجات وزیتون و روغن 

زیتون تا 8۰ درصد موارد به رفع یبوست کمک می کند.
اسحاق حسینی با تاکید بر اینکه فعالیت و تحرک بدنی می تواند در جلوگیری 
از یبوست نقش موثری داشته باشد: نبود تحرک موجب یبوست می شود. تحرک 
موجب تسریع حرکات دستگاه گوارش شده و دفع را آسان می کند. این افراد نیازی 

به  دارو نخواهند داشت.
وی افزود: برخی افراد برای ۱۵ روز یا حتی ۳۰ روز دفع ندارند این بیماران حتما 

باید دلیل یبوست خود را پیگیری و بررسی نمایند.
این فوق تخصص گوارش و کبد کشورمان در پاسخ به اینکه آیا نوشیدن چای 
برای فردی که اسید معده زیادی دارد؟ گفت: اسید معده برخی افراد طبیعی 
است اما ریفلاکس دارند و عده ای ترشح اسید بالا دارند. این افراد باید نوشیدن 
چای ویژه چای پر رنگ را محدود کنند. چای پر رنگ موجب یبوست می شود.
مصرف چای در این افراد باید کم و کم رنگ باشد. همچنین نوشیدن نوشابه ها 

برای این افراد بسیارمضر است.
اسحاق حسینی در پاسخ به اینکه آیا داروهای اعصاب یبوست را تشدید 
می کند؟ گفت: داروهای اعصاب و داروهای ضد افسردگی و داروهایی 
که برای بیماران پارکینسونی استفاده می شود یبوست را به همراه خواهد 
با روش های  اگر  کنیم.  را قطع  افراد  این  داروهای  نمی توانیم  ما  داشت. 
تا دفع راحتی  باید دارو استفاده کنند  آنها برطرف نشود  یبوست  مذکور 

داشته باشند.

عضو هیات علمی دانشکده تغذیه:

ویتامین D برای بیماران حیاتی است
استادیار دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی، بر اهمیت نقش حیاتی ویتامین 

D در بهبود وضعیت بیماران تاکید کرد.
بیماری  تشخیص  ابتدای  در  بزرگسالان  از  بسیاری  گفت:  باژن  مرجان 
فیبرومیالژیا، مبتلا به کمبود ویتامین D هستند، در حالی که این ویتامین برای 

این بیماران حیاتی است.
وی با اشاره به مطالعات انجام شده افزود: کمبود ویتامین D می تواند موجب 
تخفیف  به  است  ممکن  آن  سطح  افزایش  و  شود  استخوانی  و  عضلانی  درد 
علائم بیماری کمک کند. بنابراین تمامی بیماران باید از نظر کمبود این ویتامین 
غربالگری شوند و در صورت نیاز، با تجویز پزشک از مکمل این ویتامین استفاده 

کنند.
به گفته استادیار دانشکده تغذیه، مواجهه با نور خورشید و مصرف برخی مواد 

غذایی از منابع تأمین کننده ویتامین D هستند.
وی، زرده تخم مرغ را منبع خوب ویتامین D برشمرد و ماست کم چرب غنی شده 
با ویتامین D، آب پرتقال غنی شده با ویتامین D، غلات غنی شده با ویتامین D و 

ماهی تن را از دیگر مواد غذایی حاوی این ویتامین ذکر کرد.
باژن یادآور شد: گرچه مصرف غذاهای حاوی ویتامین D ممکن است در همه 
مبتلایان به فیبرومیالژیا منجر به کاهش علائم بیماری نشود، اما مصرف آنها به 

دلیل کمک به ساخت استخوان های سالم تر بسیار مفید است.
با دردهای اسکلتی عضلانی، احساس  فیبرومیالژیا نوعی سندرم است که 
خستگی، اختلال خواب و حتی گاهی مشکل در حافظه، اضطراب و افسردگی 

همراه است.

سلامت

یک متخصص تغذیه مطرح کرد:

تغذیه نامناسب و مشکلات پوستی
یک متخصص تغذیه گفت: برخی مشکلات پوستی در انسان به نوع تغذیه 

آن ها نیز بستگی دارد که باید مورد بررسی قرار گیرد.
سمیرا مرادی اظهار کرد: همه ما بعضی روزها که به آینه نگاه می کنیم 
چیزی را می بینیم که دوست نداریم، شاید جوش هایی را می بینید که یادآور 
روزهای دبیرستان تان هستند، خشکی مزمن پوست تان درحال شدیدتر 
شدن است یا کبودی زیر چشم هایتان به همه می گوید که خواب کافی 

نداشته اید.
وی با اشاره به این که وجود چین وچروک می تواند نشان دهنده  این باشد 
که رژیم غذایی شما دارای الکل و شکر بسیار بالایی است، عنوان کرد: اگر 
چروک ها منحصراً روی پیشانی تان هستند، ممکن است که شکر عامل 

ایجاد آن ها باشد.
مرادی افزود: براساس بررسی ناحیه ای صورت، پیشانی شما به سیستم 
در  زیادی  شیرین  خوراکی های  اگر  پس  است،  مربوط  گوارشی تان 
رژیم غذایی تان وجود دارد که در عملکرد باکتری ها در روده ی شما اختلال 
ایجاد می کنند، این مسئله می تواند به ایجاد چین و چروک در پیشانی شما 

منجر شود.
صورت  جوش  علت  می کنید  فکر  کرد:  عنوان  تغذیه  متخصص  این 
چیست؟ جوش صورت می تواند نشان دهنده این باشد که رژیم غذایی تان 

شامل موادغذایی با شاخص گلیسمی بالایی است.
باید  هستید،  مواجه  صورت  جوش  مشکل  با  شما  اگر  داد:  ادامه  وی 
رژیم غذایی تان را عامل آن بدانید، اگر نان سفید یکی از مواد اصلی فهرست 
خواروبارتان است، تعجبی ندارد که پوست تان پاک و خالی از جوش نباشد. 
شاخص گلیسمی بالای نان صبحانه و ساندویچ ناهارتان بر میزان قند خون 
و انسولین اثر می گذارد، پس باید به جای آن ها از غلات کامل و سبوس دار 

استفاده کنید.
می تواند  چشم  زیر  تیره  حلقه های  وجود  این که  به  اشاره  با  مرادی 
مصرف  آب  کافی  به اندازه   رژیم غذایی تان  در  که  باشد  این  نشان دهنده 
نمی کنید، تصریح کرد: همیشه راه از بین بردن سیاهی دور چشم استراحت 
شبانه طولانی نیست، ممکن است که حلقه های تیره ای که با آن مواجه 
هستید، بیشتر مربوط به حفظ آب در بدن تان باشد، یعنی آب کافی مصرف 

نمی کنید.
این متخصص تغذیه عنوان کرد: فراموش نکنید که وضعیت پوست فقط 
به خوراکی هایی که می خورید مربوط نیست و نوشیدنی ها نیز روی آن تأثیر 
می گذارند، حتماً میزان توصیه شده  دو لیتر آب در روز را مصرف کنید و با 
آبرسانی به پوست و هیدراته نگه داشتن بدن تان، آن لکه های کبود آزاردهنده 

را ازبین ببرید.
وی با اشاره به این که خشکی پوست می تواند نشان دهنده  این باشد که 
در رژیم غذایی تان سدیم بسیار زیادی وجود دارد، بیان کرد: نمک باعث 
حفظ آب در بدن و خشک شدن پوست تان می شود که دلیل دیگری است 
که نشان می دهد باید مصرف سدیم خود را کاهش دهید، زیرا باعث خشک 

شدن پوست تان می شود.
با  مرادی افزود: وقتی نمک زیادی در رژیم غذایی تان وجود دارد، بدن 
تلاش برای حفظ آب، سعی در جبران بیش ازحد آن دارد و این فقط باعث 
داشتن گونه های پف کرده نمی شود و علاوه بر آن باعث می شود پوست 

خشک و ترک خورده داشته باشید.
این متخصص تغذیه با اشاره به این که پوست چرب می تواند نشان دهنده ی 
لبنیات بسیار زیادی وجود دارد، عنوان  باشد که در رژیم غذایی تان  این 
کرد: اگر چربی پوست تان بیش ازحد زیاد شده و هر روز با رطوبت و چربی 
بیش ازحد پوست روبه رو هستید، شاید به این دلیل است که بیش ازحد 

لبنیات می نوشید.
در  که  باشد  این  نشان دهنده   می تواند  اگزما  این که  به  اشاره  با  وی 
رژیم غذایی شما پروتئین حیوانی بسیار بالایی وجود دارد، بیان کرد: بخش 
قرمز و ناهمواری که دچار خارش پوست شده اگزما پوستی است که شما 
نباید اجازه بدهید که اگزما برای مدتی طولانی ادامه پیدا کند و با چند ترفند 

غذایی ساده می توانید از شر آن خلاص شوید.
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معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم:

طرح های بسیاری به برکت سفر
 رییس جمهور، در قم افتتاح می شود

 معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم گفت: جذب اعتبارات سفر رییس جمهور 
به قم، منجربه افزایش طرح های قابل افتتاح در قم شده است.

 ابراهیم معتمدی روز یکشنبه در جلسه هماهنگی ستاد بزرگداشت هفته دولت که در 
سالن جلسات امام جواد)ع( استانداری قم برگزار شد، با اشاره به اینکه گزارش اقداماتی 
که در استان انجام می شود باید به دست دولت برسد، اظهار کرد: متأسفانه قم وضعیت 

خوبی در ارائه گزارشات اقدامات به دولت ندارد.
معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم ادامه داد: باید همه مدیران بسیج شویم 
تا گزارشات خود را به سامانه های ورود اطلاعات وزارت کشور و سازمان برنامه وبودجه ارائه 

دهیم. 
وی با اشاره به اینکه به دلیل عدم وجود منابع کافی در سال های گذشته پروژه های 
زیادی افتتاح نشده بود، خاطرنشان کرد: باتوجه به سفر رئیس جمهور به قم و اعتبارات 
خوبی که از این سفر جذب شده است، امسال طرح های بسیاری افتتاح خواهد شد و 

تعداد بسیاری نیز در هفته ها و ماه های آتی به بهره برداری خواهد رسید.
آیت الله سید ابراهیم رییسی رییس جمهور، نهم و دهم دی ماه سال گذشته در قالب 

سیزدهمین سفر استانی خود به استان قم سفر کرد.
فرماندار قم نیز در این جلسه گفت: باید در بازدید از مناطق مختلف به مردم وعده هایی 

بدهیم که قابلیت عملیاتی شدن داشته باشد.
عباس ذاکریان اظهار کرد: در آیین های افتتاحیه باید به برخی از نکات توجه ویژه ای 

داشته باشیم.
وی با اشاره به اینکه امروز مردم به دلیل مشکلات معیشتی و اقتصادی دغدغه های 
بسیاری دارند، عنوان کرد: در دل جامعه و ذهن مردم سوال های بسیاری وجود دارد که 

باید در حاشیه افتتاحیه ها به آن ها پاسخ منطقی داده شود.
فرماندار قم با بیان اینکه باید مشکلات مناطقی که برای بازدید می رویم از قبل احصا 
شده باشد، مطرح کرد: همچنین باید مدیران مربوطه نیز در این بازدیدها حضور داشته 

باشند تا به صورت چهره به چهره به رفع مشکلات مردم بپردازند.

کارشناس مذهبی حرم حضرت معصومه )س(:

طلب هدایت برای بندگان خطاکار باعث 
نزول رحمت الهی می شود

کارشناس مذهبی حرم حضرت معصومه )س( گفت: یر اساس روایت زمانی تمام 
رحمت الهی شامل حال انسان می شود که انسان برای تمامی موجودات درخواست 

رحمت کند.
حجت الاسلام والمسلمین حبیب الله فرحزاد، در سخنرانی شامگاه ۲۲ مرداد، در حرم 
حضرت معصومه )س( عنوان کرد: طبق آیات قرآن و و روایات، رحمت عام الهی شامل 

همه انسان ها و تمام مخلوقات خواهد شد.
وی بیان کرد: شدت مهربانی باعث می شود والدین در خصوص فرزند خود احساس 

نگرانی بکنند و با اوج مهربانی با فرزندان خود رفتار کنند.
فرحزاد تاکید کرد: بهترین هدیه برای اهل قبور قرائت ذکر شریف صلوات به نیت اموات 
است و لازم است به هنگامی به قبرستان ها می رویم باید برای انسان های گرفتار و گناهکار 

دعا کنیم.
روایت  طبق  شد:  یادآور  )س(  حضرت معصومه  آستان مقدس  مذهبی  کارشناس 
بیشترین رحمت الهی زمانی طلوع می کند که بندگان خطاکار قصد فرار کردن از خانه 

الهی داشته باشد.
وی افزود: سید بن طاووس نقل می کند در شب قدر فکر کردم در حق چه کسانی دعا 
کنم که به این نتیجه رسیدم در حق انسان های زمین خورده و خطاکار دعا کنم و از خداوند 

درخواست کنم رحمتش را شامل افراد خطاکار نماید.
فرحزاد بیان کرد: نبی گرامی اسلام همواره در حق خطاکاران امت دعا می کردند 
اما امروزه اگر شخصی خطایی کند و در دادگاه محکوم شود اسمش داخل سیستم 
قوه قضاییه می رود و سوء پیشینه ثبت می شود و دیگر جایی به این شخص کار 

نمی دهند.
سخنران حرم حضرت معصومه )س( اظهار کرد: طبق روایت زمانی تمام رحمت الهی 
شامل حال انسان می شود که انسان برای تمامی موجودات درخواست رحمت کند و از 

برای همگان از خداوند طلب خیر و هدایت نماید.
  

چرا فرآیند دریافت وام طولانی است ؛

سرگردانی مردم برای دریافت تسهیلات 
بانکی خرد

دریافت وام این روز ها با اما ها و اگرهای بسیاری از طرف بانک ها مواجه است و مردم 
همچنان برای دریافت وام و تسهیلات خرد با مشکلات عدیده ای روبرو هستند.

با توجه به اینکه طبق دستور رئیس جمهور در سال گذشته باید ضامن در پرداخت 
وام های خُرد حذف شود و در وام های ۱۰۰ میلیون تومان تعداد ضامن به یک نفر کاهش 

پیدا کند، اما همچنان این دستور در بانک ها اجرایی نمی شود.
برخی متقاضیان دریافت وام می گویند با توجه به تراکنش های مالی و کارکرد حسابشان 

به راحتی و ظرف یک ماه در صورت داشتن ضامن وام دریافت کرده اند.
اما برخی دیگر می گویند ماه ها برای دریافت وام از این بانک به آن بانک رفته اند، اما هنوز 

نتوانسته اند وام دریافت کنند.
میر خلفی ،دبیر شورای هماهنگی بانک های استان قم در خصوص این که چرا فرآیند 
دریافت وام طولانی است، گفت:در پرداخت تسهیلات اگر آن  را به تسهیلات خرد  و سایر 

تسهیلات تقسیم کنیم  بیشتر مشکلات در پرداخت تسهیلات خرد است.
او ادامه داد:حسب دستور ریاست جمهور تاکید وزیر محترم اقتصاد حذف ضامن  برای 

دریافت تسهیلات خرد در دستور کار قرار گرفت.
دبیر شورای هماهنگی بانک های استان قم می گوید:بانک ها باید تلاش کنند و خود را 
با دستورالعمل ابلاغی از سوی بانک مرکزی تطبیق دهند البته بانک های قرض الحسنه 

در این زمینه پیشروتر هستند.
او اصلاح اعتبارسنجی وام های خُرد بدون ضامن را مورد توجه قرارد داد و گفت: بانک ها 
در قسمت بازرسی  و یا حراست شکایت و  مشکلات را پیگیری می کنند و مواردی که  به 

دبیرخانه کمیسیون ارجاع می شود بررسی می شوند.
میرخلفی اظهار کرد: بانک مرکزی بخشنامه های لازم برای این کار را به شبکه بانکی 
ابلاغ کرده که شامل سهولت دسترسی مردم به خدمات و سیستم بانکی است و همچنین 
بخشنامه ای در حوزه وثائق و تضامین برای پرداخت وام های خرد تدوین و ابلاغ کرده 

است.

به مناسبت دهه دوم ماه محرم اجرا می شود

نمایش عروسکی "مشک های خالی" در 
تماشاخانه سیار کانون پرورش فکری کودکان
به مناسبت دهه دوم ماه محرم، تماشاخانه سیار کانون پرورش فکری با همکاری کانون 

استان قم برنامه های ویژه محرم را به روی صحنه تماشاخانه سیار می برد.
براساس این گزارش ،از روز بیست و سوم مردادماه تماشاخانه سیار کانون پرورش فکری 
کودکان و نوجوانان با همکاری کانون استان قم نمایش عروسکی "مشک های خالی" را در 

تماشاخانه سیار اجرا می کند.
نمایش "مشک های خالی" با نویسندگی سجاد بهره مند و کارگردانی زهرا مریدی روایتی 
از بچه های کربلاست درباره کوچک ترین آنها علی اصغر تا رقیه و علی اکبر. روایت تشنگی 
آنهاست و ظلمی که بر آن ها روا شد در حالی که کودک بودند و حکایت مشک هایی که 

نتوانستند آنها را سیراب کنند.
این نمایش سال ۹۲ تولید و طی سال های ۹۲ و ۹۳ در مرکز تئاتر کانون پرورش فکری 
کودکان و نوجوانان، پارک لاله، سینماتئاتر کانون، سالن مهر حوزه هنری تهران و شهرری 

اجرا شده است.
الهه زاده محمدی، محسن قصری، زهره قاسمی، نرگس صفامنش، سجاد بهره مند و 
هوتن آزادی بازی دهندگان عروسک، زهرا مریدی و سارا دبیری طراحی عروسک، سارا 
دبیری، دنیا قاسمی ساخت عروسک و انوش معظمی، سعید صادقی، الهام فتاحی و 
علی صفامنش صداپیشگان این نمایش هستند و امیرمحمد انصافی انتخاب موسیقی و 

تنظیم آن را برعهده داشته است.
معرفی  و  دارد  حضور  قم  استان  در   ۱۴۰۱ مرداد   ۲۵ تا   ۲۳ از  سیار  تماشاخانه 
کتاب های عاشورایی، قصه گویی با موضوع های عاشورایی، پخش انیمیشن »خیمه 
خورشید سوخت« و تئاتر عروسکی »مشک های خالی« از جمله برنامه های آن خواهد 

بود.
برنامه های این تماشاخانه به این ترتیب است: یکشنبه ۲۳ مرداد ساعت ۱8 شهر قائم، 
منطقه اسماعیل آباد  و ساعت ۲۰:۳۰ در شیخ آباد، بوستان گل ها؛ دوشنبه ۲۴ مرداد 
ساعت ۱۰ صبح مجتمع پردیسان کانون، ساعت ۱8 روستای جنت آباد و ساعت ۲۰:۳۰ 
روستای قنوات، بوستان شهدای گمنام؛  سه شنبه ۲۵ مرداد ساعت۱8 روستای خورآباد و 

ساعت ۲۰:۳۰ شهرستان کهک، پارک لاله.

رئیس کمیسیون خدمات شهری شورای اسلامی شهر قم خبرداد:

آمادگی مدیریت شهری برای نام گذاری 
تمامی کوچه ها به نام شهدا

رئیس کمیسیون خدمات شهری شورای اسلامی شهر قم گفت: در سال های گذشته 
۲ هزار کوچه به نام شهدا نام گذاری شده و شهرداری آمادگی دارد نام دیگر کوچه ها  را 

نیز به نام شهدا مزین کند.
سید مجتبی سبحانی ثابت اجرای دومین طرح کوچه های آسمانی در شهر قم را 
و معاندین در سال های گذشته تلاش  و اظهار داشت: دشمنان  موردتوجه قرار داد 
داشتند تا نام شهدا را از کوچه ها و معابر حذف کنند، اما مدیریت شهری در قم با اقدامات 

مؤثر چنین اجازه ای را آن ها نداد.
با طرح و توطئه دشمنان دانست و  وی اجرای طرح کوچه های آسمانی را مبارزه 
افزود: شورای شهر قم با تصویب طرح کوچه های آسمانی و با کمک سازمان زیباسازی 

شهرداری قم این طرح را از سال گذشته و با نصب ۱۵۰ تابلو مزین با نام شهدا آغاز کرد.
از  رونمایی  داد:  ادامه  قم  رئیس کمیسیون خدمات شهری شورای اسلامی شهر 
۱۵۰ تابلو با حضور مقامات کشوری و ملی انجام شد و این تابلوها داری QR  کد بوده 
و اطلاعات شهید و عکس ها و وصیت نامه شهدا را داشته و کوچه ها به نمایشگاهی از 

شهدا تبدیل می شود.
وی سفارش مقام معظم رهبری در استفاده از نمادهای بصری را یادآور شد و تصریح 
کرد: باید شهدا را در همه جا حاضر ببینیم و بدانیم شهدا ناظر اعمال ما هستند و ما همه 

مدیون خون شهدا بوده و باید این به جامعه القا شود.
سبحانی ثابت از نصب تابلوهای مزین به نام شهدا در ایام سال خبر داد و خاطرنشان 
کرد: تابلوها با حضور ائمه جماعت، پایگاه های بسیج و خانواده شهدا نصب شده و به 

خانواده شهدا یک سند هویتی از شهید تقدیم می شود.
وی خاطرنشان کرد: در این سند هویتی علاوه بر قید شدن شماره مصوب، نام شهید، 
عکس شهید و عکس تابلو نیز ثبت شده و به خانواده شهدا تقدیم خواهد شد تا یادگاری 

از شهدا در بین مردم باقی بماند.
رئیس کمیسیون خدمات شهری شورای اسلامی شهر قم تعداد کوچه های نام گذاری 
شده به نام شهدا را در حدود ۲ هزار کوچه عنوان و تأکید کرد: از بین این همه شهید 
استان تنها ۲ هزار کوچه به نام شهدا نام گذاری شده و شهرداری آمادگی دارد نام دیگر 

کوچه ها را نیز به نام شهدا مزین کند.
وی با درخواست از شهروندان و خانواده شهدا ابراز کرد: خانواده شهدا، هم رزمان شهدا 
و سایر افراد درصورتی که می دانند کوچه ای به نام شهید نیست، به ما پیشنهاد بدهند و ما 

تمام پیگیری های آن را تا نصب تابلو انجام می دهیم.
 

سرپرست سازمان مدیریت و نظارت بر تاکسیرانی شهرداری قم خبرداد:

استقبال مردم قم از پرداخت الکترونیکی 
کرایه تاکسی

سرپرست سازمان مدیریت و نظارت بر تاکسیرانی شهرداری قم از استقبال خوب 
مردم قم از نصب دستگاه های کارت خوان در تاکسی ها خبر داد و گفت: در این مدت 
بازخوردها خوب بوده و مردم استقبال خوبی داشتند و تعداد تراکنش ها قابل توجه است.
دستگاه های  و  کد  آر  کیو  با  قم  شهر  تاکسی های  تجهیز  به  اشاره  با  نیک  علی 
کارت خوان، اظهار داشت: پرداخت الکترونیکی کیو آر کد بیش از یک سال بوده که 
در ۹۰ درصد تاکسی های قم نصب شده است که در برنامه ریزی ها مدل دیگر پرداخت 
الکترونیکی کرایه تاکسی ها نیز در نظر گرفته شد که همان نصب دستگاه کارت خوان بر 

روی تاکسی ها بوده تا مردم در پرداخت کرایه تاکسی راحت تر عمل کنند.
تا این دستگاه ها  با بانک های زیادی رایزنی انجام شد  به گفته وی، در این زمینه 
به صورت رایگان در اختیار رانندگان تاکسی قرار گرفته و هزینه اضافی برای این قشر 
از جامعه تحمیل نشود که در نهایت توسط یکی از بانک ها، دستگاه های کارت خوان 

به صورت رایگان روی تاکسی های قم نصب شد.
سرپرست سازمان مدیریت و نظارت بر تاکسیرانی شهرداری قم تصریح کرد: خط 
تاکسی بازار-۱۹ دی به عنوان خط پایلوت در نظر گرفته شد و چند ماهی بوده که 
تاکسی های این خط مجهز به دستگاه پوز هستند که در این مدت بازخوردها خوب بوده 

و مردم استقبال خوبی داشتند و تعداد تراکنش های این خط قابل توجه است.
وی با بیان اینکه با توجه به بازخورد خوب در این خط، در مرحله دوم تاکسی های 
خطوط اطراف میدان جانبازان منتخب نصب دستگاه پوز شدند ابراز کرد: اقدامات 
برای تاکسی های این خطوط در حال انجام است تا ۱6۰ تاکسی که در خطوط میدان 

جانبازان فعال بوده به دستگاه کارت خوان مجهز شوند.
نیک خاطرنشان کرد: بعد از نصب دستگاه های کارت خوان بر روی تاکسی های میدان 
جانبازان، بلافاصله نصب این دستگاه ها بر روی تاکسی های دیگر شهر نیز در دستور 
کار قرار خواهد گرفت تا در شش ماه دوم سال جاری شاهد این باشیم که تمام خطوط 
تاکسیرانی و گردشی به درگاه بانکی مجهز شوند و مشکلات پرداخت نقدی که هم برای 

مسافران و هم برای رانندگان وجود داشت، تمام شود.
 

مدیرعامل آب  و خاک سازمان جهاد کشاورزی استان قم مطرح کرد:

نیاز 65 میلیارد تومانی برای بازسازی 
زیرساخت های آسیب دیده از سیل 

مدیر آب و خاک سازمان جهاد کشاورزی ستان قم گفت: بر اساس آخرین ارزیابی های 
صورت گرفته از چهار منطقه ای که مدتی قبل در این استان دچار سیل شد، به اعتباری 
معادل 6۵ میلیارد تومان برای بازسازی زیرساخت های کشاورزی آسیب دیده از این 

حادثه نیاز است. 
حسین احمد پور بیان کرد: چهار نقطه از استان قم در هفته نخست مردادماه جاری در 
معرض سیل قرار گرفت که اقدام های اولیه ای برای رفع مشکل های کشاورزان آن مناطق 

که شامل منطقه کهندان، حاجی آباد نیزار،  مسیله و جاده قدیم تهران بود، انجام شد.
وی با اشاره به این که امدادرسانی اولیه به کشاورزان آسیب دیده با ارسال ماشین آلات 
مورد نیاز در کمتر از ۲۴ ساعت پس از وقوع حادثه انجام شد، افزود: در همین ارتباط 
شاهد به کارگیری بیل های مکانیکی به مدت ۱6۰ ساعت، استفاده از لودر به مدت ۱۴۵ 

ساعت و فعالیت مینی بیل به مدت ۱۰۰ ساعت در مناطق حادثه دیده بودیم.
وی با بیان این که در جریان انجام اقدام های اولیه در مناطق حادثه دیده، ۴۵ بند 
تخریب شده در منطقه کهندان به طور موقت ساخته شد، ادامه داد: همچنین حجم 
قابل توجهی لوله ۲۰۰ میلیمتر برای مدیریت آب به مناطق مورد نظر ارسال شد و تعداد 
هفت باب استخر کشاورزی که از سیل پر شده  بود تخلیه شد تا بهره برداران بتوانند با 
استفاده از آن، به فعالیت خود ادامه دهند. احمد پور گفت: در جریان این سیل، هفت 
رشته قنات نیز در مناطق حادثه دیده تخریب شده است که مقنی ها در حال لایروبی و رفع 
مشکل های به وجود آمده در این قنات ها هستند تا کشاورزان گرامی در کوتاه ترین زمان 

ممکن بتوانند از آن ها برای تامین آب مورد نیازشان استفاده کنند.
وی تاکید کرد: از استاندار قم و معاونت آب و خاک وزارت جهاد کشاورزی درخواست 
کردیم در زمینه تامین اعتبار مورد نیاز برای بازسازی زیرساخت های بخش کشاورزی 
استان در اثر سیل مساعدت لازم را داشته باشند تا بتوانیم به صورت اساسی مشکل های 

به وجود آمده را رفع و از تکرار حوادث احتمالی جلوگیری کنیم.
وی ادامه داد: با این حال کار برگزاری مناقصات برای انتخاب پیمانکاران انجام شده 
تا به محض تامین اعتبار مورد نظر، عملیات بازسازی زیرساخت های بخش کشاورزی در 

مناطق حادثه دیده به سرعت شروع شود.
 

در راستای برگزاری کنگره ملی شهدای استان قم انجام شد؛

دیدار استاندار قم با خانواده شهیدان جعفری نیا 
استاندار قم با حضور در منزل شهیدان جعفری نیا با خانواده معظم این شهدا دیدار و از 

صبر و مجاهدت خانواده آنها تقدیر کرد.
سید محمد تقی شاهچراغی استاندار قم در راستای برگزاری کنگره ملی 6۰۹۰ شهید 
استان قم، با حضور در منزل شهیدان احمد، محمد و علی جعفری نیا با خانواده این 

شهدا دیدار و گفتگو کرد.
وی در این دیدار یاد و خاطره شهیدان جعفری نیا را گرامی داشت و اظهار کرد: ما به 
دعای خانواده شهدا نیازمندیم و مسئولان و مردم نیز باید با الگوگیری از سیره زندگانی 

شهدا در مسیر اعتلای میهن اسلامی گام بردارند.
سردار محمدرضا موحد فرمانده سپاه امام علی بن ابی طالب )ع(، حجت الاسلام 
حسن هنرمند مدیرکل بنیاد شهید و امور ایثارگران استان و دکتر علی اکبر خوش گفتار 

مقدم رئیس ستاد کنگره ملی شهدای استان قم نیز در این دیدار حضور داشتند.
همچنین در ادامه این دیدار با اهدای تابلو فرش منقش به تصویر شهیدان جعفری نیا و 

لوح سپاس، از صبر و مجاهدت خانواده این شهدای والامقام قدردانی شد.

با پنهان کاری نوجوانان چه کنیم؛

کلیدهای طلایی ارتباط موثر با نوجوان

 شما که غریبه نیستید ،پیدا کردن جای پارک این روزها حکم 
گذر از هفت خوان رستم را دارد.اصلا به خاطر نبود همین جای 
پارک مناسب است که خیلی ها قید تردد با خودرو شخصی را 
می زنند .اما همه هم به سادگی نمی توانند از آن بگذرند و 
بی خیال از مصائبی که ایجاد می کنند با بی مسئولیتی تمام 
خودروشان را درست مقابل درب ورودی ساختمان ها پارک 
می کنند.معضلی که این روزها قانون برای رفع آن راهکارهای 

متعددی دارد.
برای همه ما این اتفاق افتاده که قصد داشته ایم از خانه خارج 
شویم اما خودرویی را دیده ایم که دقیقا جلوی در منزل پارک 
کرده و هیچ شماره تلفنی نیز برای تماس در اختیار نگذاشته 
است. در چنین شرایطی بارها به ماشین ضربه زده ایم تا شاید 
دزدگیر آن فعال شده و صاحب خودرو خود را برساند اما پیش 
آمده که صدای دزدگیر خودرو نیز به صدا در آمده و صدای 

همسایه ها را درآورده اما از صاحب خودرو خبری نشده است.
معضل پارک در کلانشهرها و اینکه کوچه و خیابان ها تبدیل 
به پارکینگ شده است، معضلی تکراری است که نه تنها حل 
نمی شود بلکه هر روز با وجود مهاجرت و تولید سرسام آور 
خودروها، وضعیت از قبل هم بدتر می شود. در کنار معضل 
مهاجرت و حجم انبوه خودرو، رعایت نشدن ضوابط شهری از 
سوی شهروندان این وضعیت را بغرنج تر کرده است. افزایش 
صدور گواهینامه راهنمایی و رانندگی و تولید روزانه خودروها 
همه و همه نشان دهنده استفاده شخصی کاربران ترافیکی 
در  که  ترافیکی  کنار  در  که  است  شخصی  خودروهای  از 
سطح خیابان ها ایجاد می کنند، گاه پیاده روها را برای پارک 
خودروهایشان هر چند برای دقایقی به خود اختصاص می 

دهند.
ساخت پارکینگ از حقوق شهروندی است

 ورود خودروهای جدید به چرخه ترافیکی معضلات خاص 
خود را به همراه دارد که در کنار آن نداشتن پارکینگ در سطح 
شهر و محلات به مشکل عدیده ای تبدیل شده است این در 
حالی است که بر اساس حقوق شهروندی که در بیشتر کشورها 
به  رسمیت شناخته شده، یک ساختمان باید پارکینگ مورد نیاز 
ساکنان خود را تأمین کرده و نباید محل احداث آن در مکانی 
باشد که ترافیک در خیابان  های اطراف ایجاد کند این در حالی 
است که در همین کلانشهرقم، ساختمان هایی با کاربری 

درمانی یا بیمارستانی، تجاری و غیره احداث می شود که نه 
تنها پارکینگ نداشته یا پارکینگ آن ها حجم محدودی از خودرو 
را اختصاص می دهد، ترافیک سنگینی را نیز در اطراف خود 
ایجاد کرده است براین اساس حداقل استانداردها در ساخت 
شهروندان  دلیل  همین  به  و  شود  نمی  رعایت  هم  سازها  و 
مجبور هستند برای انجام کارهای اداری یا هر فعالیت دیگر، 
خودروهای خود را در کوچه های اطراف و بعضا جلوی درب 
منازل پارک کنند  هر چند با وجود تمام مشکلات شهری، کار 
آن ها توجیه پذیر نیست و باید ضوابط شهری را رعایت کرده و 

برای سایرین مزاحمتی ایجاد نکنند.
نصب تابلوی "پارک نکنید" فایده ای ندارد

همان طور که گفته شد، نبود تناسب بین تولید خودرو و 
پارکینگ مشکلاتی را برای شهروندان و ساکنان کوچه و محلات 
بویژه در مراکز اصلی شهرها بوجود آورده است هر چند به گفته 
برخی از شهروندان این مشکل دیگر تنها به مرکز شهر نمی 
شود و حتی به مناطق مختلف شهرها کشیده شده است به 
گونه ای که برخی از هموطنان جلوی در ورودی خانه هایشان 
یک تابلو به رنگ قرمز و با فونت درشت نصب کرده اند که "پارک 
نکنید". هر چند به گفته برخی شهروندان دیگر نصب این تابلو 

هم فایده ای ندارد.
اعمال جریمه ۲۰ هزار تومانی برای توقف خودرو مقابل 

درب 
سرهنگ عین الله جهانی معاون اجتماعی پلیس راهور در 
خصوص جریمه توقف خودرو مقابل درب خروجی ساختمان 
ها و جریمه های اعمال شده در این زمینه در گفت و گویی 
می گوید: »توقف در جلوی درب های اتومبیل رو و مخصوص 
تردد خودروها برابر آیین نامه راهنمایی و رانندگی ممنوع است 
و خاطیان مشمول جریمه می شوند. چنانچه پلیس راهنمایی 
و رانندگی در حین تردد چه به صورت حضوری یا رصد دوربین 
تردد  که محل  مقابل درب ساختمانی  ببیند خودرویی  ها، 
خودروها است، توقف کرده به عنوان توقف در محل ممنوعه، 
اعمال قانون انجام می دهد و خاطیان ۲۰ هزار تومان جریمه 

خواهند شد.«
توقف خودرو جرم است نه تخلف

وی ادامه می دهد: پارک و توقف وسیله نقلیه در چنین مکان 
هایی منجر به محرومیت ساکنان و شاغلین آن ساختمان ها 

می شود و این اقدام سبب ممناعت از حق افراد خواهد شد 
براین اساس ممناعت از حق یک جرم است نه تخلف، بنابراین 
اگر کسی مانع تردد و محرومیت افراد از حق تردد شوند مرتکب 

جرم شده اند.
اقدام لازم در صورت توقف خودرو در مقابل درب 

سرهنگ جهانی در مورد اقدام لازم در صورت توقف خودرو 
در مقابل درب ساختمان ها، می گوید:» هموطنان باید با 
۱۱۰ تماس بگیرند تا از این طریق همکاران پلیس راهور در 
محل حاضر شده و جریمه قانونی را اعمال کنند. از سوی دیگر 
هموطنان باید شرایط اضطرار خود را نیز اعلام کند تا پلیس 
راهور یا با صاحب خودرو برای جا به جایی خودرو تماس گرفته 

یا با وسائلی که در اختیار دارد، خودرو را جا به جا کند.«
احتمال محکومیت قضائی
 حتی یک ثانیه توقف نکنید

از  دسته  آن  به  توصیه  با  راهور  پلیس  اجتماعی  معاون 
انجام می دهند،  اقدامی  انگار که چنین  رانندگان سهل 
می گوید: »حتی برای ثانیه ای کوتاه چنین اقدامی انجام 
ندهید، وقتی چنین افرادی را نسبت به خطای خود آگاه 
می کنید، تصور می کنند که موضوع به ظاهر ساده است، 
حتی معترض می شوند و در جواب می گویند ما که کاری 
نکردیم، فقط ۱۰ دقیقه از این مکان استفاده کردیم. حالا 
تصور کنید مثل نمونه هایی که اتفاق افتاده است، بیمار 
از ساختمان خارج  اورژانسی بخواهد در چنین شرایطی 
شود یا ساختمانی دچار سانحه و حریق شده باشد، اورژانس 
و آتش نشانی در محل حضور یافته و به دلیل بسته بودن راه، 
نتواند خدمات ارائه دهد یا در شرایط آتش سوزی ساختمان، 
را  پارکنیک  در  شده  متوقف  خودروهای  فورا  بخواهند 
به دلیل پارک خودرو مقابل درب ورودی،  اما  خارج کنند 
این امکان میسر نباشد، این عمل و اقدام ممکن است به 
تشدید ضایعات و خسارات جانی و مالی منجر شود. سئوال 
این است آیا اقدام این فرد می تواند به عنوان یک عامل و 
مسبب در وقوع یک اتفاق یا تشدید آثار آن مطرح شود؟ 
سئوال دیگر اینکه آیا اقدام این افراد که با عملکرد خود زمینه 
محرومیت افراد آن ساختمان برای استفاده از حق طبیعی 
خود را فراهم کرده اند، قابل طرح در مراجع قضائی است؟ 
پاسخ این است، قطعا در مراجع قضائی قابل طرح و بررسی 
اتفاقی رخ دهد مدیر ساختمان تماس گرفته  اگر  است، 
و صورت جلسه تنظیم شود، شاهدان و ناظران و ساکنان 
ساختمان نیز صورت جلسه لازم را تنظیم کنند، پلیس ۱۱۰ 
در محل حضور یافته و مساله را نیز صورت جلسه کند، زمینه 
محکومیت قضائی چنین افرادی فراهم می شود. بنابراین 
توصیه به مردم این است که تحت هیچ شرایطی حتی کوتاه 
در مقابل درب های مخصوص ورود و خروج خودروها توقف 

نکنند.«
خودروهای پارک شده را تخریب نکنید

سرهنگ جهانی همچنین در توصیه به شهروندان در مورد 
تخریب خودروهایی که مقابل درب ساختمان ها توقف می 
کنند، می گوید: »مالکان ساختمان تحت هیچ شرایطی حق 
ندارند خودرو یا وسیله نقلیه ای که جلوی درب توقف کرده را 
تخریب یا پنجر کنند چرا که تخریب مال جرم جداگانه کیفری 
است و می تواند زمینه محکومیت مرتکب جرم)تخریب کننده( 

را فراهم کند.«

نصب تابلوی "پارک نکنید" فایده ای ندارد؛

با خودرویی که در مقابل خانه مان پارک شده چه  کنیم؟

 گروه زندگی- زهره سعیدی : خوب یادم است اوایل نوجوانی ام دوست داشتم 
در دفتر خاطرات شخصی ام چیزهایی یادداشت کنم که هیچ کس از آنها خبر 
نداشته باشد! فقط برای خودم باشد. دوست داشتم نظرات دوستانم راجع به مسائل 
مختلف دنیا را در دفتر عقایدم بنویسم، حتی گاهی دوست داشتم تنها باشم اما هیچ 
وقت خانواده اجازه نمی داد. دائما وسایلم را تجسس می کردند، دفتر خاطراتم را 

می خواندند و این باعث عصبانیتم می شد.
همه پدر و مادرها باید بدانند که نوجوانی دوره ای است که در حدفاصل بین 
کودکی و جوانی قرار دارد، نوجوان در این سنین به لحاظ تغییرات فیزیولوژیک و 
روانی رفتارش تغییرات زیادی می کند، علایق و خواسته هایش نیز متفاوت می شود. 
بنابراین پدر و مادری که ویژگی های دوران نوجوانی را نشناسند، بچه هایشان به 
پنهان کاری، مخفی کاری، پرخاش و روابط مخفیانه با دوستانی ناباب می افتد. 
والدینی که بتوانند روابط صمیمی با بچه هایشان برقرار کنند، فرزندانشان نیز علایق، 
استعدادها و فرصت های مختلف زندگی شان را کشف کرده و راه صحیح را انتخاب 

می کنند.
از جمله مهمترین علل پنهان کاری نوجوانان، ارتباط صمیمی آنها با دوستانشان، 
عدم درک رفتارهایشان در خانه، نظارت مستقیم و تحت نظر قرار دادن آنها، عدم 

هماهنگی رفتار پدر و مادر با هم در ارتباط با نوجوان و ترس از تنبیه شدن است.
*با پنهان کاری و مخفی کاری نوجوانان چطور برخورد کنیم؟

»سحر احمدی«، روان شناس کودک و نوجوان درباره پنهان کاری و مخفی کاری 
نوجوانان می گوید: »نخستین واکنشی که پدر و مادر در صورت مشاهده کردن 
پنهان کاری بچه ها باید داشته باشند، به جای جنگ و دعوا و درگیری، حمایت 
از بچه ها  است چرا که نوجوان باید حس کند، خانواده کنار و همراه اوست نه در 

مقابلش«.
او به نکته دیگری اشاره می کند و می گوید:» اینکه والدین باید دست از تجسس 
با دلیل یا بی دلیل در اتاق و وسائل نوجوان بردارند چرا که بچه ها در این سن بسیار 
حساس و استقلال طلب هستند و با چنین کارهایی احساس ناامنی می کنند، 
حتی اگر حس کردید، بچه ها چیزهایی را به شما نمی گویند یا درباره دوستانشان 
با شما صحبت نمی کنند، دلیل بر این نمی شود که بخواهید سر از کارشان به طور 
محسوس در بیاورید، در درجه اول شما باید به عنوان پدر و مادر به بچه ها اعتماد 
داشته باشید و حس های دیگر را نباید به آنها القا کنید و در درجه بعدی اگر نیاز بود 
به طور نامحسوس آنها را زیرنظر داشته باشید طوری که خودشان متوجه نشوند.
همچنین اگر حس کردید بچه ها از شما فاصله گرفته اند، براساس ویژگی های دوران 
نوجوانی که بچه ها بیشتر تمایل دارند با دوستانشان در ارتباط و صمیمی باشند، 
بهتر است روابطتتان را در حالت عادی نگه دارید و در صورت لزوم با بچه ها صحبت 
صمیمانه داشته باشید ، نه اینکه حس گناه به آنها بدهید و شک و تردید به آنها داشته 

باشید یا اینکه با متلک انداختن و تیکه پراکنی روابطتتان را تیره و تار کنید«.
*شنونده خوبی برای نوجوانان باشید

طبق تحقیقات روان شناسی ، نوجوانان براساس ویژگی های سنی شان نیاز به یک 
هم صحبت و به عبارتی گوش شنوا دارند، اگر در خانواده این گوش را پیدا نکنند، 
سراغ دیگرانی می روند که حال مشخص هم نیست مناسبشان باشد یا خیر. والدین 
باید خیلی مراقب باشند که این صمیمیت و به عبارتی شنونده بودن برای احساسات 

و عواطف نوجوانان را از دست ندهند.
اگر نوجوان شما برای گرفتن یک نمره پایین از سوی شما توبیخ شود و مورد بی 

توجهی قرار بگیرد، تنها صمیمیت بینتان از بین می رود و باعث می شود که دفعه 
بعدی نمراتش را پنهان کاری کند . بهتر است صمیمانه با هم صحبت کنید و اگر 
درس هایش ضعیف هم شده، به جای توبیخ و تنبیه به او کمک کنید تا خودش را 
به سطح مناسب برساند و شما آن آدم شنونده  و مناسب برای درددل هایش باشید.

احمدی در این باره می گوید: »گوش دادن به احساسات نوجوانان باعث می شود 
تا آنها حس کنند، شما همیشه کنارشان هستید، درکشان می کنید و احساساتشان 
را می فهمید و این فرصتی برای صحبت کردن بین شما ایجاد می کند. حتی گاهی 
هم می توانید پای گریه هایشان هم بنشینید به جای قضاوت و یا سرزنش تنها گوش 

دهید.«
*از نوجوانتان تعریف و تمجید کنید

به برخی از والدین وقتی می گوییم که از پسر و دختر نوجوانتان تقدیر و تمجید 
کنید، می گویند: »لوس می شود« یا اینکه »به اندازه کافی تحویلش می گیریم، جنبه 
اش را ندارد!« اینها عبارت های اشتباه و نادرستی است. همه ما نیاز به تحسین و 
تمجید داریم با توجه به اینکه سنین نوجوانی هم حساس است و بچه ها با هر بادی 
ممکن است تغییر راه و روش بدهند، شما بهتر است بچه هایتان را در دست داشته 
باشید و آنها را برای فعالیت هایشان تأیید کنید ، حتی اگر کار اشتباهی هم کردند، یا 

نادیده بگیرید یا کمکشان کنید که آن ضعف را برطرف کنند«.
احمدی در این زمینه می گوید: »نخستین نکته در زمینه تأیید نوجوان این است 
که ابتدا جنبه های مثبت اخلاق و رفتار او را در نظر بگیرید و مطرح کنید سپس 
کمک کنید تا این جنبه ها را خودش بیشتر ببینند تا افسرده نشود یا دیگران را بی 

جهت الگوی خود نکند. 
خیلی از والدین هستند که خجالت می کشند این دوست داشتنشان را ابراز کنند 
مثلا پدر خانواده تنها عید به عید بچه ها را می بوسد و در آغوش می گیرد، در حالیکه 
حتی یک نوجوان هم نیاز به در آغوش کشیده شدن دارد تا شما عشقتان را به او 

نشان دهید و او پایگاه امن و محبت را در خانه پیدا کند.
گاهی حتی لازم است که جلوی دوستانشان از آنها تعریف کنید. مثلا بگویید که 
»پسرم ماشالا زرنگ است، خانه داری هم  بلد است، دست به آچار است یا اینکه 
دخترم به مادرش خیلی کمک می کند و من خیلی راضی هستم« و از این دست 
حرف ها که باعث تحسین و خوشحالی بچه ها می شود. حتی گاهی با هم کتاب 
بخوانید و با صدای بلند در کنار هم آواز خوانی کنید، اینها همه محیط خانواده را 
عاشقانه و پرمحبت می کند. یک اخلاق بدی که خانواده های ایرانی دارند این است 
که به بچه ها تا کودک هستند خوب عشق و محبت می ورزند اما همین که به سن 

نوجوانی می رسند، بچه ها را رها می کنند و دیگر از این چیزها خبری نیست!«
برخی پدر و مادرها مدام از بچه ها انتقاد می کنند مثلا: »این چه تیپی است زدی، 
این چه قیافه و شکلی است، چرا نمره هات اینطور شده تو همیشه لنگ می زنی« و 

هزاران انتقاد دیگر که نوجوان را از آنها فراری می دهد.
گاهی اگر کدورتی بین شما و فرزند نوجوانتان پیش می آید و نمی توانید مستقیم 
با او صمیمانه درباره اش صحبت کنید، می توانید برایش نامه بنویسید. خیلی موثر 
است و قطعا غافلگیرش می کند که شما چقدر محبت آمیز درباره مسائلتان صحبت 

می کنید و برای او ارزش قائل هستید.
*کمک کنید بچه ها از بحران های بلوغ به راحتی بگذرند

یکی از مسائل دوران نوجوانی، بلوغ است که باعث تغییرات هورمونی در دختران 
و پسران می شود و آنها را دچار مشکلاتی می کند که هم خودشان را ممکن است 
آزار بدهد هم خانواده شان را. بهتر است برای گذر سلامت از این دوره، پدر و مادر 

صمیمیت بیشتری با بچه ها داشته باشند و با آنها زیاد صحبت کنند.
احمدی درباره مسائل دوران بلوغ نیز تأکید می کند:» لازم نیست پدر و مادر به 
طور مستقیم و مدام درباره مسائل جنسی و بلوغ با بچه ها صحبت کنند، حریم بین 
والدین و بچه ها باید حفظ شود، همین که پدر و مادر اشاره هایی به مسائل مختلف 
داشته باشند ، بچه ها خودشان عمق مباحث را درک می کنند.پس از آنکه پدر و مادر 
به حد نیاز مباحث مربوط به بلوغ و مسائل جنسی را به بچه ها آموزش دادند یا اینکه 
کتاب در اختیار بچه ها قرار دادند تا مطالعه کنند، پس از آن مدارس و مربیان تربیتی 
مسائل مختلف را به بچه ها آموزش می دهند«. در نهایت اینکه پدر و مادر تلاش 
کنند دوره نوجوانی و ویژگی های آن را بشناسند، به دوران نوجوانی خودشان برگردند 
تا راحت تر بتوانند احساسات بچه ها را درک کنند و نگویند که دوران نوجوانی آنها 
متفاوت بوده است، به هرحال مسائل مربوط به احساسات و عواطف و فیزیولوژی 
نوجوان در هر سنی یکسان است ، بنابراین برای مستحکم کردن روابط بین خود و 

نوجوانتان بهتر است که تلاش کنید و او را درک کنید.
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 پیشنهاد یک معامله برد-برد به افغان ها؛

 ایران حق آب خود را از هیرمند می گیرد؟
سفیر سابق ایران در افغانستان گفت: افغان ها باید بدانند ما میزبان ۵ تا 6 
میلیون افغان هستیم که اگر روزی یک میلیون متر مکعب آب مصرف کنند سالانه 
بالغ بر یک میلیارد متر مکعب از آب لوله کشی مصرف می کنند، در حالی که آنها 

حاضرند آب وارد گودزره شود اما به مردم خودشان هم نرسد.
ابوالفضل ظهره وند در گفت وگو با ایلنا، درباره همکاری آبی ایران و افغانستان 
اظهار داشت: اگر دولت افغانستان به حسن نیت ایران در حوزه هیرمند پاسخ 
مناسب داده و حقابه ایران را بدهد در واقع به خیر و صلاح مردم خود عمل کرده 
است، افغان ها به جای اینکه آب را به سمت شوره زار منحرف کنند اجازه دهند در 
بستر طبیعی خود حرکت کند تا هم مردم دو طرف مرز بهره مند شوند و هم اینکه 

مردم دیگر مناطق افغانستان بتوانند استفاده کنند. 
برای  فقط  و  گل آلود  می کنیم  دریافت  ما  که  آبی  حاضر  حال  در  افزود:  وی 
کشاورزی قابل استفاده است، در حالی که ما می توانیم همین آب را تصفیه کرده 
و با خط لوله برای خودشان هم بفرستیم، به این ترتیب هم درصد بیماری در این 
کشور پایین می آیید و هم از آب هیرمند برخوردار می شوند، اگر چه ما این توان 
را داریم که از آب خزر و عمان برای رفع کل نیاز آبی خود بهره برداری کنیم اما در 
صورت تعلل طرف افغان همچنان پیگیر موضوع دریافت حقابه هیرمند خواهیم 

بود و کوتاه نخواهیم آمد.
سفیر سابق ایران در افغانستان تاکید کرد: افغان ها باید بدانند ما میزبان ۵ تا 6 
میلیون افغان هستیم که اگر روزی یک میلیون متر مکعب آب مصرف کنند سالانه 
بالغ بر یک میلیارد متر مکعب از آب لوله کشی مصرف می کنند، در حالی که آنها 

حاضرند آب وارد گودزره شود اما به مردم خودشان هم نرسد. 
تا عمق  غبار  و  این گرد  و  به شرق می رود  از غرب  باد  وی خاطرنشان کرد: 
افغانستان را هم درگیر خواهد کرد، اگر هامون به موقعیت قبلی خود برگردد مردم 
کشور خودشان هم در حاشیه مرزها بهره مند خواهند شد بنابراین می توانیم در 

همکاری متقابل هم منطقه را آباد کنیم و هم مردم دو طرف بهره مند شوند. 
ظهره وند گفت: حقابه ایران امر مسلمی است و قابل قطع کردن نیست، اگر 
مانند هریررود توافقنامه نداشتیم کاری نمی توانستیم انجام دهیم اما در مورد 
هیرمند ما توافق کرده و سند رسمی داریم و در مجالس دو کشور هم تصویب شده 
است، ضمن اینکه طبق سابقه تاریخی منطقه  تحت سیستان و افغانستان متعلق 

به ایران بوده است و مردم دو طرف مرز با هم خویشاوندند.
وی یادآور شد: ما طی ۴ دهه با میزبانی از افغان ها حسن نیت خود را به اثبات 
رسانده ایم، می توانیم با تکنولوژی کمک کنیم مصرف آب کشاورزی در افغانستان 

کاهش و بهره وری در این کشور بالا برود و آب مازاد نیز مشکل ایران را حل کند.
سفیر سابق ایران در افغانستان با اشاره به موضوع تامین برق این کشور نیز  
خاطرنشان کرد: افغاستان ۹۰ درصد برق مورد نیاز خود را وارد می کند که بخشی 
از آن را ایران تامین می کند، قطع برق به معنای نابودی شهرها و فعالیت اقتصادی 
این کشور است. افغان ها باید توجه کنند اگر معقول عمل کنند ایران پاسخ مثبت 
خواهد داد، مثلا اگر به جای اینکه آب وارد گودزره شود وارد ایران شود، ما بندهایی 
داریم که می توانیم آب را دریافت و برق تولیدی را به افغانستان بفرستیم، بنابراین 

نیازی به رفتارهای غیرمنطقی نیست.
به گزارش ایلنا، موضوع تأمین حق آبه ایران از رودخانه هیرمند تا اوایل دهه 
پنجاه خورشیدی محل مناقشه ایران و افغانستان بوده است در ۲۲ اسفند ۱۳۵۱ 
گزارش کمیسیون دلتا میان امیرعباس هویدا نخست وزیر وقت ایران و موسی 
شفیق، نخست وزیر وقت افغانستان در کابل به امضاء رسید و مقرر شد در هر 
ثانیه ۲6 مترمکعب آب )معادل 8۵۰ میلیون مترمکعب در سال( سهم سیستان و 
دریاچه هامون باشد، اما با وقوع تغییرات سیاسی پی درپی در افغانستان از یک سو 
و کاهش بارش سالانه و گسترش خشکسالی بر سیستان از سوی دیگر از اواخر 
دهه ۱۳۷۰خورشیدی، میزان ورودی آب هیرمند به دریاچه هامون به مرور کاهش 

یافت.
به  خود  اخیر  سفر  جریان  در  محرابیان  علی اکبر  است؛  حاکی  گزارش  این 
افغانستان به مذاکرده در خوصوص معاهده ۱۳۵۱ اشاره کرده و گفته است: 
مهمترین موضوعی که در ماه ها و سال های اخیر موجب عدم دریافت حقابه 
می شد، اجرای یک پروژه استکباری در نزدیکی مرز جمهوری اسلامی بود. اما در 
پی این مذاکرات طرف افغانستانی پذیرفت که دیگر جریان آب به سمت شوره زار 

گودزره منحرف نشود و آب در مسیر طبیعی خود به سمت ایران جریان یابد.
وزیر نیرو همچنین اعلام کرده است: ایران آماده است در بخش های تولید 
برق، صادرات برق و پروژه های انتقال آب نوشیدنی به شهرهای بزرگ، افغانستان 

همکاری کند.

عضو کمیسیون انرژی مجلس:

وزارت راه و شهرسازی زمین و بودجه 
برای اجرای "طرح ملی مسکن" ندارد

عضو کمیسیون انرژی مجلس با بیان اینکه وزارت راه و شهرسازی در تامین 
زمین، بودجه و پرداخت تسهیلات جهت اجرای "طرح ملی مسکن" با مشکل 
رو به رو است، گفت: تمامی دستگاه ها باید زمین های بلااستفاده خود را در 
اختیار وزارتخانه راه و شهرسازی قرار دهند تا این وزارتخانه وعده ساخت مسکن 

را عملیاتی کند.
از عدم اجرای اجرای "طرح ملی مسکن" در  انتقاد  با  محمدطلا مظلومی  
حوزه انتخابیه و سراسر کشور، گفت: متاسفانه وضعیت ساخت و ساز مسکن در 
حوزه انتخابیه بنده مطلوب نیست و موانع بسیاری بر سر اجرای این طرح وجود 
دارد و علیرغم پیگیری ها کار پیش نمی رود. نماینده مردم بهبهان و آغاجاری در 
مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه وزارت راه و شهرسازی در تامین زمین، بودجه 
و پرداخت تسهیلات جهت اجرای "طرح ملی مسکن" با مشکل رو به رو است، 
افزود: این موارد مشکلات ریشه ای و عمیقی هستند که به راحتی حل نخواهند 
شد به همین دلیل وزارت راه و شهرسازی باید فکری اساسی برای عبور از این 
مشکلات اتخاذ  کند.  عضو کمیسیون انرژی مجلس شورای اسلامی با اشاره به 
نظارت میدانی اخیر رئیس جمهور از وزارت راه و شهرسازی، ادامه داد: در پی این 
نظارت رئیس جمهور به تمامی دستگاه ها تا پایان شهریور مهلت داد که زمین های 
بلااستفاده خود را در اختیار وزارتخانه راه و شهرسازی قرار دهند تا این وزارتخانه 
وعده ساخت مسکن را عملیاتی کند بنابراین تحرک خوبی در دولت برای این مهم 

صورت گرفته که امید است هرچه سریع تر به نتیجه برسد.

رئیس بنیاد ملی گندمکاران:

۸5 درصد مطالبات گندمکاران
 پرداخت شده است

رئیس بنیاد ملی گندمکاران می گوید دولت 6۴ هزار میلیارد تومان از مطالبات 
گندمکاران را پرداخت کرده و در حال حاضر ۱۲ هزار میلیارد تومان هنوز باقی  

مانده است.
عطاالله هاشمی، رئیس بنیاد ملی گندمکاران، در پاسخ به این سوال که تاکنون 
چند درصد از مطالبات گندمکاران پرداخت شده است؟ گفت: دولت 6۴ هزار 
میلیارد تومان از مطالبات گندمکاران را پرداخت کرده و در حال حاضر ۱۲ همت 
باقی  مانده است. وی ادامه داد: بدهی دولت به کشاورزان گندمکار تا ۷ مرداد 

تسویه شده و از آن تاریخ به بعد تقریبا پرداختی انجام نشده است.
رئیس بنیاد ملی گندمکاران اضافه کرد: در حقیقت 8۵ درصد پول گندمکاران 

پرداخت شده و ۱۵ درصد همچنان باقی مانده است.
بر اساس اعلام شرکت بازرگانی دولتی ایران از فروردین ماه سالجاری تاکنون 
6 میلیون و ۷۷۰ هزار تن گندم در قالب خرید تضمینی از گندمکاران خریداری 
شده  است در صورتی که سال گذشته تا این تاریخ، ۴ میلیون و ۴86 هزار تن گندم 
از کشاورزان خریداری شده بود. این یعنی خرید تضمینی گندم از ابتدای سال 
جاری تاکنون نسبت به میزان خریدِ بازه زمانی مشابه سال گذشته، ۵۱ درصد رشد 
داشته است با این حال اما آنطور که مسئولان مربوطه می گویند هنوز بخشی از 

مطالبات گندمکاران پرداخت نشده است.

 کشت فراسرزمینی به معنای کاشت انواع محصول در سایر کشورها و واردات 
اخیر  که طی چند سال  است  نوع کشت، موضوعی  این  است.  ایران  به  آن 
در کشورمان مطرح شده و اکنون اهمیت آن با توجه به وقوع خشکسالی در 
بسیاری از استان ها، محدودیت شدید منابع آبی و تأثیر آن بر وضعیت معیشتی 

مردم بیش از هر زمانی نمایان است.
در این راستا، چند سالی است که بحث کشت فراسرزمینی در کشور ما مطرح 
شده و حالا با توجه به وقوع خشکسالی در بسیاری از استان ها، محدودیت 
شدید منابع آبی و تأثیر آن بر وضعیت معیشتی مردم بیش از هر زمانی نمایان 

شده است.
راهبردی  محصولات  تولید  در  کشور  خودکفایی  آرزوها  از  یکی  دیرباز  از 
کشاورزی مثل گندم، دانه های روغنی، نهاده های دامی بوده است، اتفاقی که 
نیازمند منابع آبی در استان های مختلف است اما به دلیل خشکسالی های پی 
در پی این سال ها و کمبود منابع آبی در بسیاری از استان ها مدت زمانی است 
که محقق نشده و همین موضوع باعث شده از طرحی به نام کشت فرا سرزمینی 

یاد شود.
ایران،  در  آبی  منابع  کمبود  به  توجه  با  سرزمینی  فرا  کشت  اساس،  براین 
محدودیت در فعالیت های بخش کشاورزی و جلوگیری از بروز مشکلات جدی 
در پایداری امنیت غذایی در کشور مورد توجه وزارت کشاورزی و دولت قرار 

گرفته است.
مزایای کشت فرا سرزمینی

بنا به گفته کارشناسان، اولین و مهم ترین مزیت کشت فرا سرزمینی جلوگیری 
جهت  در  باید  کشور  در  آب  بحران  شدت  به  توجه  با  است،  آب  هدررفت  از 
داشت  کاشت،  و  آبیاری  روش های  از  استفاده  و  موجود  کشاورزی  بهره وری 
و برداشت نوین و کاشت محصولات آب بر در سایر کشورها و ایجاد کشت فرا 

سرزمینی گام برداشت.
مزیت دوم این طرح افزایش تولید محصولات کشاورزی و ایجاد آرامش از تأمین 
امنیت غذایی است، طبق آمار اعلامی وزارت جهاد کشاورزی، اکنون ۹۰ درصد 

از محصولات روغنی و بخش قابل توجهی از برنج مصرفی کشور وارداتی است.
با به کارگیری اراضی کشاورزی خارج از کشور، استراحت زمین های داخلی 
و  ترمیم کنند  را  باعث می شود زمین های کشاورزی آب وخاک خود  تضمین 
علاوه بر آن، بخش بزرگی از نیازمان به محصولات کشاورزی تأمین می شود 
به همین دلیل ایرادی ندارد که محصولات راهبردی مثل گندم، خوراک دام و 
دانه های روغنی به وسیله کشاورزان ایرانی در خارج از مرزهای کشور کشت و 

تولید و برای تأمین نیازهای داخلی استفاده شود.
ضمن این که تبدیل فناوری و دانش به محصول، یکی دیگر از مزایای کشت 

فرا سرزمینی به شمار می رود.
بر اساس   : وزارت جهاد کشاورزی گفت  فراسرزمینی   مجری طرح کشت 
سیاست های اقتصاد مقاومتی که در سال ۱۳۹۲ ابلاغ شده بود قرارگاه اقتصاد 

مقاومتی تشکیل و معاون اول رئیس جمهور نیز رئیس این قرارگاه شد. بر این 
اساس قرار شد که قرارگاه مذکور مسائل اولویت دار اقتصاد کشور را شناسایی 
کند که بعد از انجام این کار، کشت فراسرزمینی به عنوان یکی از اولویت های 

اقتصاد مقاومتی مطرح و توسط هیئت وزیران تصویب شد.
محسن شاطر زاده اظهارداشت: بر این اساس قرار شد وزارت جهاد کشاورزی 
آئین نامه اجرایی این طرح را پیشنهاد کند که در اردیبهشت سال ۱۳۹۵ این 
آئین نامه نیز تصویب و ابلاغ شد. بر اساس این آئین نامه وزارت جهاد کشاورزی، 
وزارت امور خارجه، وزارت کار، بانک مرکزی و وزارت اقتصاد مسئول اجرای این 
طرح شدند، به طوری که وزارت جهاد کشاورزی، وظایفی مثل مشاوره، ارائه 
اطلاعات به فعالان و همچنین تعیین اولویت محصولات برای کشت، تعهد خرید 
محصولات تولید کنندگان کشت فراسرزمینی و تعیین صلاحیت متقاضیان 
را برعهده دارد. در این راستا وزارت جهاد کشاورزی از سال ۱۳۹۵ تا ۱۳۹۹ 
اقدامات لازم را انجام داد و در کشورهای قزاقستان و اوکراین و غنا و آذربایجان 
فعالیت هایی توسط شرکت جهاد سبز انجام گرفت. البته شرکت های ایرانی 

دیگری هم بودند که در کشورهای مختلف مشغول امر کشاورزی بودند.
شاطرزاده ادامه داد: وزارت امور خارجه شیوه نامه همکاری با فعالان کشت 
فراسرزمینی را تهیه کرده و در سال ۱۳۹8 توسط معاونت اقتصادی وزارت امور 
خارجه به کلیه سفارتخانه ها و نمایندگی های ایران ارسال شد و وزارت کار نیز 
وظایفی را که در این زمینه برعهده داشت، انجام داد همچنین در بانک مرکزی 
نیز در سال ۱۳۹۷ مصوبه مورد نیاز مبنی بر تأمین ارز نیمایی مورد نیاز فعالان 

کشت فراسرزمینی به تصویب رسید.
وی افزود: وزارت اقتصاد و امور دارایی هم از طریق شرکت سرمایه گذاری های 
یا  و  ارزی  تسهیلات  ارائه  به  مجاز  ملی  توسعه  صندوق  و  )ایفیک(  خارجی 

مشارکت در سرمایه گذاری شده بود.
کشور  در  طرح  این  اجرای  موفقیت  عدم  دلایل  درباره  مسئول  مقام  این 
راستی  دشواری  داشت،  وجود  میان  این  در  که  مسئله ای  که  داد  توضیح 
آزمایی درخواست ارز از سوی فعالان کشت فراسرزمینی بود. به این صورت 
که دستگاه های مسئول قادر نبودند ادعاهای افراد مبنی بر میزان خرید زمین 
یا مخارج تولید در سایر کشورها را راستی آزمایی کنند. بنابراین عملًا در این 

سال ها ارزی به متقاضیان کشت فراسرزمینی پرداخت نشد.
شاطرزاده عنوان کرد: از سال گذشته فصل جدیدی در وزارت جهاد کشاورزی 
انتخاب شد، زمانی  برای کشت فراسرزمینی شروع و برای این طرح مجری 
که این سمت را برعهده گرفتم با وزیر وقت جهاد کشاورزی به این جمع بندی 
رسیدیم که لازم است وزیر جهاد کشاورزی، سیاست های وزارتخانه در خصوص 
کشت فراسرزمینی را ابلاغ کند. این سیاست ها تدوین و نهایی شد و در دی 
ماه سال ۱۳۹۹ از سوی وزیر وقت جهاد کشاورزی در چهار محور ابلاغ شد. بر 
این اساس فقط چهار محصول ذرت، سویا، جو و دانه های روغنی شامل کلزا 
و آفتابگردان تحت پوشش این طرح قرار می گیرند و تسهیلات به متقاضیان 

مربوطه ارائه می شود. سالانه ۱۵ میلیون تن واردات از این چهار محصول به 
کشور انجام می شود به طوری که ما فقط ۱۰ میلیون تن ذرت در سال وارد 

می کنیم که رقم بسیار بزرگی است.
وی ادامه داد: تسهیلات کشت فراسرزمینی به کسانی تعلق می گیرد که در 
ایران ثبت شده باشند و در وزارت جهاد تشکیل پرونده داده و صلاحیت حرفه ای 
آنها در کمیته تعیین صلاحیت وزارت جهاد کشاورزی تأیید شده باشد. این 
کمیته متشکل از چهار معاون وزیر جهاد می باشد. شرکت های تأیید صلاحیت 
شده برای عقد قرارداد به معاونت بازرگانی وزارت جهاد یا شرکت های مباشر 
معرفی می شوند.تعهد خرید از طریق خرید تضمینی یا سلف خری یا کشت 
قراردادی هم محور سوم این سیاست ها است؛ به عبارتی ما قبل از فصل کشت، 
با تولید کننده قرارداد می بندیم و دو ماه بعد از فصل برداشت، محصول باید در 
گمرک ایران به وزارت جهاد تحویل داده شود. خرید در قالب قرارداد و بصورت 
ارزی خواهد بود. پیش پرداخت در قالب تسهیلات ارزی توسط بانک مرکزی و یا 

صندوق توسعه ملی پرداخت خواهد شد.
شاطرزاده افزود: ما موافقت صندوق توسعه ملی را اخذ کردیم تا بتوانیم برای 
کسانی که با ما قرارداد می بندند، وام های ارزی درخواست کنیم. ضمن اینکه 
بر اساس مصوبه بانک مرکزی که در سال ۹۷ تصویب شده، این بانک آماده 
پرداخت ارز نیمایی به فعالان کشت فراسرزمینی است که البته این فعالان باید 
از طرف وزارت جهاد کشاورزی معرفی شوند. در سیاست های جدید فقط به 
محصول نهایی تسهیلات می دهیم و به زمین و ماشین آلات و سایر هزینه های 
تولید تسهیلاتی تعلق نمی گیرد. به عبارتی در آغاز فصل کشت پیش پرداخت 
ارزی در قبال ضمانت نامه به فعال کشت فراسرزمینی پرداخت می شود و زمانی 

که محصول نهایی را در گمرک ایران تحویل داد مابقی آ نرا تسویه خواهیم کرد.
وی ادامه داد: ناگفته نماند حداقل محصول تحویلی برای عقد قرارداد با فعالان 
کشت فراسرزمینی باید ۵۰ هزار تن باشد و اگر میزان تولید کمتر از این رقم 
باشد، با متقاضی قرارداد بسته نخواهد شد. به عبارتی فعال کشت فراسرزمینی 
باید حداقل ۱۵ هزار هکتار زمین آبی یا بیش از ۳۰ هزار هکتار زمین دیم داشته 
باشد تا بتواند حداقل ۵۰ هزار تن محصول را تولید کند. بنابراین کسانی که 
مساحت زمین هایشان کمتر از این ارقام باشد، امکان عقد قرارداد با وزارت جهاد 
و استفاده از تسهیلات را ندارند. در زمان عقد قرارداد اسناد اجاره یا مالکیت این 
زمین ها باید ارائه شود و این اسناد باید به تأیید سفارت و کنسولگری کشورمان 
در کشور محل تولید رسیده باشد. سال گذشته این سیاست ها به شرکت ها و 
دستگاه های مختلف ابلاغ و فراخوان داده شد ضمن اینکه تاکنون هفت شرکت 
پرونده تشکیل داده اند.  و  بودند درخواست داده  این کار  بزرگ که متقاضی 
صلاحیت تعدادی از آنان در کمیته ذیربط تأیید شده و هم اکنون مراحل عقد 
قرارداد نهایی را طی می کنند. ضمن اینکه تقاضای حدود ۲۰ شرکت نیز در 

دست بررسی است.
این مقام مسئول توضیح داد: هفت شرکت بزرگی که صلاحیت آنها تأیید شده 
هر کدام بین ۵۰ هزار هکتار تا یک میلیون هکتار زمین در یک کشور خارجی در 
اختیار دارند. با توجه به زمانبر شدن ابلاغ نظامنامه کشت فراسرزمینی توسط 
وزیر جهاد )ابلاغ در چهارم اردیبهشت ۱۴۰۱( این شرکتها فعلًا در مرحله عقد 

قرارداد با شرکتهای مباشر هستند.
وضعیت انتخاب کشورهای مقصد برای کشت فراسرزمینی چگونه 

است و این کشورها چگونه انتخاب می شوند؟
شاطرزاده گفت: ما برای فعالان کشت فراسرزمینی، کشور خاصی را برای 
انجام کشت تعیین نمی کنیم اما به متقاضیان مشورت ها و اطلاعات لازم را 
می دهیم ولی به طور کلی از کشورهایی مانند روسیه، قزاقستان، اوکراین و 
برزیل استقبال بیشتری صورت گرفته است ضمن اینکه در کشورهایی مانند 

جمهوری آذربایجان، ساحل عاج، غنا و ماداگاسکار نیز متقاضیانی داشته ایم.
به گفته وی فعلًا چند شرکت خصوصی در کشورهای قزاقستان و روسیه و 
برزیل و اوکراین و آذربایجان و ازبکستان فعال هستند. در لایحه بودجه ۱۴۰۰ 
از فعالان کشت فراسرزمینی حمایت شده و آنجا عنوان شده است که در شرایط 
مساوی برای واردات کالا بین تجار و تولید کننده محصول فراسرزمینی، وزارت 
جهاد کشاورزی باید محصول را از تولید کننده کشت فراسرزمینی خریداری 

کند. این تبصره در برنامه بودجه سال ۱۴۰۱ نیز تکرار شده است.
با اینحال، کشور ما به سبب قرارگیری در کمربند خشک جهانی، تغییرپذیری 
شدید اقلیمی، بارش به میزان یک سوم متوسط جهانی، خشکسالی های متعدد 
و مصرف بالای آب، نیازمند ایجاد تنوع کشت در محصولات غذایی و کشاورزی 
به روش های متنوع است و کشت فراسرزمینی راهکار نجات ایران از بحران آب 

به شمار می آید.
به باور کارشناسان، کشت فراسرزمینی می تواند راهکاری جایگزین برای تأمین 

محصولات کشاورزی و مواد غذایی در کشور به شمار آید.

کشت فراسرزمینی چیست؟

 چرا کشت فراسرزمینی برای ایران مهم است؟

مدیر توسعه صنعتی و فناوری سازمان صنایع کوچک و شهرک های صنعتی ایران مطرح کرد:

ایجاد اشتغال با سرمایه گذاری در صنایع کوچک
مدیر توسعه صنعتی و فناوری سازمان صنایع کوچک و 
و  توسعه صنایع کوچک  درباره  ایران  شهرک های صنعتی 
متوسط گفت: برای ایجاد یک واحد صنعتی، حدود ۳ و نیم 

میلیارد تومان سرمایه گذاری اولیه لازم است.
ملی  روز  مناسبت  به  وگویی  گفت  در  لاهوتی  طهمورث 
حمایت از صنایع کوچک، درباره مقیاس قابل قبول برای 

صنایع کوچک و مقیاس تولید، توضیحاتی ارائه کرد.
وی در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه در کشور ما اساس 
مقیاس مورد قبول درباره صنایع کوچک چیست؟ مقیاس 
تولید ملی است یا اشتغال، یا آمیخته ای از هر دو؟ گفت: 
در کشور ما تعریف صنایع خرد، کوچک و متوسط بر اساس 

تعداد اشتغال است؛ اشتغال ۱ تا ۱۰ نفر در صنایع خرد, 
۱۰ تا ۵۰ نفر در صنایع کوچک, ۵۰ تا ۱۰۰ نفر جز صنایع 
متوسط و ۱۰۰ نفر به بالا به عنوان صنایع بزرگ تعریف شده 
است که این تعریف هم در مرکز آمار و هم در وزارت صنعت و 
معدن و تجارت بر اساس سیاست گذاری انجام شده، آمده 

است.
لاهوتی با بیان اینکه اساس مقیاس در کشور های مختلف، 
تولید، میزان سرمایه گذاری،  افزود: میزان  متفاوت است 
حجم تولید و ارزش آفرینی صنایع، تعیین کننده شاخص 
در  اصلاحی  باید  نظرم  به  اما  کشورهاست،  در  مقیاس 
شاخص های تعیین کننده خرد و کوچک در کشور ما پیش 

بینی شود.
و  خرد  صنعتی،  کارگاه های  درصد  کرد: ۹۳  اضافه  وی 
کوچک، حدود ۵ و هفت دهم درصد متوسط و حدود یک 
و نیم درصد هم واحد های بزرگ هستند که به لحاظ تعداد 
واحد هایی که در حال فعالیت اند تقسیم می شود. اما قطعاً به 
لحاظ اشتغال و ارزش سرمایه گذاری، عدد ها تغییر می کند؛ 
مثلًا همانطوری که یک و نیم درصد واحد های بزرگ به لحاظ 
عددی هستند، اما به لحاظ ارزش سرمایه گذاری، حدود 
بیست و سه درصد ارزش سرمایه گذاری انجام شده است و 
یا مثلًا به لحاظ اشتغال در صنایع خرد، کوچک و متوسط در 
مجموع حدود 8۲ درصد اشتغال ایجاد کرده اند صنایع بزرگ 

حدود ۱8 درصد هستند این ها در واقع در بحث های مختلف 
متفاوت هستند به همین دلیل پیشنهاد دادم که در بعضی از 

تعاریف مربوطه تغییراتی ایجاد شود.  
مدیر توسعه صنعتی و فناوری سازمان صنایع کوچک و 
شهرک های صنعتی ایران گفت: بر این اساس، برای توسعه 
تعداد صنایع کوچک و متوسط برای ایجاد هر واحد صنعتی، 
به حدود ۳ و نیم میلیارد تومان سرمایه گذاری اولیه نیاز است 
اگر ما بتوانیم تعداد واحد های صنعتی کوچک و متوسط را 
بیشتر کنیم باید در صنایع پایین دستی صنایع مادر باشد که 
بتواند اشتغال قابل توجهی با ارزش سرمایه گذاری پایین تر 

ایجاد کند.

عضو هیات نمایندگان اتاق بازرگانی تهران می گوید، هر چند فعلا استفاده از رمزارزها در تجارت به شکل محدود کلید خورده 
اما در آینده می تواند اثرات مثبت خود را بر تجارت ایران نشان دهد.

محمد لاهوتی اظهار کرد: بر اساس آنچه که از سوی رئیس سازمان توسعه تجارت اعلام شده موضوع استفاده از رمزارزها 
در تجارت ایران فعلا به شکل محدود برای واردات مجاز شده و یک ثبت سفارش نیز به این وسیله انجام شده است. البته باید 
در نظر داشت که بانک مرکزی شرایط خاصی را در این حوزه در نظر گرفته است. یعنی تنها امکان تجارت با رمزارزهایی وجود 

دارد که مجوز استخراج آنها صادر شده و منشا ارز از سوی ارائه کننده اعلام و قابل تایید باشد.
وی با بیان اینکه فعلا در رابطه با صادرات با استفاده از رمزارزها برنامه ای نهایی نشده، بیان کرد: می توان انتظار داشت که در 
صورت موفقیت آمیز بودن گام های ابتدایی که از سوی سازمان توسعه تجارت برداشته شده، در آینده امکان رفع تعهد ارزی 

صادرکنندگان با استفاده از رمزارزها نیز فراهم شود.
رئیس کنفدراسیون صادرات ایران با اشاره به شرایط خاص اقتصاد کشور تحت تاثیر تحریم ها، گفت: در چنین شرایطی، 
قطعا استفاده از هر ابزار و فرصتی که بتواند به گسترش تجارت خارجی، افزایش ارزآوری و تامین نیازهای وارداتی کشور کمک 
کند، باید مورد استقبال قرار بگیرد و اگر بتوان برای رمزارزها نیز بستر اجرایی و قانونی لازم را در نظر گرفت تا به تجارت کشور 

کمک کند اتفاق مثبتی خواهد بود.
لاهوتی با بیان اینکه تاکنون کمتر دولتی حاضر شده به شکل رسمی به استفاده از رمزارز در تجارت مجوز بدهد، تاکید کرد: 
اینکه دولت ما در این حوزه پیش قدم شده و استفاده از این ابزار را نیز در دستور کار قرار داده، قطعا می تواند آینده تجاری 
کشور کمک کند. با توجه به اینکه ما در استفاده از روش های بانکی در فضای تجاری محدودیت هایی داریم، هر شیوه ای که 

این محدودیت ها را دور بزند، مفید خواهد بود.
وی خاطر نشان کرد: با وجود آنکه هنوز جزئیات دقیقی از سوی سازمان توسعه تجارت درباره این ثبت سفارش منتشر 
نشده، اما با روشن شدن شرایط و تعیین یک مسیر مشخص می توان انتظار داشت که رمزارزها در آینده تجاری ایران نقش 

آفرینی بیشتری داشته باشند و اثرات مثبت خود را نمایان کنند.

معاون وزیر صمت گفت: مقرر است با واردات خودرو از یک سو بازار تنظیم و از سوی دیگر بستر رقابتی شدن قیمت خودروهای 
داخلی با محصول خارجی فراهم شود.

منوچهر منطقی درباره آئین نامه واردات خودرو اظهار داشت: پیش از این فقط خودروهایی وارد کشور می شد که افراد متمول 
می توانستند از آنها استفاده کنند، اما وزارت صمت با برنامه ریزی و بررسی بازار، خلاءهای موجود در این حوزه را احصا کرده است.

وی ادامه داد: مقرر است با واردات خودرو از یک سو بازار تنظیم و از سوی دیگر بستر رقابتی شدن قیمت خودروهای داخلی با 
محصول خارجی فراهم شود. منطقی تصریح کرد: برای تحقق این اهداف، در مرحله نخست واردات خودروهایی در دستورکار قرار 
خواهد گرفت که نیازهای مذکور را تأمین کند، البته خودروهای گران قیمت تر نیز وارد می شوند اما برای شروع، کار را از جایی آغاز 

می کنیم که به بخشی که بیشترین مساله را دارد رسیدگی کنیم.
وی در خصوص اینکه آیا سازوکاری برای موضوع کاهش تعرفه واردات خودروهای اقتصادی پیش بینی شده است، توضیح داد: 
زمانی که قرار است خودرو با قیمت مشخص و برای طیف خاصی وارد شود، مهندسی معکوس انجام می شود؛ به این معنی که هزینه 

حمل و نقل، تعرفه گمرکی، اسقاط )برای واردات هر خودرو ۲ خودرو باید اسقاط شود( و غیره محاسبه خواهد شد.
معاون وزیر صمت ادامه داد: سپس مشوق هایی برای کاهش مؤلفه های مذکور پیش بینی می شود تا قیمت هدف برای خودروهای 
اقتصادی به دست آید. وی گفت: مشوق هایی برای واردات خودروهای اقتصادی در نظر گرفته شده است؛ به طور مثال تعرفه واردات 

تا ۲۰ درصد کاهش می یابد یا از اسقاط معاف می شوند.
خودروهای اقتصادی داخلی نیمه دوم سال آینده به بازار عرضه می شود

منطقی اضافه کرد: این موضوع که در مقوله واردات چه کمکی می توان به تأمین خودروهای مورد نیاز خانواده های کم درآمد کرد، 
در نظر گرفته شده است. اگر به دنبال رشد تیراژ تولید هستیم، تولید باید با قدرت خریدهای متفاوت متناسب باشد.

وی درباره برنامه خودروسازان درباره تولید خودروهای جایگزین سمند و تیبا، گفت: دو خودروساز بزرگ کشور در حال کار روی 
خودروهای اقتصادی هستند و نیمه دوم سال آینده محصول آنها به بازار عرضه می شود، این نیاز در حال حاضر مقرر است با واردات 

تأمین شود.

عضو هیات نمایندگان اتاق بازرگانی تهران :

واردات با کدام رمزارزها مجاز است؟
معاون وزیر صمت مطرح کرد؛

ساز و کار وزارت صمت برای واردات خودروهای اقتصادی
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 وحید شمسایی:

 هیچ بازیکنی جایگاه ثابتی 
در تیم ملی ندارد 

سرمربی تیم ملی فوتسال ایران با اشاره به تغییراتی که در این تیم برای مسابقات 
قهرمانی آسیا مدنظر دارد، گفت: هیچ بازیکنی جایگاه ثابتی در تیم ملی ندارد و 

هرکس دعوت می شود باید حماسه خلق کند.
وحید شمسایی در گفتگویی در خصوص آخرین برنامه های تیم ملی فوتسال ایران 
برای حضور در تورنمنت تایلند و مسابقات قهرمانی آسیا گفت: بازی های لیگ را زیر 
نظر گرفته ایم و با مربیان باشگاه ها هم در ارتباط هستیم. با دیدگاه خودمان کار را 
جلو می بریم. می خواهم اشاره ای به گذشته داشته باشم. در زمان حضور مربیان 
خارجی چون »ژوراندینو« و »خسوس کاندلاس« تحولاتی در تیم ملی شکل گرفت. 
مربی خارجی می آید و این کارها را انجام می دهد در حالی که آسیبی نمی بیند. بعداً 
هم می گویند این مربیان عجب کارهایی کردند در حالی که اگر مربی ایرانی همین 

کارها را انجام بدهد، قطعاً مورد قضاوت قرار می گیرد.
ملی  تیم  کردن  متحول  پای  من  داد:  ادامه  ایران  فوتسال  ملی  تیم  سرمربی 
ایستاده ام. نسبت به جام جهانی لیتوانی، تیم جدیدی خواهیم داشت. تقریباً ۷۰ 
درصد تیم تغییر می کنند. نمی دانم اسمش را چه می گذارند. من می خواهم خط 
شکنی کنم. هر اتفاقی هم در مسابقات قهرمانی آسیا رخ داد، همین بازیکنان تا دو 
سال دیگر رشد و پیشرفت می کنند. اگر قرار باشد یک نفر آسیب ببیند، من هستم اما 

می خواهم این فضا باز بشود.
شمسایی تصریح کرد: از محمد ناظم الشریعه سرمربی سابق تیم ملی تشکر 
می کنم که زحمات زیادی کشید. او نسل بازیکنان خسوس کاندلاس را به خوبی 
مدیریت کرد و از سال ۲۰۱6 تا ۲۰۲۱ تقریباً قالب تیم ملی را با چند تغییر حفظ کرد. 
حالا باید 8-۹ تغییر داشته باشیم و از بازیکنانی استفاده کنیم که حتی در مسابقات 

قهرمانی آسیا حضور نداشته اند.
وی با بیان اینکه اقدامات اولیه برای دعوت از بازیکنان به تیم ملی در حال انجام 
اعلام  را  اسامی  هفتم،  هفته  از  بعد  است.  آماده  تقریباً  ما  لیست  گفت:  است، 
می کنیم. یکسری از بازیکنان هم دانشجو و سرباز هستند که دنبال کارهای خروج 
از کشورشان هستیم. اسامی ۲۵ بازیکن را بعد از هفته هفتم اعلام می کنیم و اردوی 

تیم ملی هم از دوم شهریور آغاز می شود.
سرمربی تیم ملی فوتسال ایران در پاسخ به سوالی مبنی بر ارزیابی اش از شرایط 
فنی لیگ برتر فوتسال، اظهار کرد: لیگ ما به دو بخش تقسیم می شود. سه، چهار 
تیم بالای جدول بازیکنان باتجربه ای دارند که هنوز سردمدار و تعیین کننده هستند. 
یکسری بازیکن جوان هم کنارشان حضور دارند. فراز و نشیب زیادی دارند ولی من 
به لیگ احترام می گذارم. دست مربیان لیگ را می فشارم و همانطور که گفتم با اکثر 

آنها در ارتباط هستم.
بازیکنان باید حماسه خلق کنند

 شمسایی با اشاره به تلاش فدراسیون برای برپایی مناسب اردوی تیم ملی یادآور 
شد: قرار بود اردو از روز چهارم شروع شود که درخواست کردیم از روز دوم بازیکنان 
را در اختیار داشته باشیم. با این درخواست موافقت شد. پول های کادر فنی را هم 
داده اند و دنبال پرداخت پاداش ها هستند. همه چیز طبق روال جلو می رود و مشکل 
خاصی نیست. فدراسیون هم می داند کاری که می کنیم برای آینده فوتسال است. 
من برای نشستن در این جایگاه، کیسه ندوخته ام. تلاش این است که دِینم را به 
فوتسال ادا کنم و با تمام وجودم برای تیم ملی قدم بردارم تا فضا را به جوان ها بدهم. با 
بزرگان فوتسال مثل حسین شمس، عباس ترابیان و… هم در تماس هستم و مشورت 
می کنم. برایم مهم نیست در مورد من چه چیزی بگویند. از هیچ چیز نمی ترسم و 

امیدوارم در این مسیر موفق باشم.
وی درباره دستیارانش در تیم ملی فوتسال هم گفت: سیامک داداشی به ما اضافه 
می شود. شهاب سفال منش هم این هفته به ایران می آید. او حتی خارج از کشور 
بازی های لیگ را تماشا می کرد. اعضای کادر فنی یک گروه داریم؛ دوست دارم 
پیام های این گروه را نشان بدهم که چطور در ارزیابی بازیکنان و بررسی شرایط آنها 
جنگ و دعوا داریم. همه مربیان با تمام وجود در خدمت تیم ملی هستند و شرایط 

را زیر نظر دارند.
سرمربی تیم ملی فوتسال در پایان تاکید کرد: هر بازیکنی به تیم ملی دعوت 
می شود باید بداند پیراهن چه کسانی را بر تن می کند. اینجا بازیکنان باید حماسه 
خلق کنند. بازیکنان جوان بدانند مسابقات پیش رو مثل جنگ است؛ مثل دورانی 
که شهدا برای دفاع از کشور قدم پیش گذاشتند. هیچ بازیکنی نباید فکر کند که 
جایگاه ثابتی در تیم ملی دارد. از جایگاه ثابت در تیم ملی خبری نیست؛ چه برای 
بازیکنان جوانی که تازه دعوت می شوند و چه حتی کسانی که تجربه حضور در جام 

جهانی را دارند.

رییس هیات انجمن های ورزش های رزمی  استان قم خبرداد:

هفت مدال رزمی کاران قمی 
از رقابت های قهرمانی کشور

نین  ورزشکاران  قم گفت:  استان  رزمی   ورزش های  انجمن های  رییس هیات 
جوتسوکار قمی ۷ مدال رنگارنگ از رقابت های قهرمانی کشور به دست آوردند.

علی یزدی در گفت وگویی،افزود: مسابقات قهرمانی کشور بانوان نین جوتسو در 
استان اصفهان با کسب ۴ مدال برای رزمی کاران قمی به پایان رسید.

وی بابیان اینکه در این دوره از مسابقات که به میزبانی استان اصفهان و با حضور 
حدود ۳۳۰ شرکت کننده برگزار شد، افزود: در این رقابت ها هانا جواهری احمد پور 

مقام دوم انعطافی کوتاه رده سنی خردسالان را به دست آورد.
یزدی بابیان اینکه ریحانه سادات فقیه سبزواری نیز مقام دو مقام سومی در استایل 
فوکیا و شوریکن رده سنی پیشکسوتان را از آن خود کرد، ادامه داد: زهرا حسینی نیز 

مقام دوم فوکیا در رده سنی بزرگ سالان را کسب کرد.
وی یادآور شد:  مربیگری و سرپرستی تیم اعزامی قم بر عهده خانم پرویزلو بود.

کسب ۳ مدال رزمی کاران قمی
وی همچنین با اشاره به رقابت ۳۵۰ شرکت کننده در بخش نین جوتسو، بیان کرد: 

رزمی کاران قم در بخش آقایان نیز در این رقابت ها موفق به کسب ۳ مدال شدند.
رییس هیات انجمن های ورزش های رزمی قم گفت: مهدی ضرغامی در استایل 

شوریکن مقام دوم کشوری بزرگ سالان را به نام خود ثبت کرد.
یزدی با اشاره به کسب مقام دوم سلاح انعطافی کوتاه رده نونهالان توسط علی 
نوجوانان  فوکیا رده سنی  نیز مقام دوم  زاده  امیرحسین خرمی  افزود:  عباسی، 
را کسب کرد. رییس هیات انجمن های ورزش های رزمی قم در پایان بیان کرد:  

مربیگری و سرپرستی تیم اعزامی بر عهده سید محمدمهدی مهدی زاده بود.

در بازی های همبستگی کشورهای اسلامی صورت گرفت ؛

کسب مدال برنز کشتی گیر قمی درترکیه
رئیس هیات کشتی استان قم گفت: محمدجواد رضایی به مدال برنز رقابت های 

کشتی فرنگی بازی های همبستگی کشورهای اسلامی در ترکیه دست یافت.
هادی علیایی  اظهار داشت: در مسابقات امروز و  در وزن 6۷ کیلوگرم محمدجواد 
رضایی پس از استراحت در دور نخست، در دور دوم با نتیجه ۱۰ بر ۳ مغلوب حسرت 

جعفراف دارنده مدال طلای زیر ۲۳ سال جهان از آذربایجان شد.
وی ابراز داشت: با توجه به راهیابی جعفراف به دیدار فینال، نماینده کشورمان به 
دیدار رده بندی رفت. وی افزود: رضایی در این دیدار با نتیجه ۹ بر صفر نوبت اف از 

ترکمنستان را مغلوب کرد و به مدال برنز دست یافت.

ایمان / رضا ملکی

هفته گذشته برای مصاحبه با دکترباقری  خدمت مرد اول فوتبال رسیدیم 
وآهی جگرسوزی که از دل دکتر برآمد وتاسف عمیقی که از این بابت داشت 
آنهم رویش مدارس فوتبال قارچ گونه در سطح استان که به صورت غیر 
قانونی فعالیت دارند وهدف آنها تنها سرکیسه کردن خانواده های نوگلان 

دوست داشتنی فوتبال می باشد.
دکتر به این مورد اشاره داشت که با هماهنگی واحد حراست وبازرسی 
اداره کل  ورزش و جوانان ومعرفی ۳ نفر از نیروهای هیئت فوتبال جهت 
بازرسی از کلیه مدارس فوتبال قم هرچه سریعتردرصدد تعطیلی مدارس 

بدون مجوز هستیم.
این خبرخوشحال کننده ای است که خیلی دیر به فکر آن افتادیم تا 
نوگلان معصوم قمی زیردست مربیان شناخته شده و مدارس قانونی فعالیت 

نمایند.
نگارنده بیش از ۴۵ سال در فضای فوتبالی این داستان نفس کشیده ام 
،زیروبم و مشکلات فراروی این رشته را می دانم وبنا بر تعهد ورسالت قلم 
سالهای سال است که آنها را قلمی کرده ام وبه مسئولان متذکر شده ام اما 
نبود یک کار گروه درست در بدنه فوتبال قم وعدم توجهی که از این بابت 
صورت گرفت باعث گردید که هرکسی به خود اجازه دهد تبلیغی کرده 
ونوگلان را به مدارس فوتبال خود هدایت کند ودر آخر خروجی کسب 
گردیده پولی است که از کیسه پدر خانواده رفته وهیچ پیشرفتی برای آن 

نوگل معصوم در فوتبال حاصل نگردیده است.
وسرافکنده  گرفت  قرارخواهیم  پاسخ  جایگاه  در  همه  قیامت  فردای 
خواهیم شد که چرا فقط هدف مالی را دنبال کردیم وچرا فقط به فکر منفعت 

شخصی بودیم.

به چهره های دوست داشتنی نوگلان ۱۴ الی ۱۵ ساله در مدارس فوتبال 
که نگاه میکنی دنیائی از نشاط واشتیاق به آموزش را در نگاه آنان می توان 
جستجونمایی اما ۳۰ درصد ظرفیت اصولی در مدارس فوتبال قم بصورت 
علمی وتمرین آگاهانه صورت می پذیرد ونهایتا شاهد هستیم که نهال های 
خود رو وتازه شکفته شده فوتبال قم روبه خشک شدن نهاده وهیچ اثری از 

آنان در ادامه فوتبال خود نخواهی دید.

روی سخن ما به مسئولان مرتبط با مدارس فوتبال است.شجاعانه اقدام 
نمائید.ریشه بی قانونی را بخشکانید. محرومیت فوتبالی برای مربیان بی 

قانون داشته باشید.
آنها را از فضای پاک فوتبال دور کنید ودر مسیری حرکت کنید که رضای 
پروردگار یگانه در آن است وآن نگاه اصولی ومنطقی به این نوگلان در جهت 

رسیدن به مسیر پاک اخلاقی وفنی در فوتبال قم میباشد.

داستان مدارس فوتبالی که خانواده ها را سرکیسه می کنند؛

آقایان مسئول، مدارس فوتبال غیرقانونی را تعطیل کنید!

قهرمانی نوجوانان وبزرگسالان دسته اول زیبنده نام این تیم بود؛

جشن باشکوه قهرمانی تیم فوتبال ایرانجوان قم
ایمان / رضا ملکی

تلاش دیدنی نوجوانان فوتبال قم در مستطیل سبز برای رسیدن به قله قهرمانی ولحظات پرشوری که این 
غیور مردان درچمن مصنوعی ورزشگاه تختی قم خلق کردند، بیانگر این مدعاست که اگر اندکی حمایت وتوجه 

به این عزیزان مصروف گردد فوتبال ما درمسیر تعامل وپیشرفت حرفهائی برای گفتن درآینده خواهد داشت.
تیم خوب ایرانجوان قم که با حمایتهای دلسوزانه سید حسین بدری از فوتبالیستهای قدیمی قم حمایت می 
شود وعاشقانه زندگی خود را پای جوانان این تیم گذاشته با درایت وبلنداندیشی او در صندلی مربی گری این 
تیم توانست درمقام قهرمانی بزرگسالان ونوجوانان دسته اول فوتبال قم را بدست آورده وفاتحانه درسکوی اول 

این رقابتها سرود فتح سردهد.
۲۴۰ جلسه تمرین منظم،۱۵ بازی تدارکاتی،6 برد،۲ تساوی و ۱ باخت،۳۰ گل زده و ۱۱ گل خورده در 
رقابتهای جوانان حاصل تلاش بازیکنان تلاشگر این تیم بود که بامدیریت ورهبری حمید کریمی مربی خوب 

وارزشمند خود بتواند فاتح رقابتهای دسته اول جوانان قم گردد.
در بزرگسالان نیز این ایرانجوان بود که توانست با اقتدار برسکوی اول رقابتهای لیگ دسته اول فوتبال قم 

بایستد.
عرفان بدری بازیکن جوان وآینده دار این تیم درمسابقات نوجوانان با ۲۷ گل و بزرگسالان با ۹ گل به آقای گل 

این دوره از مسابقات دست یافت.
مهندس محمد کریمی مدیر عامل شرکتهای زنجیره ای شوینده بعنوان اسپانسر این تیم کمک بسیار شایانی 
در راه قهرمانی ایرانجوان نمود. در آئین جشن باشکوه تیم ایرانجوان در تالار امام رضا)ع( که با حضور تنی چند 
از پیشکسوتان فوتبال قم و خانواده ورزشکاران ومسئولان انجام پذیرفت کاپ قهرمانی ومدالهای بازیکنان توسط 
استاد رضا دلکش،محمد لاجوردی،محمد نیکو،احمد بیگدلی،ابراهیم خودکار،حسن حاجی زاده و محمد 

عباسی به بازیکنان دوتیم بزرگسالان ونوجوانان ایرانجوان اهداء گردید.

مرد پرتغالی طلسم سرمربیان خارجی استقلال را می شکند؟!

ساپینتو و چالش بزرگی به نام ساختن »استقلال هجومی«

استقلال در هفته نخست لیگ برتر با سرمربی جدید خود 
مقابل سپاهان شکست تلخی را متحمل شد. نتیجه ای که 
پایانی بر رکورد ۳۰ بازی شکست ناپذیری آبی های پایتخت بود 
و آن ها که یک فصل کامل بدون باخت بودند در اولین مسابقه 
فصل جدید تن به شکست دادند. نکته جالب در خصوص 
استقلال این است که آخرین شکست این تیم هم مقابل همین 
تیم سپاهان در هفته پایانی لیگ بیستم و در ورزشگاه آزادی 
رقم خورده بود و زردپوشان اصفهانی با تکرار برد خود به رکورد 

تاریخی آبی ها پایان دادند.
این سومین باری بود که استقلال در هفته اول لیگ شکست 
می خورد. دو بار قبلی در لیگ های هفدهم و نوزدهم با هدایت 
علیرضا منصوریان و آندره آ استراماچونی مقابل نفت آبادان و 

ماشین سازی بود که پس از هرکدام سرنوشت متفاوتی برای 
استقلال رقم خورد. آبی های پایتخت بعد از باخت در هفته 
اول لیگ هفدهم شرایطی بحرانی را تجربه کردند و خیلی زود 
مجبور به برکناری علیرضا منصوریان شدند اما در لیگ نوزدهم با 
وجود شروع بد با استراماچونی، در ادامه اوج گرفتند و پیشرفتی 

چشم گیر داشتند.
با این حال یک حقیقت عجیب و ناامیدکننده برای مربیان 
طول  در  آبی ها  دارد.  وجود  برتر  لیگ  در  استقلال  خارجی 
تاریخ لیگ برتر سه بار فصل را مربی خارجی آغاز کردند ولی در 
هیچ کدام از این سه فصل با مربی خارجی به پایان نرساندند. 
عمده افتخارات استقلال در سال های اخیر هم با سرمربیان 
داخلی به دست آمده و تنها وینفرد شفر آلمانی بود که توانست 
قهرمانی جام حذفی را کسب کند. این تاریخچه به خوبی نشان  
می دهد ریکاردو ساپینتو چه کار سختی روی نیمکت استقلال 
دارد. این مسابقه اولین تجربه ریکاردو ساپینتو، سرمربی پرتغالی 
جدید استقلال روی نیمکت این تیم بود تا او که جانشین فرهاد 
مجیدی شده در همین ابتدای کار با انتقاداتی مواجه شود. 
استقلال در بازی روز جمعه تلاش کرد نوع جدیدی از فوتبال 
را به نمایش بگذارد اما در گام اول موفق ظاهر نشد. آبی های 
پایتخت برخلاف فصل گذشته که اولویت شان گل نخوردن بود 
این بار تلاش بیشتری برای انجام فوتبال مالکانه داشتند و در 
طرف مقابل سپاهان درست به سبک تیم فصل قبل مجیدی 

توانست استقلال را شکست دهد. از همان روزهای نخست 
حضور ریکاردو ساپینتو روی نیمکت استقلال می شد حدس زد 
با توجه به سابقه او، استقلال قرار است در این فصل متفاوت 
با فصل گذشته ظاهر شود. با این حال تغییر سبک از فوتبال 
واکنشی به فوتبال مالکانه نیازمند زمان و ابزار است و ساپینتو 
هم فعلا حمایت هواداران را پشت سر خود دارد اما باید خیلی 

زود استقلال ایده آل را به آن ها نشان دهد.
استقلال برخلاف فصل گذشته که از کمبود مهره تاثیرگذار 
هجومی رنج می برد، در این فصل به شدت در جلوی زمین غنی 
است. حضور قایدی، محبی، کاوه رضایی، پیمان بابایی، یامگا، 
شهباززاده و حتی آمانوف نشان گر این است که استقلالی ها 
ابزار لازم برای موفقیت و تبدیل شدن به یک تیم جذاب را دارند 
اما مشکل اینجاست که نفراتی چون رضایی، قایدی و محبی 
خیلی دیر به تیم اضافه شده اند و همین امر کار را برای ساپینتو 
یک  با  زمین  جلوی  در  استقلال  طرفی  از  می کند.  سخت 
ترافیک سنگین و عجیب روبه روست؛ شاید در نگاه اول داشتن 
۱۰-۱۱ مهره هجومی جذاب به نظر برسد اما تعدد انتخاب 
می تواند تمرکز را از کادر فنی سلب کند و ثبات را از ترکیب تیم 
بگیرد. در تاریخ لیگ برتر همیشه تیمی موفق بوده که به اندازه 
لازم بازیکن داشته و کمتر پیش آمده تیمی با داشتن چندین 

ستاره در یک پست موفق شود.
ذوق  توی  حسابی  جمعه  روز  بازی  در  که  نکاتی  از  یکی 

هواداران استقلال زد، ترکیب اولیه این تیم بود. حضور همزمان 
جعفر سلمانی و ابوالفضل جلالی که باعث شد سلمانی یک 
خط جلوتر برود و به عنوان وینگز بازی کند اصلا جواب نداد. 
حضور همزمان روزبه چشمی و رافائل سیلوا در خط دفاعی 
هم باعث شد دفاع استقلال کمی کند شود و به نظر می رسد 
اگر استقلال می خواهد با سیستم سه دفاعه ادامه دهد باید 
یکی از این دو نفر در مرکز دفاع سه نفره باشد و دیگری روی 
نیمکت بنشیند. از طرفی تعویضی های ساپینتو هم به هیچ 
پنج  او  ایجاد کنند.  بازی  روند  در  تغییری  نتوانستند  عنوان 
تعویض انجام داد ولی هیچ کدارم تاثیر خاصی در بازی نداشتند 
و مشخص بود که او جنگ را به رقیب هموطن خود باخته است. 
به نظر می رسد سرمربی پرتغالی استقلال هنوز به طور کامل از 
بازیکنان خود و توانایی های آن ها شناخت ندارد. با اضافه شدن 
نفراتی چون قایدی، محبی و رضایی شاید سردرگمی ساپینتو 
بیش از قبل شود و همین امر لزوم خالی کردن لیست استقلال 

از چند بازیکن را بیشتر از قبل نشان می دهد.
ساپینتو فعلا از حمایت کامل هواداران استقلال برخوردار 
برای  کافی  فرصت  جدید  خریدهای  شدن  اضافه  با  و  است 
ساختن تیم مورد نظر خود را خواهد داشت اما باید مراقب از 
دست رفتن امتیازات اول فصل باشد چرا که استقلال جام های 
بسیاری را به خاطر نتایج ضعیف در هفته های ابتدایی از دست 

داده است.

معاون حقوقی باشگاه استقلال توضیحاتی را در خصوص تایید رای پرونده استراماچونی ارائه کرد.
فرشید سمیعی در گفت وگویی، در مورد تایید رای پرونده استراماچونی، اظهار داشت: بعد از صدور رای فیفا در خصوص 
پرونده استراماچونی، مدیریت وقت باشگاه استقلال به دادگاه CAS شکایت و درخواست نقض رای را کرد. قبل از طرح 
این شکایت نیز وکلای خارجی استخدام شدند و آن ها به نیابت از استقلال شکایت را به دادگاه CAS بردند. پرونده 

پیگیری و دادگاه ها آنلاین برگزار شد. در این دادگاه ها ما نهایت همکاری و کمک را با وکلای خارجی داشتیم.
معاون حقوقی باشگاه استقلال گفت: شهودی که خواسته بودند، حتی پزشکان وقت و پزشک بیمارستان را آماده 
کردیم. شاهد اصلی امیرحسین فتحی بود که متاسفانه بنا به دلایلی که برای ما مشخص نیست، در جلسه حضور پیدا 
نکرد. به زعم وکلای خارجی این مساله یکی از نقاط ضعف پرونده بود. بعد از آن هم رای صادر و استقلال به پرداخت این 
مبلغ محکوم شد. علت هم این بود که قرارداد دو ساله بود و ۱+۱ نبود و چون حقوق او بیش از ۲ماه پرداخت نشده بود 

باشگاه به پرداخت کل مبلغ محکوم شد که بسیار سنگین است.
وی افزود: برخلاف گفته ها این  پول را نمی توانیم از بورس پرداخت کنیم. مبلغ حاصله از فروش آتی سهام مستقیم به 
خزانه واریز می شود و ربطی به پرداخت بدهی های استقلال ندارد. پول قبلی نیز صرف سرمایه گداری بلند مدت شده تا 
ازمنافع حاصله برای باشگاه هزینه شود. سیاست باشگاه این است که با تلاش شبانه روزی و سرعت هرچه بیشتر، نقل و 

انتقالات را به پایان برساند ولی همزمان هم به فکر  پرداخت این مبلغ هستیم و باید بهترین راهکار را پیدا کنیم.
سمیعی تصریح کرد: هواداران نگران نباشند. سردار آجورلو و تیم مدیریتی باشگاه نهایت تلاش خودشان را به کار 
می گیرند که بتوانند در اسرع وقت این مشکل را برطرف کنند. هدف اول این است که این رای به نقل و انتقالات باشگاه 

ضربه نزند. سپس پول را پرداخت و مشکل را حل کنیم.
وی خاطرنشان کرد: ان شاء الله این بار نیز، مانند دفعات قبلی با مدیریت و درایت آجورلو منابع مالی لازم برای عبور از 

این پرونده تهیه و پرداخت خواهد شد.
براساس رای صادر شده، باشگاه استقلال ملزم به پرداخت مبلغی حدود یک میلیون و چهارصد هزار دلار است و باید 

دید مدیران فعلی باشگاه، چالشی که از دوره های قبلی ایجاد شده را چگونه پشت سر می گذارند

علی اصغر مدیرروستا می گوید مشکل فوتبال ایران این است که بازیکنان به اندازه پولی که دریافت می کنند، بازی نمی کنند 
و باید انتظارها از آن ها را پایین تر بیاوریم.

علی اصغر مدیرروستا در گفت وگو با  درباره شروع لیگ بیست و دوم و مصاف استقلال و سپاهان گفت: نیمه نخست این 
بازی را نپسندیدم. بازی چندان جالب نبود. شاید همان بحث جا نیافتادن تیم ها باشد. به نظرم درست نیست که این بحث 

را بکنیم که تیم ها جا نیافتاده اند. در کل در نیمه دوم شرایط تیم ها اندکی بهتر شد.
او در پاسخ به این سوال که مشکل استقلال را در بازی نخست در کدام قسمت ها دیده است؟ گفت: به نظرم استقلال تیم 
پرمهره و بزرگی است. من مشکل را از فوتبال مملکت می دانم چرا خیلی بیش از حد تیم ها و بازیکنان را گنده کرده ایم و 
توقع ما از این بازیکنان خیلی زیاد است. منتهی این بازیکنان خیلی سطح فنی بالایی ندارند. ما بازیکنان را بزرگ تر از چیزی 
که هستند جلوه می دهیم. با توجه به مبالغ و دستمزدهایی که پرداخت می شود، انتظار بازی خوب را داریم اما دریافتی این 
بازیکنان خیلی بیش تر از توانایی های شان است. مدیرروستا تاکید کرد: مشکل فوتبال ما بزرگ کردن بازیکنان است. ما با 
حرفه ای گری جلو نمی رویم. پول از فوتبال ما جلو افتاده است. این مساله برای فوتبال ما خطرناک اسعت. تبلیغاتی که روی 
بازیکنان است، توانایی آن ها را نشان نمی دهد. باید انتظارمان را پایین بیاوریم. چون بازیکنان پول خوبی می گیرند، مردم 
منتظر یک کار فنی خوب هستند اما همین بازیکنان روی پاس دادن و کنترل توپ و در دویدن ها ایراد دارند! این شرایط  به 

فوتبال ما لطمه می زند.
وی با اشاره به اظهارات یکی از مربیان در فصل گذشته گفت: ما سال گذشته یکی از تیم های پرهزینه لیگ مثلا در ۳۰ 
بازی سه، چهار بازی خوب انجام داد، مربی این تیم بعد از یک بازی گفت »به فوتبال ایران تبریک می گویم که خوب بازی 
کردیم«. در ۳۰ بازی سه بازی خوب داشته و به فوتبال تبریک هم می گوید! طوری وانمود می کنیم که مثل فوتبال دنیا پیش 

می رویم اما این طور نیست. تیم های بزرگ باید ۲۵ بازی خوب انجام دهند و رو به پیشرفت باشند.
این کارشناس فوتبال درباره کیفیت استقلال و پرسپولیس با مربیان خارجی گفت: الان هفته اول است و نمی توانیم درباره 
تیم ها صحبت کنیم اما چیزی که در بازی های تدارکاتی و برخوردهای اهالی فوتبال می بینم، خیلی با فوتبالی که برای آن 

هزینه می کنیم، تفاوت دارد.

معاون حقوقی باشگاه استقلال:

 بدهی استراماچونی را نمی توانیم از بورس پرداخت کنیم
علی اصغر مدیرروستا:

 بازیکنان ایرانی اندازه پولی که می گیرند، نمی ارزند!
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دبیرکل جامعه اسلامی مهندسین گفت: دولت نباید فکر کند فقط سر زدن به 
مردم مشکلات را حل می کند، یکی از کارهای اشتباه وزرا این است که در هر سفر 
کلی وعده و وعید می دهند. در صورتی که امکانات وجود ندارد که وعده می دهند، 
مشکلات با شیوه دستوری حل نمی شود. یک سری لوازم و مقدمات می خواهد. 
دولتمردان بروند سربزنند و همدردی کنند، برنامه تعریف کنند برای حل مشکلات 

اما وعده و وعید ندهند.
یک سال و نیم دیگر تا پایان دوره مجلس یازدهم باقی مانده و این روزها انتقادات 
زیادی نسبت به عملکرد ساکنان فعلی بهارستان مطرح است، محمدرضا باهنر 
دبیرکل جامعه اسلامی مهندسین در گفت وگو با ایلنا با بیان اینکه مجلس جای 
سرداران حکمرانی خوب است، می گوید: کسانی که در مجلس هستند افراد 
متخصص و عالمی هستند اما در جایی حکمرانی نخوانده اند. او در بخش دیگری از 
صحبت هایش درباره ایجاد قانون جامع انتخابات صحبت می کند و می گوید اگر در 
انتخابات ریاست جمهوری ۵ نفر هم تایید صلاحیت می شوند باید ۵ تفکر موجود 
کشور را نمایندگی کنند. باهنر که سابقه نمایندگی هفت دوره خانه ملت را در 
کارنامه سیاسی خود دارد، در بخشی از صحبت هایش به عملکرد مصوبات مجلس 
اشاره می کند و می گوید ما در مجلس از اول تا آخر هر چه دلتان بخواهد مطالبات 
غیرممکن داریم. وی در این گفت وگو اشاره ای هم به رد صلاحیت لاریحانی می کند 
و درباره عملکرد شورای نگهبان هم تاکید دارد که ردصلاحیت لاریجانی مخصوصاً 

با آن دلایلی که شورای نگهبان آورد چیز عجیبی بود.
گفت وگوی ایلنا با محمدرضا باهنر را می خوانید:

اعتقادی ندارم که دولت ها را سیاه و سفید ببینیم
یک عده فکر می کنند بر دامن کبریایی دولت نباید گردی بنشیند

در سالگرد آغاز به کار دولت سیزدهم قرار داریم، عملکرد آقای رئیسی 
و میزان تحقق وعده های ایشان را چطور ارزیابی می کنید. آیا نظر برخی 
کارشناسان که می گویند اشکال اصلی دولت بی برنامگی و انتصاب های 

سفارشی است را درست می دانید یا خیر؟
من اعتقادی ندارم که دولت ها را سیاه یا سفید ببینیم، با وجود آنکه من یک فعال 
سیاسی مشهور هستم و دارای مواضعی هستیم که آن رفتار در اصولگرایی تعریف 
می شود اما قبول ندارم که ما به یک دولت فقط به به بگوییم و دولت دیگر را کاملا نقد 
کنیم. متاسفانه در کشور این افراط و تفریط ها وجود دارد. دولتی که روی کار می آید 
مخالفان و رقبای آن تلاش می کنند به هر شکلی دولت را ناکارآمد جلوه دهند و 
اگر بتوانند کارشکنی کرده و نگذارند طرف موفق شود. یک عده هم طرفدار دولت 
هستند و فکر می کنند بر دامن کبریایی دولت نباید گردی بنشیند، بنابراین من این 

تحلیل را قبول ندارم.
استدلال من این است که ۴۴ سال از پیروزی انقلاب و استقرار نظام جمهوری 
اسلامی می گذرد، اگر بخواهیم خدمات نظام جمهوری اسلامی را بشماریم یک 
طومار بلندبالایی است و برای اشاره به چند مورد می توان به دفاع مقدس اشاره 
کرد که داستان های خود را دارد. به تعبیر شورای امنیت سازمان ملل که قطعنامه 
۵۹8 را پیشنهاد داد و ما پذیرفتیم، در جنگ 8 ساله به زیربناهای ما هزار میلیارد 
دلار خسارت وارد شد. پالایشگاه ها، نیروگاه ها، بنادر و جاده ها در ۷یا8 استان  ما با 
موشک شخم زده شدند. این تخریب و خرابی ها در مدت 8 سال بازسازی شد. فکر 
می کنم این بازسازی در دنیا سابقه نداشته باشد. به طور مثال هنوز در ویتنام که ۷۰ 

سال قبل جنگ داشته، برخی مکان های جنگ زده را نتوانستند بازسازی کنند.
بنده در زمانی که از مجلس دوم یعنی سال 6۳ در بهارستان بودم و آن موقع 
تقسیمات کشوری خیلی محدودتر از حالا بود، اتفاقاتی در توسعه و عمران رخ 
داد. مثلا وقتی به روستاهای۲۰ هزار نفری می رفتیم، به ما می گفتند شما که 
نماینده ما هستید برای روستای ما خانه بهداشت، مدرسه و غیره بدهید. یعنی یک 
روستای۲۰ هزار نفره هیچ کدام از این امکانات را نداشت. انقلاب هم زمانی که 
پیروز شد ۷۰ درصد مردم ما روستانشین بودند و عملا این۷۰ درصد جزء شهروندان 
کشور به حساب نمی آمدند و هیچ چیز نداشتند. امروز  روستای بالای۱۰ هزار نفر 

نداریم که برق، آب، خانه بهداشت و مدرسه و غیره نداشته باشد.
من سال ۵۰ در کنکور از شهر کرمان شرکت کردم. آن سال کرمان ۱۵ دبیرستان 
داشت که برای سال آخر یعنی سال ششم دبیرستان به طور متوسط هر کدام ۳۰ 
دانش آموز داشتند که ۴۵۰ نفر می شد. ما که کنکور دادیم از ۴۵۰ نفر ، ۳۰ نفر 
قبول شدند یعنی برای هر ۱۵ نفر فقط یک کرسی دانشگاه وجود داشت، امروز 
کرسی های دانشگاه ها بیش از دیپلمه های ما است. یعنی به ازای هر نفری که 
دیپلم می گیرد، ما ۱.۲ صندلی دانشگاه داریم. در حالیکه قبل انقلاب ۴ دانشگاه 

مطرح در کشور داشتیم و ما تلاش می کردیم در این دانشگاه ها قبول شویم.
این کارها را چه کسی کرده است؟ دوازده دولت قبلی این کارها را کردند دیگر! از 
دولت زمان جنگ یعنی دولت مهندس موسوی تا دولت مرحوم آیت الله هاشمی، 
ادامه  انشاالله  هم  رئیسی  آقای  دولت  و  روحانی  احمدی نژاد،  خاتمی،  آقایان 
می دهد. مجموعه دولت ها این کارها را کرده اند. از طرف دیگر هم اشکالاتی در 
دولت وجود دارد که این اشکالات هم تلنبار کار همه این دولت هاست. هر دولتی 
هم که ما آن را روی صندلی و کرسی نقد بنشانیم، نقاط منفی و مثبتی دارد. بنابراین 

می خواهم بگویم دولت ها را سیاه و سفید نبینیم.
وزرا در سفرهای استانی برای حل مشکلات مردم وعده و وعید ندهند

زمانی که آقای رئیسی دولت را به دست گرفت، تورم چند درصدی داشتیم؟ 
رشد تولید ناخالص داخلی و غیره....، من چند کار دولت آقای رئیسی را خیلی 
موفق می دانم؛ یکی مساله کرونا است. البته کرونا در جهان یک نقطه شروع، اوج 
و حضیض داشت و این را قبول داریم. ولی بالاخره زمانی که آقای رئیسی آمد 
کشتارهای کرونا در شبانه روز گاهی به ۵۰۰ یا 6۰۰ نفر می رسید و اخیرا به صفر 
هم رسید. اما در مقایسه با جهان که نگاه می کنیم، کشور ایران در برابر کشورهای 
پیشرفته و اروپایی، جزء پیشتازان مبارزه با کروناست. اگرچه ریشه برخی کارها در 

دولت قبلی انجام شد، اما در این دولت همت اساسی انجام شد.
نکته دومی که دولت آقای رئیسی را موفق می دانم سرمایه اجتماعی این دولت 
است. یعنی دولت بین مردم است. علاوه بر خدمات دولت قبلی، متاسفانه یکی از 
نقاط ضعف دولت قبل این بود که در مساله ارتباط با مردم خیلی کند بود حالا سن 
وزرا بالا بود و حوصله نداشتند یا غیره، اما آقای رئیسی و وزرای او در بین مردم حضور 
بیشتری دارند. البته صرف بین مردم بودن مشکلات را حل نمی کند اما اینکه مردم 
را ببینند و رئیس جمهور به آن ها سر می زند و در جریان مشکلات آن ها قرار می گیرد، 

خوب است.
البته دولت نباید فکر کند فقط سر زدن به مردم مشکلات را حل می کند، یکی 
از کارهای اشتباه وزرا این است که در هر سفر کلی وعده و وعید می دهند. در 
صورتی که امکانات وجود ندارد که وعده می دهند، مشکلات با شیوه دستوری 
حل نمی شود. یک سری لوازم و مقدمات می خواهد. دولتمردان بروند سربزنند و 

همدردی کنند، برنامه تعریف کنند برای حل مشکلات اما وعده و وعید ندهند.
دولت در ماجرای حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی باید دقت کند چون کار سنگین 

است و عده ای تحت فشارند
ما الان بیش از 8۰۰ هزار میلیارد تومان پروژه نیمه تمام دولتی داریم. بعضی از 
این پروژه ها از زمان جنگ باقی مانده است. موقعی که ما این همه پروژه نیمه تمام 
داریم، به طور مثال سالیانه دولت و مجلس خیلی تلاش کنند، 6۰ هزار میلیارد 
تومان بودجه عمرانی تصویب می کنند. ریاضیدانان می گویند 8۰۰ هزار میلیارد را 
تقسیم بر 6۰ هزار میلیارد می کنند و می گویند ۱۲ ساله همه پروژه ها تمام می شود 
اما ما مهندسان می گوییم هیچ زمانی تمام نمی شود. چون این 6۰ هزار میلیارد 
تومان فقط هزینه نگهداری کارگاه و استهلاک پروژه است. پروژه موقعی که نیمه 
کاره باشد، باد، باران، گرما و زلزله باعث استهلاک پروژه می شود، این 6۰ هزار 
میلیارد تومان فقط هزینه حفظ وضع موجود است. حالا در این اوضاع اگر بنا است 
رئیس جمهور و وزرا بروند کلنگ بیمارستان و کارگاه را بزنند، باید دقت داشته باشند.
بحث پر سرو صدای دیگر مساله حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی است. این کاری بود 
که باید حتما انجام می شد. یعنی۳۰ سال روزگار همه دولت ها می دانستند که این 
کار باید انجام شود اما جرأت رفتن به سمت آن را نداشتند. خیلی از مخالفان هم 
می گویند این کار لازم بوده ولی الان زمان این کار نبود. ما سوال می کنیم پس چه 
زمانی باید انجام شود؟ این همت بزرگی بود و خیلی ها تحت فشار قرار گرفته اند و 
برخی می گویند یارانه به ما نرسیده است. این کارهای سنگین یک سری اقدامات 

در حین اجرا و پس از آن می خواهد اما این مسیر اجتناب ناپذیر بوده و باید پیش 
می رفت. اینکه دولت این شهامت را کرده دست مریزاد دارد. اما باید دقت کنند 

چون کار سنگین است و عده ای تحت فشارند.
ما امروز به ازای قیمت هر بشکه نفت ۱۰۰ یورو، سالی ۳۰۰ میلیارد یورو انرژی در 
کشورمان مصرف می کنیم. این انرژی که در دنیا مصرف می شود باید دو خاصیت 
داشته باشد یا باید رفاه مردم را بالا ببرد یا تولید را. ما ۳۰۰ میلیارد یورو انرژی مصرف 
می کنیم اما رفاه مردم را بالا نمی برد و تولیدی هم اتفاق نمی افتد یعنی داریم اسراف 
می کنیم. من مطمئنم اگر در یک برنامه حسابی البته نه شتابزده، یک پروسه 6 
ساله در سه فاز دو ساله یا پروژه سه فازه ۹ ساله را تعریف کنیم، می توانیم۳۰ درصد 
انرژی را صرفه جویی کنیم بدون آنکه به رفاه مردم و تولید آسیبی وارد شود. این۳۰ 
درصد صرفه جویی یعنی سالی۱۰۰ میلیارد یورو وارد اقتصاد کشور می شود و 
می توان با آن کلی کار انجام داد.هدفمندی یارانه ها بحث هزار تومان و ۱۰۰ هزار 
تومان نیست. هر ۱۰۰۰ میلیارد تومان را یک همت می گویند، بحث ۱۰۰ و ۲۰ و 

۵۰ تا همت نیست خیلی بالاتر از این حرف هاست و باید سامان پیدا کند.
برخی وزرا در جایگاه واقعی خود قرار نگرفته اند

یک سری اشکالات هم است و فکر می کنیم برخی وزرا در جایگاه واقعی خود 
قرار نگرفته اند. ما در نیروهای مسلح قبول کردیم که یک نفر اگر بخواهد سرلشکر 
شود، باید درجات نظامی را طی کند. اول باید ستوان، سروان، سرگرد و سرهنگ 
شود و اگر کار مهم نخبگی انجام داد می تواند سرتیپ و سرلشکر شود. امروز دیگر از 
زبان احدی نمی شنوید که یک نفر به خاطر خوب بودن و فضائل اخلاقی از همان 
اول درجه سروانی بگیرد. طی کردن این سلسله مراتب مهم است. حالا یک نفر 
باهوش تر و فعال تر است این سلسله مراتب را سریع تر طی می کند.  اما ما هنوز در 

جریان مسائل اقتصادی و سیاسی این باور را نداریم.
من چون ۲8 سال در مجلس بودم، می توانم آن را نقد کنم. معتقدم مجلس جای 
سرداران حکمرانی خوب است. کسانی که در مجلس هستند افراد متخصص و 
عالمی هستند اما در جایی حکمرانی نخوانده اند. افراد خوبی هستند اما مانند 
اینکه سردار جبهه  یا ستوان هستند.  یا سروانند، سرگروهبان  نظامی  درجات 
حکمرانی خوب باشند، نیستند. من می گویم انتخاب در کشور ما باید حزبی شود. 
در حزب است که فرد می تواند سلسه مراتب را طی کرده و بالا بیاید. دانشگاه های 
ما عالم تربیت می کنند اما حکمران تربیت نمی کنند. تربیت حکمران در دنیا یک 

رویه و پروسه مشخص است و ما باید این رویه را قبول کنیم.
نمی توانیم یک مجلسی باشیم و حتما دو مجلس می خواهیم

مجلس  دو  حتما  و  باشیم  مجلسی  یک  نمی توانیم  ما  معتقدم  جد  به  من 
می خواهیم. یعنی یک مجلس می خواهیم که فقط دغدغه منافع ملی داشته 
باشد یعنی اگر منافع شخصی، صنفی و منطقه ای و غیره پیش آمد، منافع ملی 
باید بر همه اینها رجحان پیدا کند در حالیکه امروز اینطور نیست. نمایندگان 
مجلس قبل از هر چیز نماینده منطقه و صنف خود هستند. به طور مثال ما ۲۰ 
پزشک در مجلس داریم همه این افراد فوق تخصص دارند و در کمیسیون بهداشت 
می خواهند اقتصاد سلامت را در کشور مدیریت کنند. این افراد ۴۰۰ واحد درس 
گذرانده اند اما دو واحد اقتصاد یا مدیریت نگذرانده اند. تخصص بسیار بالایی دارند 
اما فقط این تخصص به درد مجلس نمی خورد. ما در مجلس فردی می خواهیم 
که اقتصاد سلامت را مدیریت کند. یا در حوزه های عمران و صنعت نیز اینگونه 
است. ما کسانی را می خواهیم که اقتصاد مسکن و سیاست های صنعتی را بتوانند 

ریل گذاری کنند.
مثلا بگوییم ما ۵ تومان داریم و می خواهیم خرج سلامت کنیم حالا چطور آن را 
خرج کنیم که بهره وری بیشتری داشته باشد، نمی توانیم. اگر قرار باشد پزشکان به 
مجلس بروند و به دنبال منافع پزشکان باشند، مهندسان به مجلس بروند و دنبال 
منافع مهندسان بروند و غیره، پس منافع مردم چه می شود؟ به نظر من بعضی از 
وزرای دولت در جایگاه خودشان قرار نگرفته و یک مقدار زود به مراتب بالا رسیده اند. 
الان هماهنگی سه قوه هماهنگی بالایی است ما در طول ۴۰ سال گذشته هیچ 
زمانی به اندازه امروز هماهنگی میان سه قوه نداشتیم و انشاالله امیدواریم همه 

دست به دست هم دهند و بر مشکلات فائق آیند.
وزرا باید وضعیتی داشته باشند که بتوانند ۱۷ یا ۱۸ ساعت کار کنند

یعنی شما معتقدید که مشکل ضعف دولت، مربوط به انتصاب است؟
بله این می تواند یکی از مشکلات باشد. البته بحث من این نیست که دوباره یک 
فرد مثل من را که سنی از من گذشته و حوصله فعالیت را ندارد دوباره بر مسند کار 
بگذارند. امروز وزرا باید وضعیتی داشته باشند که بتوانند ۱۷ یا ۱8 ساعت کار کنند 
و زحمت بکشند. هر چند اکثر آن ها واقعا زحمت می کشند و کارهای پر حجم انجام 

می دهند ولی باید از مشاوران قدرتمند استفاده کنند.
جناب عبدالملکی که استعفا کرد و رفت دانشگاه، یک تصمیم گرفتند که ۵۷ 
درصد به حقوق کارگران اضافه شود و عده ای خوشحال شدند که یک ولوله در 
اقتصاد کشور ایجاد شده است. بسیاری از بنگاه های اقتصادی می گویند اصلا 
توان استخدام کارگر نداریم، کارگران وضعشان خوب شده ولی دارند به سرعت 
تعدیل نیرو می کنند و بنگاه اقتصادی می گوید من اصلا با این حقوق، بنگاهم سود 
اقتصادی ندارد و تعدیل می کنند، جاهایی که نمی خواهند به این دستور عمل 
کنند، کارگران اعتصاب می کنند و جاهایی که می خواهند عمل کنند می گویند 
چطور عمل کنیم و از چه بودجه ای استفاده کنیم. پس اگر یک سری تصمیمات 

نابخردانه گرفته شود این اشکالات به وجود می آید.
یکی از بزرگترین مشکلات اقتصادی کشور 
عدم تعادل در بودجه عمومی دولت است

آقای باهنر با همان ۵۷ درصد افزایش حقوق، باز با حقوق 6 میلیونی به کارگر 
فشار می آید. آقای پورابراهیمی رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس هم در مجلس 
هم مطرح کردند که ۵۷ درصدی که به حقوق کارگران اضافه شد تصمیم اشتباهی 
بود و نباید این افزایش حقوق باشد و نسبت به مساله فضای بدی ایجاد شد چون 
اگر به کارفرما فشار می آید به کارگر هم فشار وارد می شود و با سیاست کلان باید به 

این موضوع نگاه کرد.
بله درست است. مثلا شرکت سونی چندین هزار کارگر و مدیران بالایی و میانی 
دارد. پایین ترین کارمند در آن شرکت کاملا به این باور رسیده که بنگاه سونی باید 
سرپا بماند تا من کار داشته باشم یعنی اول منافع بنگاه و بعد منفعت من! چون 
می داند بنگاه اگر منفعت نداشته باشد اصلا نمی تواند به من منفعت برسد، اما در 

کشور ما این نگاه برعکس است.
ما کشوری بودیم که سالی۱۰۰  میلیارد دلار نفت می فروختیم الان با دور زدن و 
زیر میزی فروختن، این میزان به ۱۵ میلیارد دلار رسیده است. شما در نظر بگیرید 
یک خانواده ۴ نفره، سرپرست خانوار ماهی ده میلیون تومان حقوق داشته و یک 
دفعه از برج دیگر به او گفته شده به جای ده میلیون به او دو میلیون می دهیم تمام 
زندگی این خانواده ۴ نفره از آموزش، پوشاک، غذا و تفریح و غیره به هم می ریزد. 

حالا یک کشور 8۰ میلیون نفره، درآمد ۱۰۰ میلیاردی آن ۱۵ میلیارد شده است.
حالا ممکن است شما بگویید چرا اینطور شده و به وین و قطعنامه و این موارد 
بروید، این بحث دیگری است اما من می خواهم بگویم ما اگر ۲۰ کارگر داشته باشیم 
و ماهی ۵ میلیون تومان بگیرند شما می توانید در یک لحظه تصمیم بگیرید که آیا 
اینها بمانند یا از این ۲۰ کارگر ۱۰ تای آن ها را اخراج کنیم و به بقیه ماهی ده تومان 
بدهیم. آیا شما این تصمیم را عاقلانه و حکیمانه می دانید یا نه؟ خیلی تصمیم 
سختی است و این تصمیم خیلی از کارگران ۵ میلیونی را بیکار کرده است. یا باید 
سر چهار راه شیشه ماشین پاک کنند و یا دست به کارهای خلاف و نامربوط بزنند.

یکی از بزرگترین مشکلات اقتصادی کشور، عدم تعادل بودجه عمومی دولت 
است. یعنی دولت ۱۰۰ تومان درآمد دارد و ۱۵۰ تومان خرج دارد. اگر بگوییم 
تورم، کمبود کالا، معیشت مردم و غیره همه این ها به این نقطه ای برمی گردد که 
دولت ۱۰۰ تومان درآمد دارد و ۱۵۰ تومان خرج دارد و ما تا زمانی که تولیدمان 
بر مصرف مان پیشی نگیرد، پیشرفت نمی کنیم.  کشورهای توسعه یافته تولیدشان 
دو برابر مصرفشان است، اما در کشور ما مصرف دو برابر تولید است. ما یک کشور 
۱۰۰ میلیاردیورویی هستیم اما همه می خواهیم مثل کشور ۵۰۰ میلیاردیورویی 

زندگی کنیم.
امروز حدود ۳ میلیون فارغ التحصیل بیکار داریم

اقتصاد چین ظرف سی سال گذشته خیلی پیشرفت کرده و برخی می گویند قبل 
از ۲۰۳۰ اقتصاد چین اقتصاد آمریکا را می گیرد. من هم چنین باوری دارم اما چین 
یک میلیارد و ۳۰۰ میلیون نفر جمعیت دارد و با این اقتصاد عالی، ۱۵۰ میلیون نفر 
از مردم چین وضعشان خوب شده اما یک میلیارد نفر هنوز مثل چین کمونیست 
زندگی می کنند. پکن در چین پر از ساختمان های لوکس است اما ده کیلومتر از 
پکن بیرون بروید، شهرهایی می بینید که خانواده سه نفره در فضای ۲۵ متری 
زندگی می کند و جالب است هر ده تای این واحدها یک چشمه توالت دارند. یعنی 
صبح باید بروند سر چهار راه بایستند تا نوبتشان بشود بروند توالت. چین بزرگترین 
انبار دلار دنیا و ۷ هزار میلیارد دلار پول نقد دارد و در همه جا سرمایه گذاری می کند.
شهروند ما باید باور داشته باشد که من تا زمانی می توانم کار کنم که این بنگاه 
سرپا باشد اما اگر اعتصاب کنی و کارفرما را بیرون کنی بگویی باید حق خود را از 
کارفرما بگیریم، کارفرما جمع می کند، می رود و کارگر بیکار می ماند. ما امروز حدود 
۳ میلیون فارغ التحصیل بیکار داریم. اینکه می گویید کلان را باید ببینیم این نگاه 
کلان است یعنی از موضع بالا که نگاه می کنیم باید ببینیم وضعیت کشور چگونه 

است.
ما از ابتدا تا امروز در مجلس تا دلتان بخواهد مطالبات غیرممکن داریم

شما به بحث وعده های وزرا در سفرهای استانی اشاره کردید، اگر خاطرتان 
باشد آقای قالیباف بعد از آنکه رئیس مجلس شدند، یک سری سفر با عنوان 
نظارت میدانی داشتند که بعد از روی کار آمدن آقای رئیسی، این بحث نظارت 
کمرنگ شد. در این سفرها شاهد بودیم که رئیس مجلس وعده می داد و 
همزمان با او رئیس قوه قضائیه نیز سفرهای زیادی داشتند که در  این سفرها 
در حمایت از کارگران و تولید حرف می زدند. الان هم مردم می بینند، یعنی 
مجلسی که برای آقای رئیسی دعوتنامه حضور در انتخابات را فرستاد، خیلی 
زود به آستانه یک سالگی دولت نرسیده، صدای اعتراضشان بلند شده و این 
میزان انتقاد را داریم. می خواهم بپرسم به نظر شما رویکرد آقای رئیسی-قوه 
قضائیه که تصمیم برای حضور برای انتخابات در ریاست جمهوری را داشت 

عوض شده است؟
ما با رئیس مجلس یکی از دولت های توسعه یافته آسیایی مذاکره می کردیم، 
تاسیس  شما  مجلس  وقتی  پرسیدیم  او  از  دیپلماتیک،  صحبت های  از  بعد 
می شود مطالبات نمایندگان را چطور به دولت منتقل می کنید؟ ایشان گفت ما 
روز اول تشکیل مجلس، دو تا سه تا فراکسیون داریم، فراکسیون اقلیت، اکثریت 
و فراکسیون سوم. به اعضای فراکسیون ها می گوییم شما مطالباتتان را از دولت 
لیست کنید و هر کدام مقداری مطالبه می نویسند آنها را جمع می کنیم، مثلا ۵۰ 
تا مطالبه می شود. بعد از آن جلسه پر کار و پرحجم با مسئولین کشور می گذاریم. 
بعد این مطالبات را ظرف دو ماه اینقدر چالش می کنیم که این مطالبات را در سه 
گروه جمع بندی می کنیم. یک سری مطالبات فوری، گروه دوم مطالبات ممکن 
اما درازمدت و گروه سوم مطالبات غیرممکن. این بخش سوم برای ما جالب بود 
و گفت مطالبات غیرممکن همان لیست سیاه می شود و هیچ مسئول، نماینده و 
رسانه ای حق ندارد مطالبات غیرممکن را تبلیغ کند و اگر کسی مطالبات غیرممکن 
را تبلیغ کند، با او برخورد امنیتی می شود. نه اینکه بگویند تو نماینده ای و دوره 
آینده کاندیدا نمی شوی بلکه برخورد امنیتی با او می شود و می گویند تو مطالبات 

غیرممکن را تبلیغ می کنی.
ما در مجلس از اول تا آخر هر چه دلتان بخواهد مطالبه غیرممکن داریم. مثلا 
8۰۰ هزار میلیارد پروژه نیمه تمام دولتی داریم و نماینده ها به دولت می گویند 
این پروژه ها ظرف دو سالی که ما هستیم باید تمام شود. دولت می گوید پول آن 
را تصویب کردید؟ چطوری من آن را تمام کنم؟ شما تریبون مجلس را گوش دهید 

مرتبا دنبال مطالبات غیر ممکن هستند.
وظیفه دولت تولید اشتغال است نه محل اشتغال

ژاپن۱6۰ میلیون جمعیت با حدود 6۰۰ هزار کارمند دارد. ما 8۰ میلیون جمعیت 
با ۴ میلیون کارمند داریم. این کارمند تقصیر ندارد. ساختار مشکل دارد و این 
کارمند وقتی سر کار می رود، هر ۲۴ ساعت، ۲۰ دقیقه کار مفید انجام می دهد 
اما در ژاپن در هر ۲۴ ساعت یک فرد 6 ساعت و ۲۰ دقیقه کار مفید انجام می دهد. 
در بودجه عمومی، دولت هر چه از مالیات و نفت و غیره در می آورد فقط باید حقوق 
بدهد و پول ندارد آجر روی آجر بگذارد و کاری را جلو ببرد. چون در کشور ما بیکاری 
زیاد است همین الان فشار سنگینی است که یک عده دیگر را استخدام کنید. مثلا 
در مجلس طرح می آوردند که حق التدریسی را استخدام کنید. اخیرا می گفتند 
مهندسین کشاورزی را در بانک کشاورزی استخدام کنند و کمیسیون اجتماعی کار 

وحشتناکی انجام می دهد که می گوید همه پرسنل قرارداد معین را پیمانی کنید و 
۷۰۰یا8۰۰ هزار نفر به نان خورهای دولت اضافه کردند. بله به نماینده که می گویی 
او می گوید هر کدام از این افراد زن و بچه دارند و امنیت شغلی می خواهند. اما هنوز 

این باور را نداریم که وظیفه دولت تولید اشتغال است نه محل اشتغال.
سرمایه مثل آهوی گرسنه است جایی می رود که علف و امنیت باشد

اگر کسی بیکار است برود کارمند دولت شود. بعد چه می شود اگر تعداد کارمندان 
را هم به حقوق بگیران دولت اضافه کنیم آن وقت حقوق ۴ میلیون تومانی همه باید 
دو میلیون تومان بشود. دولت محل اشتغال نیست وظیفه دولت این است که زمینه 
اشتغال را فراهم کند. زمینه اشتغال سرمایه، تجهیزات و فناوری می خواهد از آن 
طرف هم یک نفر می آید و می خواهد سرمایه گذاری کند یک عدد نگاه می کنند و 

می گویند فلانی آنقدر پول را از کجا آورده است؟ برویم او را بگیریم.
لازم است در اینجا خاطره ای بگویم. یادم است من نایب رئیس مجلس بودم یک 
بنده خدایی زنگ زد گفت کارت دارم ما هم وقت دادیم و پیش ما آمد گفت من در 
فلان منطقه )حوزه انتخابیه اش را نمی گویم( یک سنگبری دارم و کارآفرینم. بیست 
سال هم است که در آنجا مشغول به کارم. سنگ از معدن کوه می کنم و می فروشم. 
حدود ۱۰۰ کارگر دارم. نماینده آن منطقه )که اسمش را هم برد و الان هم ایشان 
مرحوم شده اند و برای۵،6 دوره قبل بود( به من فشار آورده و ۲۰ کارگر دیگر به من 
تحمیل کرده است آمده ام به شما بگویم که شما هم به ایشان بگویید اگر باز هم به 
من فشار بیاورد که کارگر جدید بگیرم کل این سنگبری را تعطیل می کنم و می روم 
چون سود من از بین می رود و صفر می شوم. من آن نماینده را صدا کردم البته آن 
کارآفرین گفت من را با آن نماینده روبرو نکن اگر او با من روبرو شود شروع به بد و 
بیراه گفتن می کند. من برای نماینده بعد از اینکه او را دعوت کردم مسائل را توضیح 
دادم وی گفت این پدرسوخته ها خون مکنده هستند، خورده اند برده اند. بیخود 
کرده باید ۵۰ کارگر دیگر را هم جذب کند دو ماه بعد از آن، همان آقای کارفرما زنگ 
زد گفت باهنر خدا نگهدار. کارگاه را تعطیل کردم. اگر من این پول را در بانک هم 
بگذارم سودش را می برم به آن ۱۲۰ کارگر هم گفتم خوش آمدید. داستان این است 

یعنی سرمایه جایی می رود که باید.
سرمایه مثل آهوی گرسنه است جایی می رود که اولًا علفی باشد که بچرد. ثانیا 
امنیت باشد که بی ارزد وگرنه یک اتفاق کوچکی که بیفتد فرار می کند. اینکه برخی 
می گویند سالی چند میلیارد دلار پول از کشور ما خارج می شود این افراد می روند 
خارج از کشور چه کار می کنند؟ سرمایه گذاری می کنند. این طور نیست که همه 
را خرج کند و کیفش را ببرد. پول را سرمایه گذاری می کنند. برایشان سود و امنیت 
دارد. اگر در کشور ما بخواهد سرمایه بماند باید هم سود باشد و هم امنیت. نه اینکه 
فردا نماینده برود کارگران را تحریک کند که شما اعتصاب کنید و کارفرما را به کارگاه 
راه ندهید. در برخی موارد این اقدامات را داریم می  گویند ما کارفرما را به کارگاه راه 

نمی دهیم چون خیلی خون مکنده، زالو و ظالم است.
رهبری به دولت دستور دادند مسئله قانون انتخابات را حل کند

در مقابل تعریف شما از یک دستی قوا باید بپذیریم که این مسئله یک سری 
بودیم  شاهد  لاریجانی  آقای  صلاحیت  رد  ماجرای  در  که  داشته  هم  مضراتی 
طیف منتقدان شورای نگهبان گسترده تر شده است در همین ماجرا برخی رد 
صلاحیت ها را زیر سوال بردند و رفتار ثانویه شورای نگهبان بعد از بیانات رهبری 
که فرمودند در حق برخی داوطلبان جفا شده و نامه های رد و بدل شده بین 
آقای لاریجانی و اعضای شورا در خصوص اعلام دلایل رد صلاحیت ایشان شائبه 
تلاش ها برای یکدستی قوا را تقویت کرد. در این رابطه بفرمایید که یک دستی قوا 

دقیقا چه سود و زیانی برای کشور داشته است؟
ما چندین سال قبل، در مجمع تشخیص مصلحت نظام، سیاست های کلی 
انتخابات را تصویب کردیم. پیشنهادهایی محضر حضرت آقا تقدیم کردیم و ایشان 
هم سیاست های کلی انتخابات را ابلاغ فرمودند و قرار شد قانون جامع انتخابات 
را دولت و مجلس بنویسند. دولت هم لایحه خود را با تاخیر داد. اخیرا هم شنیدم 
حضرت آقا به دولت دستور دادند که این مسئله را حل کند. قانون انتخابات ما یک 
قانون جامع نیست اینکه ما ۲۹۰ کرسی مجلس داریم و پانزده هزار نفر برای این 

کرسی ها ثبت نام می کنند، خیلی کار غیرعادی است.
شماها یادتان نمی آید اوایل انقلاب چون چهره های مجلسی خیلی کاریزماتیک 
بودند خود حضرت آیت الله خامنه ای در مجلس بودند، حتی در نهضت آزادی ها 
هم چهره های کاریزماتیکی مثل مرحوم و بازرگان و دکتر سحابی بودند. شاید 
باورتان نشود ما دوره اول مجلس که رو به اتمام بود، رسیدیم به ثبت نام برای دوره 
دوم. در برخی حوزه های انتخابیه غیر از نماینده موجود هیچ کسی را نداشتیم 
که حاضر باشد ثبت نام کند. ما می رفتیم خواهش و التماس می کردیم که بیاید 
ثبت نام کنید تا انتخاباتی برگزار شود. می گفتند ما کجا و عظمت مجلس کجا؟ 
خودشان را برای این کار صالح نمی دانستند. تا اینکه آخر در برخی حوزه های 
انتخابیه نمایندگانی که رئیس دفتر داشتند از رؤسای دفترشان خواهش می کردیم 
شما بروید ثبت نام کنید که حداقل بین دو نفر انتخابات برگزار شود. یک زمانی 

اینطوری بود.
الان برای۳۰۰ کرسی ۱۵ هزار نفر می آیند ثبت نام می کنند. برای انتخابات 
ریاست جمهوری اگر ولشان کنیم دیدیم که برخی وقت ها ۱۵۰ نفر می آیند ثبت 
نام می کنند. این مسئله باید روشن شود. در کشورهای پیشرفته هم بالاخره قوانین 
داریم. مثلًا در انگلیس ممکن است دو سال مانده به انتخابات ۱۰ نفر از حزب 
کارگر ۱۰ نفر از حزب محافظه کار و ۱۰ نفر از حزب سبزها بیایند. اما روز آخر در 
انتخابات سه نفر می مانند. نه این که ۳۰۰ نفر بمانند و سر یک کرسی با یکدیگر 
رقابت کنند. معتقدم قانون انتخابات باید درست شود. چون در سیاست های کلی 
انتخابات هم توجهات خوبی به این مسئله شده است. دولت و مجلس باید همت 
کنند قانون جامع انتخابات داشته باشیم که اولًا ورودی ها اینطوری باز نباشد که 
هر کسی از راه برسد در انتخابات ثبت نام کند. از برخی می پرسند چرا در انتخابات 
ثبت نام کرده ای؟ می گوید برای اینکه شغلی گیرم نیامد آمدم نماینده مجلس شوم.

)باخنده(
۳۰ درصد مردم حالش را ندارند که در انتخابات شرکت کنند

از آن طرف هم انتخابات باید به گونه ای باشد که در آن فضای سیاسی باز باشد. 
یعنی اگر در انتخابات ریاست جمهوری ۵ نفر هم تایید می شوند _ من هم معتقدم 
نباید بیش از این تعداد تایید شوند_ اما باید همین تعداد، ۵ تفکر موجود کشور را 
نمایندگی کنند. بحث ما امروز، هنجارشکنان و فتنه گرها نیست. اگر کسی خواست 
علیه نظام کار کند تحویل قوه قضائیه یا سازمان های اطلاعاتی می شود. اما کسی 
که می خواهد در چارچوب نظام کار کند نه. من مدعی هستم باید در انتخابات 
کاندیدای  می روند  صندوق  پای  ایران  شهروندان  تمام  وقتی  ریاست جمهوری 
مطلوبی بین نامزدها ببینند تا در انتخابات شرکت کنند وگرنه ۵۰ درصد مردم در 
انتخابات شرکت نمی کنند. البته من نمی گویم ۵۰ درصدی که در انتخابات اخیر 
شرکت نکردند همه آنها کاندیدای گمشده داشتند، معمولًا این طور است که ۳۰ 
درصد مردم حالش را ندارند که در انتخابات شرکت کنند یا اینکه می گویند فرقی 
نمی کند در انتخابات شرکت کنیم یا نکنیم. اما ۴۹ درصد رکورد کمینه بدی بود و 

باید در همه بخش ها باز شود.
رد صلاحیت آقای لاریجانی با آن دلایلی که شورای نگهبان آورد عجیب بود

من معتقدم در سیاست فضا باید باز شود، در اقتصاد فضا باید باز شود، صاحبان 
سرمایه بتوانند با امید، فناوری های جدید، کارآفرینی های جدید و شرکت های 
دانش بنیان به میدان بیایند و کار راه بیاندازند و حتی در فضای فرهنگی باید 
رقابت هایی در چارچوب سیاست های نظام وجود داشته باشد. سرمایه اجتماعی 
که بزرگترین سرمایه نظام جمهوری اسلامی است، خدایی ناکرده نباید کاهش پیدا 

کند و آن را از دست بدهیم اگر اینطور شود، به مشکل برخواهیم خورد.
در  مورد آقای لاریجانی هم همین بحث ها مطرح شد. چیزی که به ذهن می رسد 
این است که ردصلاحیت آقای لاریجانی مخصوصاً با آن دلایلی که شورای نگهبان 
آورد، چیز عجیبی است. اینکه شورای نگهبان در پاسخ بگوید رای ما مخفی است و 
آقایانی که رای دادند دلایل رای شان را نمی گویند و اعلام نمی کنند، درست نیست. 
این طور که نمی شود. آقایان باید حداقل دلایل رای خود را بگویند که به این دلیل 
و به این دلیل فلانی صلاحیت ندارد یا دارد. اگر اینطور باشد آن گاه متهم می شوند 
به اعمال سلیقه که انصافا فقها و حقوقدانان شورای نگهبان دنبال اعمال سلیقه 

نیستند.

محمدرضا باهنر:

دولت فکر نکند فقط با سر زدن به مردم مشکلات حل می شود
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زیارت حسین بن علی علیه السلام را ترك نکن و 
یارانت را بِدان امر کن، که خداوند، عمرت را طولانی 
و روزی ات را زیاد می کند و زندگی همراه با سعادت 

به تو می بخشد و جز سعادتمند نمی میری و تو را 
سعادتمند، می نویسد« .
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محکومیت مهرشاد سهیلی قطعی شد
محکومیت مهرشاد سهیلی به سه سال نگهداری در کانون اصلاح و تربیت، پرداخت جزای نقدی و رد 
مال قطعی شد. به گزارش ایسنا، پس از برگزاری دادگاه تجدیدنظر در خصوص پرونده مهرشاد سهیلی 
حکم او قطعی شد.مهرشاد سهیلی در دادگاه بدوی به سه سال نگهداری در کانون اصلاح و تربیت و 
جزای نقدی و رد مال محکوم شده بود که پس از برگزاری دادگاه تجدیدنظر این حکم قطعی شد.بر 
اساس این گزارش عبدالصمد خرمشاهی ۲8 فروردین ماه ۱۴۰۱ به ایسنا گفته بود: دادگاه مهرشاد 
سهیلی  روز ۲۰ فروردین در شعبه ۱۱۰ دادگاه کیفری دو استان قم برگزار شد و از آنجا که موکلم زیر ۱8 
سال است دادگاهش در شعبه ۱۱۰ دادگاه کیفری قم که ویژه اطفال است برگزار شد. موکلم اتهامات 
را تکذیب کرد و گفت که اقداماتش همواره خیر و در جهت  کمک به فقرا  بوده است.وی ادامه داد: 
عناوین اتهامی موکلم »تحصیل مال نامشروع« و »غصب عنوان« و »جعل سند« بوده است. در دفاع 
از موکلم گفتم که هرگز و در هیچ جا عنوانی برای خود قائل نشده و اگر دیگران او را با عناوینی مانند 

"فرمانده" یاد کرده اند مشمول غصب عنوان نمی شود.

 آخرین وضعیت کرونا دراستان قم
رییس دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: طی بیست و چهار ساعت گذشته، کرونا در قم موجب جان 
باختن یک نفر شد. به گزارش روابط عمومی دانشگاه علوم پزشکی قم، مهدی مصری روز یکشنبه در 
این خصوص بیان کرد: در ۲۴ ساعت منتهی به بیست و سوم مردادماه، ۲6 نفر با علائم ابتلا به کرونا 
در قم پذیرش شدند.وی افزود: در حال حاضر ۷8 بیمار کرونا مثبت و ۹۷ بیمار مشکوک به کرونا در 
مراکز درمانی قم بستری هستند.وی ادامه داد: حال ۲۹ بیمار مبتلا به کرونا نیز در قم وخیم است و 
این بیماران در بخش مراقبت های ویژه تحت درمان قرار دارند.مصری گفت: طی بیست و چهار ساعت 
گذشته ۱۲۲ تست کرونا در قم گرفته شده که جواب ۴۳ مورد آن مثبت بوده است.وی ادامه داد: از 
ابتدای اجرای طرح واکسیناسیون برای مقابله با کرونا تاکنون در قم یک میلیون و ۹۱۳ هزار و ۳۳۰ دز 

واکسن تزریق شده است.استان قم براساس آخرین رنگ بندی کرونایی در وضعیت نارنجی قرار دارد.

۹ میلیون و 4۰۰ هزار دستگاه کارتخوان غیرفعال شد
ساماندهی  راستای  در  گفت:  مالیاتی  امور  سازمان  مقررات  تنظیم  مرکز  اجرایی  اداره  رییس   
کارتخوان ها با همکاری بانک مرکزی، ۹ میلیون و ۴۰۰ هزار ابزار پرداخت )دستگاه کارتخوان( غیرفعال 
شد. اشکان هراتی اظهار داشت: این تعداد دستگاه ها یا توسط صاحبان کارتخوان ها و یا توسط 
سازمان امور مالیاتی با هماهنگی بانک مرکزی غیرفعال شده است.وی افزود: ساماندهی دستگاه 
کارتخوان بانکی در راستای اجرای ماده ۱۱ قانون پایانه فروشگاهی با همکاری سازمان امور مالیاتی 
و بانک مرکزی از ۱۵ دی ماه ۱۴۰۰ صورت گرفت.رییس اداره اجرایی مرکز تنظیم مقررات سازمان 
امور مالیاتی ادامه داد: حدود ۱8 میلیون و ۷۷۹ هزار  مورد تعداد ابرازهای پرداخت بود که از این 

تعداد حدود هشت میلیون و ۳۰۰ هزار کارتخوان به صورت فعال به پرونده های مالیاتی متصل شدند

محکومیت 1۵6 میلیارد تومانی تولیدکنندگان لبنیات
 معاون وزیر دادگستری و رئیس سازمان تعزیرات حکومتی با اشاره به بازرسی از ۱۲۹ واحد تولید 
لبنیات از تشکیل پرونده برای ۱۹ واحد متخلف با محکومیت بالغ بر ۱۵6 میلیارد تومان خبر داد. 
اصانلو با اشاره به پلمب ۱۲ هزار واحد صنفی گفت: ثبات قیمت و اینکه واحدهای صنفی بدون اجازه 
وزارت صمت و سازمان حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان برای کالاها افزایش قیمت ندارند، 
حاکی از اثرگذاری این مصوبه است.معاون وزیر دادگستری در پاسخ به سوالی درباره اقدامات تعزیرات 
برای نظارت بر فروش بلیت هواپیما در ایام اربعین حسینی گفت: این موضوع توسط شعبه رسیدگی 
به پرونده های ملی در جریان رسیدگی قرار دارد. وی ادامه داد: همه مدیران واحدها و شرکت های 

هواپیمایی به تعزیرات احضار و مقررات قانونی برای آنها تفهیم شده است.

درگذشت استاد شهیدی پور دربیمارستان ولیعصر )عج( قم 
حجت الاسلام والمسلمین محمدرضا شهیدی پور استاد پیسشکسوت قرآنی دعوت حق را لبیک 
گفت.این استاد برجسته قرآن کریم سال ۱۳۳۷ در قم به دنیا آمدو روزیکشنبه  پس از طی دوران 
طولانی بیماری در سن 6۴ سالگی به دیدار معبود شتافت.مرحوم شهیدی پور از دهه پنجاه شمسی 
به تدریس علوم مختلف قرآنی پرداخت و بعد از پیروزی انقلاب اسلامی هم در مسابقات متعدد بین 
المللی به عنوان داور فعالیت کرد. یکی از برجسته ترین کار های ماندگار این استاد فرهیخته/ جمع 

آوری و ضبط بیش از بیست هزار تلاوت ناب از قاریان مصری و دیگر کشور ها است.

 محمد کاسبی دوباره روانه بیمارستان شد
 محمد کاسبی بازیگر پیشکسوت سینما و تلویزیون در حالی به سبب ضعف عملکرد قلب مجدد در 
بیمارستان بستری شد که مدیرعامل موسسه هنرمندان پیشکسوت خبر از پیگیری لحظه لحظه روند 
درمان این هنرمند پیکشوت داد.  این بازیگر طی چند روز گذشته بار دیگر به سبب ضعف عملکرد قلب 
و آب آوردن ریه ها اینبار در بیمارستان عرفان بستری شده است. در همین ارتباط یلدا کاسبی درباره 
وضعیت این بازیگر که چند روزی است مجدد در بیمارستان بستری شده است گفت: پیش از این به 
دنبال نارسایی قلبی که پدرم داشت تعویض دریچه آئورت اسفندماه انجام شد. اما الان در ادامه این 

نارسایی قلبی، ریه ها آب آورده است..

1۳ میلیون زن متاهل تمایلی به فرزندآوری ندارند 
 نائب دبیر ستاد راهبری خانواده و جمعیت حوزه های علمیه کشور گفت: ۱۳ میلیون و ۱۰۰ هزار 
خانم در کشور متاهلند ولی تمایلی به فرزند آوری ندارند.حجت الاسلام محمدمسلم وافی ۲۳ مردادماه 
۱۴۰۱ در جلسه ستاد حمایت از خانواده و جوانی جمعیت استان مرکزی، با اشاره به اینکه امریکا در 
سال ۱۹۵۰ مذهبی ترین کشور دنیا بود، اظهار کرد: انقلاب جنسی به واسطه نگارش دو کتاب توسط 
آلفرد کینزی، جنبش زنان، تولید انبوه وسایل ضدبارداری، قانون طلاق بی دلیل و ظهور تلویزیون های 
کابلی در امریکا رقم خورد و عملا خانواده در آمریکا دچار فروپاشی شد. وافی با اشاره به اینکه زنان 
ایرانی در سال 68 به صورت میانگین 6.۵ فرزند می آوردند، افزود: در سال گذشته میانگین نرخ باروری 

در استان های کشور ۱.6 است و در گیلان و همدانی بانویی که اقدام به فرزندآوری کند وجود ندارد.

واکنش مهران غفوریان به شایعه فوت اش
 مهران غفوریان بازیگر طنز ایرانی با انتشار یک عکس در اینستاگرام به ماجرای درگذشت خود و 
شایعات پیرامون فوت خود واکنش نشان داد. این چهره سرشناس کمدی ایران ضمن تکذیب اخبار 
پیرامون مرگ، شایعات منتشره مبنی بر بیماری و درگذشت خود را تکذیب کرد.مهران غفوریان نوشت: 
دوستان الحمدلله رب العالمین، خوب و سلامت هستم؛ تو رو امام حسین )ع( در مورد آدمها اگر 
»شایعه« می سازید لااقل خوب و خیرشو بسازید، مثلا بگید فلانی حالش خوب بود تو هیئت دیدمش 

یا مثلا داشت یه جایی غذا میداد به کارتن خواب ها؛ دروغ هم نگفتید!

کارشناس دانشگاه علوم پزشکی استان قم خبرداد:

جوان ۲۳ ساله قمی با اهدای اعضای بدن زندگی بخشید
کارشناس مسوول واحد پیوند اعضای دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: اعضای بدن جوان  ناکام شادروان امید 

فرسود، ۲۳ ساله که به علت تصادف با موتور دچار ضربه مغزی شده بود، به بیماران نیازمند اهدا شد. 
ولی الله صمدی در این زمینه افزود: به علت شدت حادثه و خونریزی شدید مغزی، وی دچار مرگ مغزی شد که 

با رضایت خانواده نوع دوستش، اعضای حیاتی این جوان به چندین بیمار بدحال زندگی و امید دوباره بخشید.
وی با اشاره به این که امکان برگشت به زندگی دوباره برای بیمار مغزی وجود ندارد، گفت: متاسفانه به دلیل 
بی اطلاعی خانواده ها با وجود تعداد زیاد بیمار مرگ مغزی، این بیماران فوت می کنند و به مرحله پیوند اعضا 

نمی رسند.
وی ادامه داد: می توان قبل از فوت بیمار مرگ مغزی، ارگان های حیاتی وی مانند قلب، کلیه، پانکراس، ریه ها و 
روده را اهدا نمود و تا ۴8 ساعت پس از فوت نیز نسوج و بافت ها مثل پوست، قرنیه، استخوان، پاندون و عضلات 

دریچه های قلب قابلیت اهدا دارد.
صمدی بیان کرد: هر اهداکننده می تواند با اهدای اعضایی از جمله قلب، ریه، کبد، پانکراس، روده و کلیه، 

یک تا هشت بیمار را از مرگ نجات دهد.
وی افزود: همچنین هر اهداکننده می تواند با اهدای دریچه قلب، رگ، تاندون ها، عضلات، استخوان، نسوج 

و بافت، زندگی یک تا ۵۳ بیمار را بهبود ببخشد.
وی خاطرنشان کرد: از زمانی که مرگ مغزی بیماری اعلام می شود، می توان بیمار را با پیشرفته ترین تجهیزات 
پزشکی حداکثر تا ۱۲ روز نگهداری نمود، ولی در این مدت ارگان های حیاتی زیست پذیری خود را از دست 

می دهند و قابلیت فعالیت و توانایی ارگان ها ضعیف می شود.
از سال ۱۳8۵ تاکنون، اعضای بدن ۱۴۵ بیمار که به دلایل مختلف دچار مرگ مغزی شده اند، در استان قم 
اهدا شده است؛ سال ۱۴۰۰ اعضای بدن ۱۷ بیمار و امسال نیز تاکنون ۹ اهدای عضو در این استان صورت 

گرفته است.

معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم: 

بلوارشهید منتظری به خیابان صفاییه 
متصل می شود

معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم گفت: تا زمانی که طرح دائمی پارکینگ 
شهید کاظمی نهایی شود؛ شهرداری قم در تلاش است تا با تسطیح های ابتدایی 

بستر ارتباط اولیه بین بلوار شهید منتظری و خیابان صفاییه را فراهم کند.
مسعود طبیبی در گفت وگویی با اشاره به اهمیت افزایش تعداد پارکینگ های عمومی 
در سطح شهر قم اظهار داشت: در محدوده بازار بنفشه خیابان آیت الله طالقانی یک 
قطعه زمین جهت احداث پارکینگ از چند سال گذشته تملک شده که به خاطر برخی 

مشکلات حقوقی هنوز به سرانجام نرسیده است.
معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم با بیان اینکه همچنین تسطیح اراضی 
پیرامونی مزار چهل اختران نیز برای افزایش ظرفیت پارکینگ در دستور کار شهرداری 
قرار دارد، یادآور شد: برای بهبود وضعیت پارکینگ طبقاتی زائر نیز برنامه های مدونی 

صورت گرفته است.
وی با اشاره به برخی نگرانی های ایمنی تونل غدیر گفت: برای رفع نگرانی ها لازم 
است تا در کنار اجرای سیستم های هوشمند جهت سهولت دسترسی خودروهای 

امدادرسانی، لازم است برخی اصلاحات عمرانی نیز انجام بگیرد.
انتقاد از وضعیت درآمدهای حاصل از جرائم برای شهرداری ها

طبیبی با تأکید بر اینکه 6۰ درصد درآمد اخذ جرائم باید به صورت ماهانه به حساب 
شهرداری ها واریز شود، گفت: ازآنجایی که افزون بر ۹۵ درصد جمعیت استان قم در 
شهرستان قم ساکن هستند، این رقم باید برای بهبود وضعیت حمل ونقل و ترافیکی 

شهر هزینه شود.
وی آخرین وضعیت پارکینگ شهید کاظمی را موردتوجه قرار داد و افزود: تا زمانی 
که طرح دائمی پارکینگ شهید کاظمی نهایی شود؛ شهرداری قم در تلاش است تا 
با تسطیح های ابتدایی بستر ارتباط اولیه بین بلوار شهید منتظری و خیابان صفاییه 

را فراهم کند.
معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم اضافه کرد: طرح پارکینگ ضلع شرقی 
نهایی شده است و به زودی وارد مرحله عملیات عمرانی می شود که در این پروژه هزار و 

6۰۰ جای پارک در این پارکینگ احداث می شود.
 

مدیر منطقه هفت شهرداری قم خبرداد:

بهسازی پیاده رو اطراف میدان سعیدی 
تا پایان آبان ماه 

مدیر منطقه هفت شهرداری قم از اجرای پروژه بهسازی پیاده رو میدان سعیدی در 
هسته مرکزی شهر تا پایان آبان ماه امسال خبر داد. 

محمد رمضانی، با تأکید بر اهمیت بهسازی خیابان های اطراف حرم مطهر گفت: 
یکی از پروژه های مهم منطقه  هفت بهسازی پیاده رو اطراف میدان سعیدی است که از 

چندی قبل این عملیات عمرانی آغازشده است.
او اهداف اجرای پروژه بهسازی پیاده رو اطراف میدان سعیدی را موردبررسی قرارداد 
و افزود: بهسازی و زیباسازی منظره شهری، افزایش سرانه فضای سبز منطقه و ایجاد 

حس آرامش بیشتر برای شهروندان بخشی از اهداف اجرای پروژه است.
مدیر منطقه هفت شهرداری قم ایجاد ایمنی در تردد عابران پیاده را نیز یکی دیگر 
از اهداف اجرای پروژه عنوان کرد و گفت: اجرای چنین طرح هایی می تواند در رونق 

صنعت گردشگری و افزایش ماندگاری زائر و مسافر در شهر تأثیر بسزایی داشته باشد.
او مراحل اجرای پروژه بهسازی پیاده رو اطراف میدان سعیدی را تشریح و بیان کرد: 
اجرای قلوه ریزی، بتن ریزی، اجرای جدول سنگی، تخریب سنگ فرش قدیمی و 

اجرای کفپوش بتنی در چهار ماه برنامه ریزی شده است.
رمضانی اعتبار پیمان قرارداد را عددی بالغ بر ۴ میلیارد و ۱۹۰ میلیون ریال اعلام 
ماه   آبان  پایان  تا  زمان بندی مشخص شده  پروژه طبق  این  امیدواریم  کرد:  بیان  و 

انجام شود و شاهد رضایت شهروندان منطقه و زائران باشیم.
 

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم خبرداد:

۱5۰ هکتار از اراضی بوستان ولایت 
فضای سبز می شود

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم از تخصیص ۱۵۰ هکتار از 
اراضی بوستان ولایت به شهرداری قم برای توسعه فضای سبز خبر داد.

پیام جوادیان با اشاره به تخصیص حدود ۱۵۰ هکتار از اراضی محور جاده قدیم قم-
تهران موسوم به بوستان ولایت به شهرداری قم اظهار کرد: این اراضی از طریق اداره 
کل راه و شهرسازی استان برای تبدیل و توسعه فضای سبز و در راستای تحقق هدف 

محیط زیست پایدار به شهرداری واگذارشده است.
وی با تأکید بر اینکه اراضی پشت بوستان زائر و تپه سلام نیز در مرحله پیگیری برای 
واگذاری است گفت: این اراضی نیز در مرحله عقد قرارداد و شرایط توسعه فضای سبز 

است که پس از اخذ مجوزهای لازم اقدامات لازم در آن ها صورت خواهد گرفت.
مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم با تأکید بر اینکه تمام این 
اراضی در راستای توسعه کمربند سبز شهر و ایجاد فضای سبز و محیط زیست پایدار 
شهر قم مورد استفاده قرار خواهند گرفت تصریح کرد: از سنوات گذشته پیگیری 
برای واگذاری این اراضی صورت گرفته و با مجوز شورای برنامه ریزی استان، محدوده 
عوارضی قم -تهران، جاده قدیم قم تهران و پشت بوستان زائر مورد پیگیری قرار گرفته 

است.
وی خاطرنشان کرد: فعلًا فقط اراضی محدوده بوستان ولایت و محدوده عوارضی 
قم -تهران شرایط اخذ مجوز و واگذاری را داشته و پیگیر تحقق باقی اراضی نیز هستیم.

 
مدیرعامل سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری قم:

تعداد ایستگاه های آتش نشانی در قم 
استاندارد است

مدیرعامل سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری قم تعداد ایستگاه های 
فعال آتش نشانی در شهر قم را ۲۴ ایستگاه دانست و گفت: شهر قم نسبت به جمعیت 
و مساحت در شرایط مطلوبی قرار داشته و تعداد ایستگاه های آتش نشانی آن استاندارد 

است.
و  تجهیزات  به روزرسانی  اهمیت  بر  تأکید  با  گفت وگویی  در  جعفری  عباس 
ایستگاه های آتش نشانی اظهار داشت: شرایط شهر قم ازنظر تعداد ایستگاه های 
آتش نشانی و تجهیزات شرایط مطلوب تری نسبت به سایر استان ها و کلان شهرها دارد.
وی به ساخت ۱۲ ایستگاه آتش نشانی به صورت هم زمان اشاره کرد و افزود: یکی 
از اتفاقات خوبی که بعد از سفر مقام معظم رهبری در قم اتفاق افتاد، اختصاص 

بودجه ای ویژه برای ساخت ۱۲ ایستگاه آتش نشانی در سطح شهر بود.
مدیرعامل سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری قم تصریح کرد: سازه های 
این ۱۲ ایستگاه از پیشرفت ترین تجهیزات استفاده شده که هزینه ساخت هر ایستگاه 

امروز بالای ۵۰ میلیارد تومان است.
وی تعداد ایستگاه های آتش نشانی شهر قم را ۲۴ ایستگاه اعلام کرد و گفت: شهر 
قم نسبت به جمعیت و مساحت در شرایط مطلوبی قرار داشته و تعداد ایستگاه های 

آتش نشانی آن استاندارد است.

مدیرعامل سازمان میادین و ساماندهی مشاغل شهری قم مطرح کرد:

برگزاری دوره آموزش تخصصی  برای 
 CNG کارکنان جایگاه های

مدیرعامل سازمان میادین میوه و تره بار و ساماندهی مشاغل شهری شهرداری قم از 
اجرای دوره آموزشی تخصصی جهت توانمندسازی کارکنان جایگاه های ده گانه عرضه 

سوخت CNG تحت نظارت سازمان خبر داد.
علیرضا مظفری ضمن اعلام این خبر گفت: پیشرفت سازمان ها درگروی ارتقای 
سطح دانش، مهارت، رفتار و بینش منابع انسانی است و بر همین اساس سازمان 
کارکنان  توانمندسازی  جهت  تخصصی  آموزش  دوره  یک  دارد  نظر  در  میادین 

جایگاه های ۱۰ گانه عرضه سوخت CNG تحت نظارت خود برگزار کند.
وی ارتقای سطح آموزشی کارکنان جایگاه ها و باز آموزی و آشنایی با دستورالعمل های 
و  آمادگی  لزوم  افزود: در راستای  و  ارزیابی قرار داد  را مورد  این حوزه  عملیاتی در 
هماهنگی هر چه بیشتر کارکنان جایگاه ها در هنگام مواجهه با شرایط اضطراری و 
همچنین در راستای تکمیل آموزش های موردنیاز نفرات شاغل در مراکز موصوف و 

رعایت  مسائل بهداشت، ایمنی و …؛ دوره آموزشی مذکور برگزار می گردد.

تقاطع  پروژه  اجرای  وضعیت  آخرین  قم  شهرداری  عمرانی  و  فنی  معاون 
غیرهمسطح میدان نماز را تشریح کرد و گفت: جابجایی تأسیسات، قطعی برق در 
سال گذشته و افزایش قیمت ها از دلایل تأخیر در این پروژه مهم شهری بوده است.
عباس حلوایی زاده آخرین وضعیت پروژه میدان نماز را موردتوجه قرارداد و اظهار 
داشت: پروژه میدان نماز یک پروژه سه سطحی بوده که بلوار جمهوری به صورت 

روگذر و فردوسی به صورت زیرگذر اجرا می شود.
وی مبلغ اجرای پروژه را 68 میلیارد تومان اعلام کرد و افزود: 68 میلیارد تومان 
نیز ۵۰ میلیارد تومان محاسبه شده است که  اولیه آن بوده و در تعدیل  اعتبار 
امیدواریم به زودی به اتمام رسیده و مردم از آن بهره مند شوند. معاون فنی و عمرانی 
شهرداری قم ادامه داد: این پروژه باید بدون هیچ گونه انسداد ترافیکی اجرا شود و 
هیچ کدام از محورها تا امروز قطع ترافیکی نداشته و محدودیت ترافیکی داشتیم 

اما انسداد ترافیکی نداشته و در این پروژه نیز با چالش های زیادی روبه رو بودیم.
حلوایی زاده انتقال تأسیسات زیربنایی را یکی از چالش های مهم اجرای پروژه 
میدان نماز دانست و تأکید کرد: برای انتقال و جابه جایی تأسیسات زیربنایی باید 
بخشی از پروژه اجرا می شد، مانند انتقال حوضچه های مخابراتی که باید ابتدا 

میدان جدید ساخته می شد.
وی تصریح کرد: تیرهای برق فشارقوی ۲۰ کیلوولتی نیز که در این مرحله 
شهرداری در حال انتقال آن است بایستی در ابتدا عرض معبر افزایش پیدا می کرد 

تا می توانستیم تیرهای برق را جابه جا کنیم، در مورد آب و گاز نیز همین گونه بود.

معاون فنی و عمرانی شهرداری قم پیشرفت فیزیکی پروژه را بالغ بر 6۰ درصد 
اعلام کرد و افزود: ۲8۹ حلقه شمع در پروژه طراحی شده بود که تا امروز ۹۳ درصد 

کار انجام شده و عملیات خاک برداری پروژه نیز ۷۰ درصدان انجام شده است.
وی اضافه کرد: عملیات خاک ریزی در پشت کوله ها و زیرگذرهای نیز 6۰ درصد 
پیشرفت داشته ایم و ۹8 درصد ستون ها اجرایی شده و همچنین در روگذر نیز 
فاصله p۱ تا p۳  سمت راست قالب بندی آن تمام شده و در مرحله حمل ونقل 
آرماتورهای آن هستیم. حلوایی زاده پیشرفت زیرگذر از سمت فردوسی را نیز 
موردبررسی قرارداد و بیان کرد: دیواره سازی در سمت غرب تمام شده و در سمت 

شرق نیز بخش تخریب آن تمام شده و در مرحله آرماتوربندی است.
وی ادامه داد: قسمت شرقی زیرگذر فردوسی تا یک ماه آینده به پایان می رسد و 
کل پروژه باید بعد از ساخت عرشه و اتمام کل پروژه به بهره برداری برسد و در بعضی 
موارد مشکلاتی مانند قطع برق در سال گذشته غیرقابل پیش بینی بوده و باعث 
تأخیر در اجرای پروژه شد. معاون فنی و عمرانی شهرداری قم از اجرای ۷۰ درصدی 
پروژه تا اول مهرماه خبر داد و اظهار داشت: شهرداری با همه مشکلات و افزایش 
قیمت ها تلاش دارد تا پایان سال این پروژه را به اتمام برساند و این مسیر بازگشایی 
کند. وی تعداد افراد در کارگاه را بیش از ۷۰ نفر دانست و تأکید کرد: روزانه بیش از 
۷۰ نفر در کارگاه مشغول به کار هستند و با بازگشایی این مسیر بزرگ ترین بزرگراه 
درون شهری بلوار جمهوری اسلامی بدون هیچ گونه تقاطعی قسمت شمالی شهر 

را به قسمت جنوبی شهر وصل می کند.

معاون فنی و عمرانی شهرداری قم  اعلام کرد:
دلایل تأخیر دراجرای پروژه تقاطع غیرهمسطح میدان نماز

معاون استاندار با اشاره به اینکه قم باید کانون تولید محصولات فاخر در حوزه پوشاک 
شود، گفت: آراستگی و پوشیدگی دو عنصر فرهنگی ایرانی اسلامی هستند و در حوزه 
سیاست گذاری صنعتی و حمایت تسهیلاتی زمینه های مورد نیاز در قم فراهم است و در 

این راستا باید یک برنامه میان مدت ۵ ساله تدوین شود. 
محسن امیدیان ظهر روزیکشنبه در نخستین همایش صنعت پوشاک قم که در سالن 
همایش ونوس قم برگزار شد، با اشاره به اینکه برای عمل به رسالت خود در هر حوزه باید 
پیشینه آن را بررسی کنیم، اظهار کرد: چند صد قلم پارچه در شهر سوخته زابل پیدا شده 

است که از قدمت تاریخ نساجی در کشور خبر می دهد.
وی با بیان اینکه عقب افتادگی هایی در حوزه پوشاک و نساجی داریم که باید جبران 
شود، عنوان کرد: زمانی که اقوام مختلف ایرانی در جشنواره های سالیانه و آئینی کنار 

یکدیگر قرار می گیرند، لباس سنتی هر قوم نماد آن قوم است. 
معاون هماهنگی امور اقتصادی استاندار قم با اشاره به اینکه مسئولیت اصلی در حوزه 
نمادسازی پوشاک ایرانی بر عهده دولت است، مطرح کرد: در بخش دولتی و حاکمیتی 

دچار غفلت شده ایم، چراکه محصولات مبتنی بر آموزه های ملی و اسلامی تاکنون تولید 
نشده است.

وی با تأکید بر اینکه در فرهنگ ایرانی و اسلامی پوشیدگی و آراستگی در کنار یکدیگر 
هستند، عنوان کرد: متأسفانه وضعیت کنونی جامعه از این پوشیدگی و آراستگی بهره 

نبرده است.
امیدیان ادامه داد: البته تولیدکنندگان در این راستا تقصیر کار نیستند، چراکه آن ها 

تولیدات خود را متناسب با ذائقه مردم در جامعه انجام می دهند.
وی با اشاره به اینکه قم باید کانون تولید محصولات فاخر شود، خاطرنشان کرد: در حوزه 

سیاست گذاری صنعتی و حمایت تسهیلاتی زمینه این اتفاق در قم فراهم است. 
معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم با بیان اینکه باید برنامه میان مدت ۵ ساله 
در این راستا تدوین شود، ابراز کرد: صنایع و صنایع کوچک دارای اهمیت بسیاری هستند 

که باید حمایت های لازم از آن ها انجام شود.
قم باید قطب پوشاک ایرانی اسلامی شود

رئیس سازمان، صنعت، معدن و تجارت استان قم نیزدراین جلسه  گفت: اعتقاد ما بر 
این است که قم می تواند قطب پوشاک ایرانی اسلامی باشد و در این راستا باید اقدامات 

لازم نیز انجام شود.
اکبر ابدالی ، با اشاره به پیشرفت صنعت پوشاک قم، اظهار کرد: در حوزه برندینگ، 

تبلیغات و بسته بندی هنوز جای کار بسیاری مانده است.
وی با بیان اینکه باید یک طرح جامع برای صنعت پوشاک قم تدوین شود، عنوان کرد: 

در این حوزه باید از ظرفیت شرکت های دانش بنیان و دانشگاه ها نیز استفاده شود.
وی با اشاره به اینکه ارتباط صنعت و دانشگاه از اهمیت بسیاری برخوردار است، مطرح 

کرد: برند پارچه قم باید دارای ویژگی های خاص و منحصر به فردی باشد.
رئیس سازمان، صنعت، معدن و تجارت استان قم با بیان اینکه قم باید قطب پوشاک 
ایرانی اسلامی شود، خاطرنشان کرد: اگر طرح جامع و افق فعالیت ها مشخص شود، 

می توان در حوزه حمایتی نیز به صورت مشخص تر فعالیت داشت.

معاون استاندار قم در همایش صنعت پوشاک:

قم باید کانون تولید پوشاک فاخرشود

یک بام  و  دو هوای رسانه های ضد انقلاب در دفاع از سلمان رشدی! 

طرح:محمدعلی رجبی

 شهردار قم گفت: در هفته دولت امسال ۴۰ پروژه 
شهرداری قم با اعتباری بالغ  بر ۵۰۰ میلیارد تومان 

افتتاح خواهد شد.
سید مرتضی سقاییان نژاد روز یکشنبه در جلسه 
اشاره  با  دولت  هفته  بزرگداشت  ستاد  هماهنگی 
تبلیغ  برای  فرصت  بهترین  دولت  هفته  این که  به 
اقدامات انجام شده است، افزود: مردم از ما جلوتر 
هستند و آثار پروژه ها را خواهند دید که به همین 

دلیل باید از اصل صداقت استفاده کنیم.
وی اضافه کرد: محور فعالیت های دولت سیزدهم 
شفافیت و صداقت است و ما نیز باید در این راستا 
با صداقت به مردم  را  گام برداریم و اقدامات خود 

معرفی کنیم.
وی با بیان این که باید از محتوای واحد برای ارائه 
گزارش به مردم استفاده کنیم، ادامه داد: استفاده از 
وحدت همه جانبه در جامعه امروز از اهمیت بسیاری 

برخوردار است و باید نسبت به این موضوع اهتمام 
لازم را داشته باشیم.

قم  شهرداری  این که  به  اشاره  با  سقاییان نژاد 
به صورت ماهانه افتتاح پروژه های خود را دنبال کرده 
است، گفت: در هفته دولت نیز ۳۵ الی ۴۰ پروژه با 
اعتباری بالغ  بر ۵۰۰ میلیارد تومان افتتاح خواهد 

شد.
وی پروژه های شهرداری را در بخش های مختلف 
و  دانست  خدماتی  و  ورزشی  فرهنگی،  عمرانی، 
اضافه کرد: موضوع پسماند در پروژه های شهرداری 
قم بسیار مورد اهمیت واقع  شده و در مواردی نیز 
به عنوان نخستین شهری هستیم که به این نکات 

توجه کرده ایم.
 افتتاح ۱۹ پروژه شهرستان جعفرآباد

 در هفته دولت
فرماندار شهرستان  نیز دراین جلسه  از رضایت 

مردمی از روکش آسفالت جعفریه به قم خبر داد و 
گفت: ۱۹ پروژه همزمان با هفته دولت در شهرستان 

جعفریه افتتاح می شود.
ذبیح الله عبدالهی، با اشاره به پروژه های جعفریه 
در هفته دولت، اظهار کرد: تعداد ۹ پروژه دهیاری، 
یک پروژه شهرداری، یک پروژه آموزش و پرورش و 
در  و....  درمان  و  بهداشت  بنیاد مسکن،  پروژه   ۵

شهرستان جعفریه افتتاح خواهد شد.
وی از پروژه راهداری در این شهرستان یاد کرد و 
جاده ای  نقل  و  حمل  و  راهداری  اداره کل  افزود: 
پروژه روکش آسفالت جاده جعفریه به قم را با اعتبار 
۱۲۰ میلیارد تومان تکمیل کرده است که می تواند 

در لیست افتتاحیه های هفته دولت قرار بگیرد.
فرماندار شهرستان جعفرآباد ادامه داد: این پروژه 
همراه  به  را  شهروندان  از  بسیاری  رضایت مندی 

داشته است.

شهردار قم: درهفته دولت

۴۰ پروژه شهری افتتاح می شود

کل  اداره  ساختمان  و  مسکن  معاونت  سرپرست 
راه و شهرسازی قم گفت: تاکنون به ۳۰ هزار و ۷8۰ 
متقاضی مسکن نهضت ملی پیامک واریز آورده اولیه 
ارسال شده است که ۲۷ هزار متقاضی آورده اولیه را 

واریز کرده اند. 
روح الله حسینی در این زمینه افزود: در صورت عدم 
واریز طی مهلت اعلامی)۱۵ روز(، ثبت نام متقاضی به 

حالت و وضعیت رد درخواست تغییر خواهد کرد.
ملی  نهضت  طرح  ششم  فاز  در  کرد:  اضافه  وی 
مسکن ۹۲ هزار و ۱۹۳ هزار متقاضی در این استان 

موفق به نام نویسی شده اند که تاکنون  86 درصد آن ها 
و مکان  پالایش شده اند. وی در خصوص جانمایی 
ساخت پروژه ها، بیان کرد: تمامی متقاضیان فاز 6 و 
بخشی از متقاضیان فاز پنج در اراضی ۵6۰ هکتاری 
و سایر اراضی که به مرور به طرح اضافه خواهند شد، 
آورده  این که  بیان  با  حسینی  می شوند.  تخصیص 
اولیه تمامی متقاضیان طرح نهضت ملی مسکن ۴۰ 
میلیون تومان است، گفت: آورده اولیه متقاضیان در 
اراضی ۵6۰ هکتاری طی ۲ مرحله ۲۰ میلیون تومانی 
اخذ خواهد شد و متقاضی باید پس از دریافت پیامک 

وی  کند.  واریز  را  اولیه  آورده  سریعا  حساب،  شماره 
خاطرنشان کرد: زمان واریز آورده ۲۰ میلیون تومانی 
مرحله دوم مشخص نیست و متعاقبا اطلاع رسانی 

می شود.
وی با اشاره به ساخت ۳۵ هزار واحد مسکونی در 
سایر  برخلاف  کرد:  اضافه  هکتاری،   ۵6۰ اراضی 
ساخت وساز  جدید  شهرهای  در  که  کلان شهرها 
انجام می شود، در شهر قم در داخل محدوده شهر، 
ساخت وساز واحدهای مسکونی طرح نهضت ملی 

انجام می شود.

سرپرست معاونت مسکن و ساختمان اداره کل راه و شهرسازی قم خبر داد:

واریز آورده اولیه ۲۷ هزار متقاضی مسکن نهضت ملی


